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یادداشت
شهریار حیدری؛ عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

رهبر انقلاب در دیدار روز یکشنبه خود با دانشمندان صنعت 
هسته ای کشور به نکات بســیار مهمی درباره این صنعت 
اشاره کردند. شایسته است این رهنمودها همواره چراغ راه 

مسئولان سیاست خارجی و دانشمندان هسته ای ایران اسلامی باشد.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در این دیدار و در فرازی از سخنان مهم خود به توانایی های 

بالای دانشمندان صنعت هسته ای کشــور اشــاره فرمودند و با بیان اینکه چنین 1
توانمندی هایی منجر به وحشت و نگرانی عمیق دشمنان انقلاب اسلامی شده است، این موضوع 
را نشانه ضعف و ناتوانی استکبار در مقابله با جمهوری اسلامی ایران و اعتراف آنان به قدرت و 
توانمندی بالای بازدارندگی کشور در مقابل هر تهدیدی دانستند. ایشان رشد روزافزون دانش 
هسته ای بومی سازی  شده در کشور را نشانه هوش بالای نخبگان خصوصا جوانان کشور دانستند 
که باید با سرمایه گذاری بیشتر بر چنین نخبگانی زمینه را برای توسعه روزافزن و بیشتر صنعت 

هسته ای کشور و دستیابی به قله های رفیع تر در این عرصه فراهم کنیم.
راز دستیابی به فناوری پیشرفته هسته ای را در شرایطی که با تحریم های سنگین 

بین المللی و تاریخی روبه رو بوده ایم تنها در ایمان و امید به فردا و اتکا به توان داخلی 2
دانسته و اعتقاد راسخ داریم با ادامه دادن مسیری که در گذشته پیموده ایم قادر خواهیم بود 
در آینده به قله های دیگر علمی در عرصه های گوناگون نیز دست یابیم و اقتدار ایران اسلامی 
را که با پیام صلح و دوستی به جهان مخابره می شود، نشان دهیم؛ اقتداری که در سایه رهبری 

همه جانبه نگر و دانشمند، دور از دسترس نخواهد بود.
هنگامی که رهبر معظم انقلاب از لفظ پیشرفت چشمگیر برای صنعت هسته ای 

کشور استفاده می کنند، به آن معناست که ایشان به رشد این صنعت و جایگاه خوب 3
آن در نظم جدید جهانی ایمان و اعتقاد راسخ دارند و پیشرفت در مسائل هسته ای را ضرورتی 
انکارناپذیر برای ایران اسلامی می دانند. ایشان در دیدار دانشمندان هسته ای کشورمان از قانون 
اقدام راهبردی مجلس برای لغو تحریم ها قدردانی کردند و این قانون را مبنای کار مسئولان و 
دانشمندان صنعت هسته ای کشور و نقشه راهی که باید آن را طی کنند، بیان کردند. ایشان در 
فراز دیگری از سخنان خود با بیان اینکه نباید ارتباط و همکاری عقلانی و منطقی با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی را قطع کرد بر اهمیت و ضرورت همکاری و هماهنگی منطقی و مبتنی 

بر اصول و قواعد قانون راهبردی تصویب شده در مجلس تأکید کردند.
رهبر معظم انقلاب درباره ارتباط مستقیم پیشرفت صنعت هسته ای با ارتقای جایگاه 

کشور در منطقه غرب آســیا و دیگر کشــورهای جهان نیز تأکیدات مهمی داشتند. 4
درحقیقت ایشان یکی از قدرت های چانه زنی جمهوری اســلامی را در گروی قدرت هسته ای 
دانســتند و بر تقویت این صنعت در داخل تأکید فرمودند. پس لازم است تا همه ارکان نظام، 
پیشرفت هسته ای و قدرت ناظر به آن را جدی بگیرند. درواقع رهنمودهای رهبر انقلاب در دیدار 
با دانشمندان اتمام حجتی با برخی عناصر داخلی و خارجی بود که سعی دارند با اظهارات و اقدامات 
خود از اهمیت صنعت هسته ای کشور بکاهند و این صنعت را با اهداف سیاسی زیر سؤال ببرند و 
وجود آن را برای کشور مضر و عامل بروز مشکلات معرفی کنند. اظهارات مقام معظم رهبری درباره 
اهمیت و جایگاه صنعت هسته ای در کشور نقطه پایانی بر چنین تفکری در کشور است؛ چرا که 
هرکس به ایران قوی فکر می کند، این ایران را بدون داشتن صنعت هسته ای توانمند و پیشرفته 

متصور نخواهد شد.
دستیابی دانشمندان ایرانی به فناوری پیشرفته هسته ای اما با برخی دروغ پردازی ها 

و جوسازی های رسانه های ضد انقلاب و غربی همراه شده است و این جریان ها ایران 5
را متهم به آن کرده اند که جمهوری اسلامی ایران به دنبال دستیابی به سلاح اتمی است. اما 
ایشــان تأکید کردند جمهوری اســلامی به دلیل اعتقادات دینی و رهنمود هایی که درباره 
اشاعه ندادن سلاح های کشتار جمعی وجود دارد، هرگز به دنبال ساخت سلاح هسته ای نبوده 
و نیست. درواقع ادعاهایی که دشمنان به راه انداخته اند و ایران را به ساخت بمب هسته ای متهم 
می کنند، به دلیل ترس آنها از پیشرفت صنعت هسته ای کشور است. درحال حاضر در عصری 
به سر می بریم که وجود صنعت هسته ای لازمه پیشرفت هر کشوری است. غرب نیز به خوبی 
این موضوع را فهمیده است و به همین دلیل تلاش می کند با اتهام زنی به کشورهای درحال 

توسعه، مانع پیشرفت و خودکفایی آنان شود.

 اتمام حجت رهبر انقلاب 
با منتقدان صنعت هسته ای 

پرونده ویژه

اصل ماجرای  کاهش سریع این روزهای نرخ ارز در بازار را با 
اسکن این کیو آرکد  ببینید.

اصل ماجرای اتهام زنی احمد علیرضا بیگی به دولت و مجلس 
و سرانجام این ماجرا را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.
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داده نما
بهاره محبی/ گرافیک: مهدی سلامی

 نگرانیصهیونیستها
ازذخایرلیتیومایران

روزنامه صهیونیستی معاریو با انتشار گزارشی درباره اهمیت کشف ذخایر لیتیوم 
در ایران، نوشت که این رویداد به تغییر معادلات و موازنه قدرت و تقویت جایگاه 
ژئوپلیتیک ایران منجر می شــود که برای تل آویو بســیار نگران کننده است.  در 
ســایه تشــدید بحران آب و هوایی، کشــف این میدان لیتیومی - همراه با سایر 
منابع انرژی از جمله انرژی هســته ای - منبع قدرت، نفوذ سیاسی، اقتصادی و 
انرژی برای دولت تهران خواهد بــود. انتظار می رود که ایــران از همه این امور و 

بازتاب های آن در کشورهای منطقه و حتی صحنه بین المللی بهره برداری کند.
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6 روز اشتراک، 7 روز روزنامه

همشهری را در خانه تحویل بگیرید )ویژه تهران(

 برای دریافت اشتراک عدد 7 را
 به سرشماره3000033 پیامک بزنید

هر روز همشهری شما هستیم

صفحه های17 تا 20صفحه های 2 و 3

صفحه9

صفحه4

صفحه2

ضمیمه امروز

 روایت دراماتیک حوادث واقعی، بخشی از حوزه روایتگری 
در دنیای نویسندگی است

»داستان « منتشر شد

روایتجهادیها

غریبههایمهرباندرمعمولان

نوشتن،ادایدینبهجهادیهاست

زلزلهدر»رمانجمعی«

  تک نگاری های یک نویسنده از اردوهای جهادی

  گفت وگو با مهدی کردفیروزجایی درباره روایتگری 
داستان نویسان از فعالیت گروه ها و اردوهای جهادی

  ناداستان »رودخانه ماهی و نهنگ« روایت دراماتیک 
حضور جهادی طلاب در حادثه زلزله کرمانشاه است

پرونده ای درباره زوایای مختلف کم کاری در مدیریت شهری  گذشته



دوشنبه 22 خرداد 21402
 شماره 8797

رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز )یکشنبه( 

رهبری
پس  از بازدید 1/5ساعته از نمایشگاه دستاوردهای 
هســته ای در عرصه های کشــاورزی، پزشکی و 
سلامت، صنعت، محیط  زیست، آب و ســاخت نیروگاه، درجمع 
شماری از دانشمندان افتخارآفرین، کارشناسان و مسئولان صنعت 

هسته ای، این صنعت را کلید پیشرفت ایران در بخش های مختلف 
خواندند و با تأکید بر تلاش همه جانبه برای ملموس شــدن تأثیر 
پیشرفت های هسته ای در زندگی مردم گفتند: بومی شدن صنعت 
بسیار مهم هسته ای، نشان دهنده ناکامی غرب و تحقیر غرب گرایانی 
است که درصدد تحقیر ملت و تضعیف روحیه کار و امید در کشور 

بودند.به  گزارش پایگاه  اطلاع رســانی دفتر مقام  معظم  رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای با تشکر صمیمانه از دانشمندان، مسئولان 
و فعالان صنعت هســته ای، نمایشــگاه مورد بازدیــد را عالی، 
خشنودکننده و بشارت بخش خواندند و گفتند: باید مردم را با ابعاد 

گوناگون و تأثیرات این پیشرفت ها در زندگی ملت آشنا کرد.

هسته ای؛ در خدمت مردم 
رهبر معظم انقلاب در دیدار دانشمندان، کارشناسان و مسئولان صنعت هسته ای تصریح کردند

 ماجرای ادعای شاسی بلند
 از آغاز تا امروز 

ماجرا با ادعای احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز در آستانه 
اســتیضاح رضا فاطمی امین، وزیر وقت صمت آغاز شــد و 
همچنان ادامه دارد. گفته شــده که پرونده این موضوع در 
کمیســیون اصل 90مجلس باز و پرونده علیرضابیگی نیز 
در قوه قضاییه هنوز به سرانجام نرسیده است. اما این ماجرا 
دقیقا از کجا آغاز شد و تا امروز چه روندی را طی کرده است؟ 

 سکوت اجباری؛ سرنوشت
 حرف بی حساب

ماجرای دروغ شاســی بلند احمد علیرضا بیگی با اعلام رسمی 
ممنوع النطق شــدن او مطابــق مصوبه هیأت نظــارت بر رفتار 

نمایندگان وارد فاز جدیدی شد.
شاید کمتر کسی باشــد که از ماجرای شاسی بلندهای مجلس 
چیزی نشنیده باشد. شاید آن اظهارنظر ناصواب و تکذیب شده از 
علیرضا بیگی کمک بزرگی کرد به افتادن فاطمی امین، اما او نیک 
می داند که این دست حرف های بی سند چه بر سر اعتماد عمومی 
می آورد.احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز در مجلس در آستانه 
دومین جلسه استیضاح فاطمی امین، وزیر پیشین صنعت، معدن 
و تجارت صحبتی کرد که بیشتر از همه برای رسانه های خارجی 
و دشمنان ما جذاب بود؛ حرفی بدون سند که پله پله و مرحله به 
مرحله از آن عقب نشست.ادعایی که روز اول با افترای رشوه خواری 
نمایندگان برای اســتیضاح نکردن وزیر صمت سر زبان ها افتاد، 
روزبه روز آب رفت و تغییر کرد؛ یک روزی تبدیل شد به دریافت 
خودرو توســط نمایندگان و کارکنان مجلس، روز دیگر تعداد 
خودروهای ادعایی تغییر کرد و یک روز دیگر کل ماجرا به نوعی 
کتمان شد.بیگی هیچ وقت حتی بعد از درخواست فاطمی امین 
در جلسه اســتیضاح هم حاضر نشــد از افرادی که مدعی شده 
شاسی بلند گرفته اند، فهرستی منتشر کند و همین اصل ماجرا را 
بیش از پیش زیر سؤال برد.هرچند که دست آخر و به گفته برخی 
کارشناسان مشخص شد یک شرکت خودرو ساز و بدون ارتباط با 
وزیر صمت و ماجرای استیضاحش تعدادی خودرو را به صورت 
قسطی و نه رایگان به بعضی از کارکنان و نمایندگان داده، اما در 
این میان بی آبرویی بزرگ برای کسی بود که دنباله رو و دوستدار 
اهالی »بگم بگم« بود.بیگی با سخن ناصوابی که داشت، دست آخر 
در مجلس ممنوع النطق شد تا برای همه درس عبرت شود که روح 
و روان مردم در این شرایط ملعبه و اسبابی برای بازی کردن نیست 
که هر کسی بخواهد با هر کلام رایگان و بی حسابی، آن را مشوش 

و به هم ریخته کند.

 دیپلماسی راهبردی؛ از 
خلیج فارس تا آمریکای لاتین

ســفر منطقه ای رئیس جمهور ایران به 3 کشــور 
ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوئه از امروز )دوشــنبه( آغاز 
می شود؛ سفری راهبردی که جلوه دیگری از گام های 
عمل گرایانه تهران در راستای اجرای رویکردهای 
مدنظر در »دیپلماسی منطقه ای« به حساب می آید 
و زمینه ســاز آغاز فصل نوینی در مناسبات ایران و 

کشورهای آمریکای لاتین خواهد شد.

تقویت مناسبات تهران – کاراکاس
سفر سیدابراهیم رئیســی به ونزوئلا در شرایطی 
انجام می شــود که 2 کشور در ســال های اخیر 
بــا توجه بــه راهبردهــای مشــترک در حوزه 
سیاست خارجی، گام های قابل توجهی درمسیر 
گســترش مناســبات راهبردی برداشــته اند. 
21خردادمــاه 1401بود که نیــکلاس مادورو، 
رئیس جمهور ونزوئلا در ســفری بــه تهران، با 
مقام های ارشد کشورمان دیدار و گفت وگو کرد 
و دوطرف به تفاهم های مهمی، ازجمله در حوزه 

ساخت کشتی، دست یافتند.

نقل قول خبر

دریچه

روزنه
دیپلماسی

انتقاد از روند مولدسازی 
ذبیــح الله خدائیــان، رئیــس ســازمان 
بازرسی کل کشور:دستگاه های نظارتی، 
ازجملــه ســازمان بازرســی، از بحــث 
واگذاری هــا گله مندنــد و واگذاری هــا 
درکشــور به خوبــی انجــام نشده اســت. 
مقام معظم رهبــری نیــز اخیــراً تأکیــد 
کردنــد واگذاری هــا بایــد بــه مــردم و 
بخش خصوصــی به مفهــوم واقعی انجام 

شود، نه به نهاد های شبه دولتی./میزان

 مزیت های توافق 25ساله برای
 ایران و چین 

 چانــگ هــوآ، ســفیر چیــن در ایران:ســران
 2 کشور جمهوری اســامی ایران و چین به 
اجماعی رسیده اند مبنی بر اینکه کماکان 
توافق 25ساله را توسعه دهند؛ موضوعی 
که برای معیشــت مردم 2 کشور مثمرثمر 
خواهــد بــود. درحال حاضــر روابط ایــران و 
چین در یک وضعیت بسیار مناسبی قرار 

دارد./ فارس

شلیک موشک به قلب منافع آمریکا 
پرویز ســروری، نایب رئیس شــورای شهر 
تهــران: هــر ســفارتخانه ای کــه درایــران 
بازگشــایی می شــود، ماننــد موشــک 
قدرتمندی است که برقلب منافع آمریکا 
می نشــیند. چنین تحرکات و اتحادهایی 
درمیان کشورهای اســامی آنهــا را به این 
باور تلخ می رســاند که ایران دارای قدرت 
بالا در حوزه دیپلماسی بازدارندگی است.

بازتاب جهانی بیانات 
رهبرمعظم انقلاب

دیدار دیروز )یکشنبه( جمعی از دانشمندان، متخصصان، 
کارشناســان و مسئولان صنعت هســته ای کشور با 
رهبرمعظم انقلاب، که با ترســیم راهبردهای حرکت 
درمسیر توسعه صنعت هسته ای کشور همراه بود، بازتاب 
گسترده ای در رسانه های جهانی داشت که در ادامه به 

بررسی بخشی از آنها می پردازیم.

رویترز: آیت الله خامنه ای در اظهارات روز یکشــنبه خود، 
گفت که توافق با غرب هیچ ایرادی ندارد، اما دستیابی به یک 
توافق برسر برنامه هسته ای ایران درصورتی امکان پذیر است 
که زیرساخت های هسته ای کشور دست نخورده باقی بماند.

روزنامه صهیونیستی اورشلیم پست: آیت الله خامنه ای 
تأکید کرد اگر ایران بخواهد به ســلاح هسته ای دست پیدا 
کند، غرب قادر به جلوگیــری از آن نخواهد بــود، اما آنها 
خودشــان هم می دانند که ما درپی ساخت سلاح هسته ای 

نیستیم.
شبکه الجزیره: رهبر ایران تأکید کرد این کشور به دنبال 
دستیابی به سلاح هسته ای نیست و این موضوع در تضاد با 

قوانین ایران است.
شبکه سعودی العربیه: رهبر ایران خاطرنشان کرد تهران 
به دنبال دستیابی به سلاح هسته ای نیست. آیت الله خامنه ای 
همچنین تأکید کرد بهانه سلاح هسته ای دروغ است و خود 

دشمن هم این را می داند.
شــبکه یورونیوز: رهبــری ایــران گفت کــه یکی از 
دستاوردهای چالش 20 ساله هســته ای غرب با ایران این 
بوده اســت که ما فهمیدیــم به وعده هــا و حرف های اینها 

نمی شود اعتماد کرد.
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»حفظ ارتباط، تعامل و همکاری با آژانس البته در چارچوب مقررات 
پادمانی« ضروری است. توصیه من از ابتدا به مسئولان مختلف صنعت 
هســته ای همین بوده اســت. البته زیر بار چیزی بیشتر از مقررات 

پادمانی نروید.

حفظ تعامل با آژانس

ســازمان انرژی اتمی زیر بار ادعاهای خلاف واقع و خواسته های 
زورگویانه طرف های مقابــل نرود. آنچه را کــه موظف به انجام 
آن هســتید، انجام دهید، اما با ایســتادگی بــر مواضع خود، نه 
درخواست های زورگویانه را قبول کنید، نه ادعاهای گاه و بی گاه 
و خلاف واقع را که مثلاً  فلان وقت فــلان کار را کرده اید. درباره 
تعهدهایی که اسفندماه سال گذشته انجام شد، براساس گزارش 
جدیدی که مشاهده کردم، آژانس به تعهدهای خود عمل نکرده 

 است.

آژانس به تعهدهای خود عمل نکرده  است

مسئولان »پرهیز از تخطی از قانون مجلس درخصوص هسته ای« 
را مدنظر داشته باشند. برخلاف تصور اشتباه برخی افراد، مصوبه 
مجلس، قانونی خوب و به نفع کشور و صنعت هسته ای است که 
باید به آن عمل شــود و در دادن دسترســی ها و اطلاعات از آن 

تخطی نشود.

  لزوم رعایت قانون مجلس

دستاوردهای هسته ای در بهتر شدن زندگی مردم تأثیر اساسی 
دارد. صنعت هسته ای از لحاظ وزن سیاسی و جایگاه جهانی ایران، 
موجب آبروی ملی است؛ ضمن اینکه در نقطه مقابل تلاش های 
دشمنان برای بی آینده نشان دادن کشور و مأیوس کردن جوانان، 

روحیه امید و اعتماد به نفس ملی را در جامعه زنده می کند.

آبروی ملی

صنعت هســته ای اهمیت راهبــردی و در عین حــال »عینی و 
ملموس« دارد و از مولفه های اساسی قدرت و اعتبار ایران است. 
هرکس ایران، جمهوری  اسلامی، قوت و پیشرفت کشور را دوست 
دارد، باید برای فعالیت های علمی، تحقیقاتی و صنعتی هسته ای 

اعتبار و اهمیت قائل باشد.

یکی از مولفه های اساسی قدرت ایران

ادعای غرب درباره »ترس از تولید سلاح  هسته ای در ایران« دروغ 
است. خود آنها می دانند ما دنبال سلاح هسته ای نیستیم؛ همانگونه 
که جامعه اطلاعاتی آمریکا چند بار، از جمله در ماه های اخیر به 
این واقعیت اذعان کرده که هیچ نشانه ای از حرکت ایران به سمت 

ساخت سلاح هسته ای وجود ندارد.

ادعای دروغین غرب

 حفاظت از زیرساخت ها در توافق ها
مسئولان ســازمان انرژی اتمی »حفظ زیرســاخت های موجود 
صنعت هسته ای« را در نظر داشته  باشند. در طول سال های قبل، 
مدیران، مســئولان و فعالان صنعت هســته ای، زیرساخت های 
مهمی ایجاد کرده اند که در توافق ها مراقب باشید این زیرساخت ها 

دست نخورد.

شکست تاریخی غرب گرایان 
تأثیر مشهود پیشرفت های هسته ای در شکست تاریخی غرب گرایان 
برای تحقیر ملت، واقعیت دیگری است که اکنون آشکار شده  است. 
ســلطه گران از 2 روش ملت ها را عقب نگه می دارند و به استضعاف 
می کشند؛ روش اول، تسلط مســتقیم بر ملت ها و استعمار آنهاست 
و روش دوم که خطرناک تر اســت، القای روحیــه بی عرضگی و »ما 

نمی توانیم« در ملت هاست.

توجیهی برای چپاول غرب
 قبل از انقلاب در جلسه ای در دیداری تصادفی با یکی از مسئولان رژیم 
گذشته، به کارهای آنها انتقاد کردم؛ آن مسئول درحالی که »چپاول 
منابع نفتی ایران، تسلط بر بازار ایران و دخالت های حداکثری غرب در 
سیاست های ایران را نادیده می گرفت«، با افتخار گفت: این حرف های 
بیهوده را نزنیــد؛ اروپایی ها الان نوکر ما هســتند و برای ما اجناس 

مختلف تولید می کنند و ما استفاده می کنیم.

نگاه حقیرانه مسئولان رژیم گذشته
پیش  از پیروزی انقلاب  اسلامی، علاوه بر این نگاه حقیرانه و غرب زده 
مسئولان رژیم گذشــته، به جوانان ما هم باورانده بودند که  »ایرانی 
بی عرضه و ناتوان اســت« و به قول یکی از نخست وزیران آن دوران، 

حداکثر استعدادش تولید آفتابه گِلی و سفالی است.

شکست آشکار غرب گرایان 
پیشرفت های هسته ای و جلوه گر شدن روحیه کار، امید و نشاط، 
شکست آشکار غرب گرایان است. آن روزگار، غرب گرایان ملت 
را تحقیر می کردند و امروز، ملت با دستاوردها و پیشرفت هایش 

آنها را تحقیر می کند.

مخالفت اسلام با تولید سلاح کشتارجمعی
تولید سلاح کشتارجمعی )چه هسته ای و چه شیمیایی( مخالف 
اسلام است. اگر این مبنای اســلامی نبود و ما اراده تولید سلاح 
هســته ای داشــتیم، این کار را انجام داده بودیم و دشمنان هم 

می دانند که نمی توانستند جلوی ما را بگیرند.

افزایش صدبرابری امکانات هسته ای
اکنون امکانات هســته ای ایران بیش از صدبرابر سال ۸2، یعنی 
آغاز چالش هسته ای اســت. آنها برای متوقف کردن این روند از 
جنایت و ترور هم کمک گرفتند، اما نتوانستند و صنعت هسته ای 
اکنون با تلاش جوانان ملت در این کشور بومی شده و دیگر قابل 

سلب شدن نیست.

توصیه ای به مسئولان
مسئولان انرژی اتمی، مردم را از آثار مفید صنعت هسته ای آگاه 
کنند. اطلاع مردم از صنعت هســته ای محدود به مسئله انرژی و 
تولید برق اســت؛ درحالی که اگر از منافع آن در همه بخش های 
زندگی خود مطلع شــوند، قدر آنچه را که می گفتند حق مسلم 
ماست، بهتر می دانند. البته در این زمینه صداوسیما و بخش های 

دیگر هم نقش دارند.

ایجاد نیروگاه های با ظرفیت پایین
کار روی ایجاد نیروگاه های با ظرفیت پایین و رایج در دنیا ضروری 

است. کشور در بخش های مختلف به اینگونه نیروگاه ها نیاز دارد.

علت حقیقی مخالفت ها

»مخالفت با پیشــرفت ملت ایران« علت حقیقــی گیر دادن 
دشمنان به صنعت هســته ای ایران اســت. این صنعت، کلید 
پیشرفت چشمگیر کشــور و ملت در بخش های مختلف است؛ 
ضمن اینکه دشــمنان از الگو گرفتن دیگر ملت ها از راه و فکر 

پیشرفت  آفرین ملت ایران هراس دارند.

بروز استعداد جوانان ایرانی
چالش هسته ای 20ساله دشــمنان با جمهوری اسلامی ایران، 
زمینه ساز روشن شدن حقایق متعدد شده  است که بروز توانایی و 
استعداد خارق العاده جوانان ایرانی در دل تهدیدها و تحریم های 

بی وقفه، از مهم ترین آنهاست.

منطق زورگویانه
»آشکار شدن منطق غیرانسانی و زورگویانه مخالفان پیشرفت 
ایران« حقیقت دیگری است که روشن شده  است. آنها فراتر از 
قراردادهای پادمانی، توقعــات قلدرمآبانه زیادی دارند؛ اگر آنها 
دنبال تهدید ملت ایران نیســتند، چرا با امن شدن تأسیسات 

ایران مخالفت می کنند؟

بی اعتمادی به طرف های هسته ای
ضرورت بی اعتمادی به طرف های هسته ای، حقیقت آشکارشده 
دیگری در چالش 20ساله هسته ای غرب با ایران است. طرف های 
هسته ای و آژانس در این ســال ها وعده های زیادی داده اند که 
عملی نشده و ما فهمیده ایم به چه کسانی و کجاها باید اعتماد 
بکنیم یا نکنیم که درک این موضوع برای یک ملت بسیار مهم 
اســت؛ همچنان که بابت بی توجهی به این مسئله، خیلی جاها 

ضربه خورده ایم.

سرریز دانش هسته ای در زندگی مردم
سرریز دانش هسته ای در بخش های مختلف زندگی همچون 
سلامت، صنعت، کشــاورزی، محیط زیست و آب شیرین کن ها 
ضروری است. خوشــبختانه این کار در حال انجام است و من 
نیز تأکید و اصرار دارم که زندگی مردم، از پیشرفت های علمی 

صنعت هسته ای برخوردار شود.

یک هدف گذاری مهم
»توسعه تجاری سازی محصولات و خدمات هسته ای« و »افزایش 
همکاری های علمی با کشورهای همسو و غیرمعارض به منظور 
استفاده هرچه بیشتر از امکانات و پیشرفت های دنیا« هم از دیگر 
ضرورت هاست. موضوع تولید 20هزار مگاوات برق هسته ای را که 
چند سال قبل اعلام کردیم، جدی بگیرید و این هدف گذاری را 

به صورت برنامه ریزی شده دنبال کنید.

تکریم نیروی انسانی
مسئولان انرژی اتمی، »تکریم، حفظ و صیانت از نیروی انسانی« 
را درنظر داشته باشند. درحال حاضر تعداد دانشجویان مشغول 
به تحصیل در رشته هسته ای بســیار کم است که حداقل باید 
10برابر شود و ضمن جبران مشکلات و سختی های خاص این 
رشته، از دانشمندان موجود حداکثر استفاده، و حفاظت از آنها 

جدی گرفته شود.

   احمد علیرضابیگــی، نماینده تبریز 
مدعی شد به ۷0 تا ۷۵ نماینده مجلس 
در جریــان اســتیضاح آبان مــاه رضا 
فاطمی امین خودروی شاسی بلند اهدا 

شده است.
  روابط عمومــی وزارت صمــت ادعای 
علیرضابیگــی را تکذیــب و از پیگیری 

حقوقی آن خبر داد.

۶
اردیبهشت

   ســخنگوی هیأت نظارت بــر رفتار 
نمایندگان پس از تشکیل جلسه اعلام 
کرد علیرضابیگی ســندی برای اثبات 

ادعای خود ارائه نکرده است.
   حراست قوه مقننه ادعای علیرضابیگی 

را بررسی و سپس تکذیب کرد.

7
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  علیرضابیگی با تغییــر ادعای قبلی، 
مدعی شد که خودروها اهدا نشده، بلکه 

بی ضابطه واگذار شده اند.
  علیرضابیگی همچنین موضوع ارتباط 
تحویل خودروها با پس گرفتن استیضاح 

وزیر صمت را انکار کرد. 

9
اردیبهشت

نماینده ویژه رئیس جمهور در مبارزه با 
فساد گفت فاطمی امین از فعالیت یک 
شرکت شبه کاغذی غیرمرتبط در زمینه 
واگذاری خودرو بدون ضابطه به برخی 
نمایندگان اطلاعی نداشــته و اساسا این 
موضوع به قبل از تشــکیل کابینه دولت 

 سیزدهم مربوط بوده است.
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رئیس مجلس به کمیســیون اصل 90 
ماموریت داد تا موضوع تفاهمنامه یک 
شــرکت صوری با یک خودروســاز را 

بررسی کند.  14
اردیبهشت

   بــا ارســال پرونــده علیرضابیگی از 
مجلس به قوه قضاییه دادستان عمومی و 
انقلاب تهران علیرضابیگی را احضار کرد.

   دادســتان کل کشــور اعلام کرد که 
ادعــای نماینده مجلس فاقد اســناد و 

مدارک بوده است.

19
اردیبهشت

احمد علیرضابیگی گفت که میکروفن او 
بسته شده و در مجلس به او اجازه نطق 
داده نمی شود و مدعی شــد این اقدام 

برخلاف قانون است. 7
خرداد

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس اعلام 
کرد شورای نظارت بر رفتار نمایندگان 
در نامه ای علیرضابیگــی را از نطق منع 

کرده است. 21
خرداد
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کاربرد صنعت هسته ای در زندگی
با تلاش دانشمندان هسته ای، ایران در عرصه های مهمی مانند پزشکی و صنعت در سال های اخیر به توانمندی رسیده است

نمایشگاه دستاوردهای هسته ای که مقام معظم رهبری از آن بازدید کردند، محلی برای نمایش سرریز فناوری هسته ای در زندگی روزمره مردم بود
دستاوردهای هسته ای در یک نمایشگاه

رهبر معظم انقلاب روز 
گذشته پس از بازدید از 
نمایشگاه دستاوردهای 
هسته ای، این نمایشگاه را عالی، خشــنودکننده و بشارت بخش 
خواندند و بر آشــنا کردن مردم با ابعاد گوناگــون و تأثیرات این 

پیشــرفت ها در زندگی ملت تأکید کردند. آنچه در این نمایشگاه 
عرضه شده، دستاوردهایی است که به طور مستقیم و غیرمستقیم 
بر زندگی مردم تأثیر می گذارد. مقام  معظم رهبری در جریان بازدید 
از این نمایشــگاه با تأکید بر ضرورت »سرریز دانش هسته ای« در 
بخش های مختلف زندگی ادامه دادند: »خوشــبختانه این کار در 

حال انجام اســت و من نیز تأکید و اصرار دارم که زندگی مردم، از 
پیشرفت های علمی صنعت هســته ای برخوردار شود«. در این 
نمایشگاه مهم ترین دستاوردهای متخصصان دانش هسته ای در 
بخش های مربوط به زندگی مردم به ویژه در حوزه های »پزشکی«، 

»دارویی«، »صنعتی« و »کشاورزی و غذایی«به نمایش در آمد. 

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار

فصل میوه دادن صنعت هسته ای 
ایران 

بســیاری از کشــورهای دنیــا حتــی 
کشــورهای کوچک به دنبال دستیابی 
فناوری هسته ای هستند. ممکن است 
خیلی از این کشورها با چشم دیگری به 
این فناوری نگاه کنند یعنی نــگاه غیرصلح آمیز اما در ایران 
عمده توجه ما به ابعاد صلح آمیز این صنعت اســت؛ چراکه 
تقریبا هر بخش از زندگی ما را دربرمی گیرد. درست است که 
فقط بخش تولید سلاح هسته ای در رسانه ها سروصدا کرده، 

اما فناوری هسته ای به طور گسترده در زندگی ما اثر دارد.
اولین و مهم ترین حوزه، برق است. تولید برق در نیروگاه های 
اتمی علاوه بر اینکه محیط زیست دوســت است، اصطلاحا 
بار پایه )Base Load( هم هســت؛ یعنی همیشــه قابل 
 دسترس است. انرژی های تجدیدپذیر مثل آب و باد و آفتاب 
به دلیل اینکه همیشــه در دسترس نیســتند، ممکن است 
چالش ایجاد کنند، بنابراین چون نیروگاه های اتمی بار پایه 
هستند، همیشه در دسترس اند و می توان روی آنها حساب 
کرد. انرژی هسته ای همچنین ارزش افزوده بسیار بالایی دارد 
یعنی با اســتفاده از میزان کمی از مواد، انرژی بسیار زیادی 

تولید می شود.
برق ایران باید 8 تا 12درصد اتمی باشد. هدف دولت هم این 
است که ظرف 2 تا 3سال آینده میزان برق کشور که الان 8 تا 
10هزار مگاوات است به 100هزار مگاوات برسد. اگر متوسط 
این میزان را درنظر بگیریم،  10هزار مگاوات برق تولیدی در 

ایران باید از طریق انرژی اتمی تولید شود.
حوزه مهم دیگر بهداشــت اســت. عکس های ایکس ری، 
 ام آر آی، اسکن و... به انرژی هســته ای نیاز دارند. همه اینها 
نیازمند چشمه هایی هستند که مواد اصلی آنها اتمی است. 
در شرایطی که دارو تحریم است، اگر نمی توانستیم این مواد 
را تولید کنیم یک میلیون بیمار که نیازمند عکسبرداری به 
روش هسته ای هســتند، ناچار می ماندند اما حالا ما به مدد 
پیشــرفت در این حوزه نه تنها این یک میلیون را پوشــش 
می دهیم بلکه رادیو داروی 300 تــا 400هزار نفر در خارج 
کشور را هم تامین می کنیم. در حوزه کشاورزی نیز این انرژی 
استفاده های متعددي دارد؛ از اصلاح بذر گرفته تا نگهداری 
محصولات در انبار. میزان ماندگاری محصولات کشاورزی که 
باید در انبار نگهداری شود در صورت تابش یک پرتوی گاما، 
از یک هفته به 2ماه می رسد. در دنیا نیز از این روش استفاده 
می شــود. اســتفاده صلح آمیز از این انرژی به قدری متنوع 
است که چندین کتاب می توان درباره آن نوشت. اهمیت این 
تکنولوژی در این است که صنایع دیگر را جلو می برد. به عنوان 
مثال، لیزر که با ذرات فوتون کار می کند، هم در برش های 
خیلی ظریف مثلا در جراحی چشــم و جراحی های زیبایی 
استفاده می شود و هم در صنعت که با استفاده از آن فولاد را 
برش می دهند. هر چقدر این علم جلوتر می رود، استفاده از 
آن می تواند متنوع تر شود. ارزش افزوده آن هم اهمیت زیادی 
دارد. حتی با پرتوهای هســته ای می توان وسایل پزشکی را 
استریل کرد و به جای اســتفاده یک بار مصرف، بارها از آنها 

استفاده کرد.
انرژی هسته ای اما علم و دانش بسیار پیچیده ای است و هر  
کشــوری نمی تواند به آن دست پیدا کند. تلاش کشورهای 
غربی در این است که تا حد امکان ایران به جای تولیدکننده، 
در این زمینه مصرف کننده باشــد. اما دانشــمندان ایرانی 
موفق شــده اند در مهم ترین جنبه های انرژی هسته ای به 
پیشرفت های قابل توجهی برســند. بنابراین پیشرفت علوم 
و تکنولوژی های پیشرفته، هم از نظر اقتصادی و هم علمی 
و حتــی نظامی به ما قــدرت می دهد که آمریــکا از قدرت 
نظامی ایران می ترسد. اما لزوما کشــور ما در سطح نظامی 
جلو نمی رود. درحالی که این علم هزاران شــاخه دارد، آنها 
فقط اســتفاده نظامی را درنظر می گیرند و به  همین  دلیل 
نمی خواهنــد ایران در هیــچ حوزه ای از انرژی هســته ای 
پیشرفت کند. در اخبار هم غنی سازی  ایران را به ساخت بمب 
اتم ربط می دهند تا مردم دنیا و حتی ایرانی ها را تحت تأثیر 
قرار دهند و این ابزار فشاری باشد برای اینکه کلا از تولید این 

نوع انرژی دست بکشیم حتی اگر در بحث نظامی نباشد.
زندگی آینده بدون فناوری هســته ای قابل تصور نیســت. 
صنعت هسته ای در زندگی همه ما جاری شده است. هرقدر 
جلوتر می رویم نیاز به آن بیشــتر هم می شود. ضمن اینکه 
یک زنجیره پیوندی بین تکنولوژی های پیشرفته است. مثلا 
کوانتوم که علم آینده دنیا ست و کامپیوترهای کوانتومی در 
آینده می توانند هزاران برابر قدرت کامپیوترهای فعلی عمل 
کنند. حالا از این علم در بیولوژی هم استفاده می شود. ما در 
ایران دانشمندانی داریم که روی کوانتوم در زیست شناسی 
کار می کنند که در حوزه ســلامت، تحقیقات و بررسی های 

ژنتیک بدن انسان کمک می کند.
دانشمندان ایرانی با استفاده از مهندسی معکوس و ایده های 
خودشان چیزهایی تولید کرده اند که چون صفر تا 100 آن 
بومی اســت، به راحتی هم قابل  اصلاح اســت. اکنون زمان 
میوه  دادن درخت صنعت هسته ای اســت و خارجی ها در 
واقع قصد دارند جلوی آن را بگیرند و به اصطلاح این درخت 
را بخشــکانند. چون در بحث روابط بین الملل هر کشوری 
ضعیف باشد گوشه ای نشسته و کسی به آن کاری ندارد اما به 
مجردی که قدرتمند شود، در چالش قدرت می افتد. اگر در 
زمینه هسته ای و دفاعی قدرتی نداشتیم و دستمان جلوی 
کشورهای دیگر دراز بود کســی به ما کاری نداشت اما حالا 
به دلیل ترس از قدرت ایران تلاش می کنند که خواسته های 
خودشان را تحمیل کنند اما در نهایت این قدرت ماست که 

به آنها تحمیل می شود و مجبورند آن را بپذیرند.
در حال حاضر رهبر معظم انقــلاب و رئیس جمهوری یک 
برنامه بلندمدت در این زمینه دارند. ســازمان انرژی اتمی 
هم یک برنامه 20ساله تعریف کرده است که تمام حوزه های 
مختلف را در چرخه ســوخت از اکتشــاف تا پسماندداری، 
حوزه های پزشــکی و کشــاورزی همــه را دربرمی گیرد. 
هدف این است که ایران یکی از کشــورهای پیشرفته دنیا 
در شــاخه های مختلف این صنعت باشــد. کشورهایی که 
درحال حاضر در همه حوزه ها فعال هستند انگشت شمارند و 
ایران جزو کشورهای اصلی است که در همه شاخه ها فعال 
است و با سرعت پیش می رود. ما هر سال یک پیشرفت را در 
حوزه های مختلف معرفی می کنیم و آینده بسیار روشنی در 

این صنعت داریم.

ایراد شورای نگهبان به عبارت های 
»رمز  پول« و »رمز دارایی«

شورای نگهبان، به دلیل مشخص نبودن تعریف »رمز پول« و 
»رمز دارایی« در طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی بند 
مربوط به دریافت مالیــات از مبادله کنندگان این دارایی را 

مبهم دانست و آن را تأیید نکرد.
به گزارش پیوســت، در ماده 12 طرح مالیات بر سوداگری 
و سفته بازی گفته شده اســت که همه اشخاص غیرتجاری 
»انتقال دهنده عین« یــا »واگذارکننده حق« درخصوص 
انتقــال دارایی های املاک، خودروی ســواری، انواع طلا و 
جواهر آلات، انواع ارز و انواع رمز پــول و رمز دارایی در کلیه 
مناطق کشــور ازجمله مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 

اقتصادی، مشمول مالیات بر عایدی سرمایه هستند.
هادی طحان نظیف، سخنگوی شــورای نگهبان در کانال 
شــخصی خود در یکی از پیام رسان  های داخلی، ایرادهایی 
که شورای نگهبان به طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی 

گرفته است را تشریح کرد.
در توضیح طحان  نظیف آمده اســت: »در کنار ایرادات 
مذکور باید به این نکته اشاره کرد که غالب ایرادات شورای 
نگهبان به »طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی«، ناظر 
به ابهاماتی بود که شــورا رفع  آنها را توسط مجلس برای 
اظهارنظر خود ضروری دانسته است. ازجمله مهم ترین این 
ابهامات، می توان به ابهام عبارت »رمزپول و رمزدارایی« 
در بند ۵ مــاده 12 طرح اشــاره کرد. بنــد مذکور انواع 
رمزپول و رمزدارایی را در کنار 4نوع دارایی دیگر مذکور 
در ماده 12، مشــمول مالیات بر عایدی سرمایه دانسته 
بود. با این حال به علت فقدان تعریف مشخص از رمزپول 
و رمزدارایی، این بند توســط شورای نگهبان دارای ابهام 

شناخته شد.«

در تصویــر جدیــدی کــه تلســکوپ 
فضایی جیمز وب ثبت کرده، ۴۵هزار 
کهکشــان وجــود دارد. بــه گــزارش 
بیزینــس اینســایدر، آنچــه در ایــن 
تصویر دیده می شود بخشی تصادفی 
از فضــا نیســت، بلکــه منطقــه ای 
مشــهور به نام »بررســی عمیق منشــأ 
 )GOODS(»رصدخانه هــای بــزرگ

است. 

45
هزار

نمایشــگاه  در  فنــاور  ۳۰۰شــرکت 
آبادیــران حضــور دارنــد و شــرکت های 
دارای طرح هــای محرومیت زدایــی بــا 
مشــارکت ســایر دســتگاه ها حمایــت 
می شــوند. شــرکت های دانش بنیــان 
و فنــاور نوپــای حاضــر در نمایشــگاه 
در ۵حــوزه مســکن و زیرســاخت های 
توسعه روستایی، کشاورزی، دامپروری 
و شیلات، ماشین  های کوچک مقیاس 
برای ایجاد اشتغال، سلامت بهداشت 
و توانبخشــی و فناوری هــای نــرم و 

آموزشی فعالیت می کنند.

300
شرکت

نــد  می توا جدیــد  فنــاوری  یــک   
ســقوط افــراد را ۳۲روز قبــل از وقــوع 
آن تشــخیص دهــد کــه به طــور قابل 
توجهی به ســالمندان کمــک خواهد 
کرد. این فناوری جدیــد تحت عنوان 
 Move More پــروژه ای بــه نــام »
Live More« بــه معنــی »حرکــت 
بیشتر، عمر بیشــتر« ســقوط افراد را 

پیش بینی می کند.

3۲
روز

آماده سازی  زیرساخت های 
پژوهشی موتور جست وجوی 

بومی
رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
گفت: پژوهشگاه در آزمایشــگاه جویشگر بومی، 
زیرساخت های پژوهشی و فنی موتور جست وجوی 

بومی را آماده سازی  می کند.
به گزارش مهــر، محمــد رضــوی زاده، رئیس 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات درخصوص 
آخرین وضعیت پروژه موتور جســت وجوی بومی 
گفت: برای پروژه موتور جســت وجوی بومی در 
پژوهشگاه در ســال های گذشته کارهای وسیعی 
انجام شــده ولی اکنون اولویت مــا ارائه خدمات 
آزمایشگاه جویشگر است. او با اشاره به اینکه توسعه 
موتور جست وجوی بومی نیازمند مقدماتی است و 
به عنوان مثال   خط و زبان فارسی باید توسعه پیدا 
کند، ادامه داد: در پژوهشــگاه، پروژه آزمایشگاه 
اعتبارســنجی و ارزیابی حوزه خط و زبان فارسی 
انجام می شود. البته فقط بخش ارزیابی حوزه خط و 
زبان فارسی در این آزمایشگاه مطرح نیست. توسعه 
ابزارها، محصولات و دیتاسنترهایی که در این حوزه 
نیاز است، در این پژوهشگاه همزمان اجرا می شود. 
رضوی زاده در ادامه گفت: اینطور نیست که پروژه 
جویشگر بومی در پژوهشگاه تعطیل شود اما اکنون 
تکلیفی از سمت وزارت ارتباطات برای پژوهشگاه 
مشخص نشــده و متولی اصلی این پروژه سازمان 

فناوری اطلاعات است.

رمز پول

عدد خبر

اینترنت

بهروز کمالوندی؛ سخنگوی سازمان انرژی اتمییادداشت

کلید طلایی انرژی
استفاده نکردن از سوخت های فسیلی برای تولید برق در جهان در حال تبدیل به 
یک رویکرد جدید است. این دقیقا همان جایی است که انرژی هسته ای به خوبی 
می تواند نقش بازی کند. در حال حاضر کشــورها استفاده از انرژی هسته ای برای 
تولید برق را جدی تر گرفتند. همیشــه از انرژی هایی مانند گاز، آب و سایر عناصر 
موجود در طبیعت برای تولید برق استفاده می شد، حالا انرژی هسته ای به عنوان 
یک منبع تجدیدپذیر باید جایگزین آن شود. حالا دانشمندان ایرانی با تولید برق از 
انرژی هسته ای تلاش می کنند تا سوخت های فسیلی برای نسل های بعد باقی بماند.

در خدمت محیط زیست 
استفاده از تکنیک های هسته ای برای حل مشکلات آلودگی هوا که از معضلات 
مهم کشور است، کاربردی ترین رویکرد این فناوری در حوزه محیط زیست است. 
شرایط اقلیمی ایران نیز دست دانشمندان و اقلیم شناسان را باز گذاشته است تا 
داده های قابل اعتمادتری در مورد تغییرات آب و هوایی جمع آوری کنند و تأثیر 

رویدادهای آینده آب و هوایی را تخمین بزنند.

رشد کشاورزی
در حوزه کشاورزی که مهم ترین منبع تامین خوراک است، انرژی هسته ای کاربرد مهمی 
دارد. دانشمندان ایرانی قادر به کنترل آفات گرم گلوگاه انار در باغ ها، کنترل مگس میوه 
مدیترانه و قارچ کش بیولوژیک هستند. این در حالی است که اصلاح نباتات هم بخشی از 
نتایج توسعه فناوری هسته ای محسوب می شود. تکنیک های ایزوتوپ رادیویی و تشعشع 
برای بهبود کیفیت غذا از طریق القای جهش در گیاهان و دانه ها با هدف به دست آوردن 
ارقام محصول مورد نظر بدون نیاز به انتظار برای فرایند طولانی جهش طبیعی استفاده 
می شود.همچنین القای پرتو برای ماندگاری بهتر محصولات در انبار بدون ایجاد خطر 
برای مصرف کننده نیز از دیگر موارد استفاده از فناوری هسته ای است. این فناوری برای 
پایان دادن به استفاده از کودهای شیمیایی و کمک به حفظ محیط زیست نیز کاربرد دارد. 
جلوگیری از زاد و ولد حشرات در گندم و جو، باردهی بیشتر گندم، برنج و پنبه، جلوگیری 
از جوانه زدن پیاز و سیب زمینی در انبار و استفاده از خاک و آب شور در کشاورزی بخشی 

دیگر از خدمات فناوری هسته ای به صنعت کشاورزی است.

انقلاب در پزشکی 
شــاید بتــوان ادعــا کــرد کــه پزشــکی 
پرکاربردترین حوزه فناوری هســته ای است. 
تولید رادیوداروها در کشــور هم از مهم ترین 
حوزه های تشــخیص و درمان پزشــکی است 
که به مــدد تلاش دانشــمندان داخلی در آن 
به خودکفایی رسیده ایم. در حال حاضر سالانه 
یک میلیون بیمــار از خدمــات رادیودارویی 
سازمان انرژی هسته ای ایران بهره مند می شوند. 
همچنین 190مرکــز پرتودهــی از خدمات 
رادیو دارویی این سازمان اســتفاده می کنند. 
همینطور سانتریفیوژ توبولار و سانتریفیوژ زونال 
پیوســته برای تولید انبوه واکسن، سانتریفیوژ 
بانک خون و اولترا سانتریفیوژ از دستاوردهای 
دانشمندان ایرانی اســت. تنوع لیزرهای مورد 
استفاده در جراحی و درمان از دیگر عرصه های 
خودنمایی دانشــمندان هسته ای است. تولید 
پودر بندآوردن خون با استفاده از این فناوری 
نیز از تولیدات مهمی است که به گفته مقامات 
سازمان در شــرف صادرات نیز هست. فناوری 
هسته ای در شاخه های مختلف پزشکی مانند 
انکولوژی، قلب و عروق، نورولوژی، پنومولوژی 

و اطفال نقش پررنگی دارد.

خودنمایی در عرصه صنعت
صنعت را پــس از حــوزه درمان و 
پزشــکی می توان پــر کاربردترین 
حوزه در استفاده از فناوری هسته ای 
نامید. گواه این مدعا نیز تولید انواع 
لیزرهای صنعتــی و کاربردهای آن 
در صنایع خودروســازی، راه آهن و 
دفاعی توسط دانشــمندان ایرانی 
است. شــیرین کردن آب شور که 
از مهم تریــن خواســته های بخش 
عظیمی از جمعیت کشور است نیز 
به واسطه اســتفاده از این فناوری 
ممکن شــده اســت. تولیــد انواع 
ســانتریفیوژهای صنعتی و کاربرد 
آن در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، 
پزشکی، آزمایشگاهی، داروسازی و 
غذایی هم در شمار سانتریفیوژهایی 
به شمار می آیند که صرفا برای تولید 
ثروت و سلامت مردم کاربرد دارند. 
تکنیک های هســته ای همچنین 
بــرای شناســایی حوزه هــای آب 
زیر زمینی، هدایت آب های سطحی 
و زیرزمینی، کشف و کنترل نشت و 

ایمنی سدها کاربرد دارد.

لزوم جاری بودن انرژی هســته ای 
به شــکل فناوری در زندگی روزمره 
غیرقابل انکار است. این یعنی استفاده 
صلح آمیز از انــرژی ای که می تواند 
بسیاری از امور ســاده و پیچیده را 
برای انسان تسهیل کند. رهبر انقلاب 

اسلامی نیز روز گذشته در بازدید از 
نمایشگاه دستاوردهای هسته  ای 

بر ضــرورت ســرریز دانش 
هســته  ای در بخش های 

مختلف زندگی مردم 
داشــتند.  تأکید 

فناوری هسته ای 
بدون  شــاید 
بدانیم  آنکــه 
طی ســال های 

باعث  گذشــته 
شده زندگی و رفاه 

مردم کشــور بیشتر 
شود.

190مرکز 
پرتودهی از خدمات 
رادیو دارویی سازمان 

 انرژی هسته ای 
استفاده می کنند

 شیرین کردن
  آب شور

 که از مهم ترین خواسته های 
بخش عظیمی از جمعیت 
کشور است نیز به واسطه 

استفاده از فناوری هسته ای 
ممکن شده است

یک ایزوتوپ برای همه  چیز

»ایزوتــوپ تلوریــوم ۱۳۰« یکی از 
دستاوردهای دانشمندان جوان صنعت 
هسته ای است که با طراحی و ساخت و 
راه اندازی زنجیره مربعی از۲۰ماشین 
سانتریفیوژ به دست آمده است. این 
ایزوتوپ در حوزه پزشکی، داروسازی، 
بخش های صنعتی، زمین شناســی، 
کشاورزی و علوم هســته ای کاربرد 

فراوانی دارد. 

ابزارسازی

طراحی و ساخت ســامانه های ابزار 
دقیق هســته ای یا »رادیو متریک« 
و»چشــمه های صنعتی« به منظور 
کنترل کیفی، تعیین ســطح مواد 
در داخل مخازن، چگالی ســنجی، 
رطوبت ســنجی و ضخامت سنجی 
که در صنایع مختلف کاربرد دارند. 
توانمنــدی در این حــوزه باعث 

صرفه جویی در مصرف ارز می شود.

فناوری جلوگیری از خونریزی

پـــــودر »همــــواسِتاپ« یــا 
»بندآورنده خــون« یکــی دیگر از 
دستاوردهای دانش هسته ای در حوزه 
پزشکی اســت. با همت دانشمندان 
کشــورمان، اکنون ایــران در زمره 
۵کشــور دارای دانش فنی ساخت 
این محصول پزشــکی است که در 
جراحی ها برای جلوگیری از خونریزی 

کاربرد بالایی دارد.

کاربردهای فناوری پلاسما

استفاده از فناوری پلاسما یکی دیگر از 
دستاوردهای صنعت هسته ای است که در 
نمایشگاه ارائه شده بود. فناوری پلاسما 
در تصفیه شیرابه های پسماندهای دارویی 
و پســماندهای بیمارستانی و همچنین 
در تبدیل نفت سنگین به نفت سبک و 
در درمان انواع ســرطان کاربرد دارد. از 
فناوری پلاســما برای درمان زخم های 

مزمن نیز استفاده می شود.

نیروگاه هایی در جنوب و شمال

ساخت نیروگاه های قدرت در سواحل 
جنوبی و شــمالی کشــور، ساخت 
نیروگاه های کوچک و بومی و ســاخت 
مجتمع های آب شیرین کن در بوشهر از 
دستاوردهای دانش هسته ای در حوزه 
انرژی و آب است که در این نمایشگاه، 
توضیحات آن داده شد.آب شیرین کن ها 
در کشــور ما که از کم آبی رنج می برد 

بسیار حیاتی محسوب می شوند.

جلوگیری از خام فروشی

تولید ترکیبات دوتریوم با فرآوری آب 
ســنگین و جلوگیری از خام فروشی 
آن، یکی دیگر از دستاوردهای دانش 
هسته ای اســت که در نمایشگاه ارائه 
شد. از ترکیبات دوتریوم محصولات 
مختلفی بــا کاربــرد در حوزه های 
الکترونیک و سلامت به دست می آید.  
این دســتاوردها ظرفیت صادرات به 

کشورهای دیگر را هم دارند.

 کشاورزی  و امنیت غذایی

امنیت غذایی و کشاورزی، دیگر حوزه ای 
است که دانش هســته ای در آن نقش 
بسزایی دارد و در نمایشگاه دستاوردهای 
آن ارائه شــده بود. در این حوزه، دانش 
هسته ای در ۳بخش »پلاسما، زیستی و 
پرتودهی« به کمک کشاورزی و امنیت 
غذایی آمده اســت. مقابلــه با آفات و 
آفت زدایی مهم تریــن خدمات دانش 

هسته ای در این بخش است.

بومی سازی  صفر تا صد

از دیگر دســتاوردها در حوزه دانش 
هسته ای، بومی سازی  قطعات و تجهیزات 
از معدن تا نیروگاه است. چرخه سوخت 
هســته ای یعنی مراحل اکتشــاف، 
اســتخراج، تولید کیک زرد، فرآوری 
اورانیوم، غنی ســازی،  میله و مجتمع 
ســوخت، مدیریت سوخت هسته ای و 
مدیریت پسماندهای رآکتور همگی با 

دانش بومی هسته ای انجام می شود.

شتاب دهنده الکترواستاتیک 

اســتفاده از دانش هسته ای در بخش 
صنعت و حفاظت از محیط زیســت، 
از دیگر دســتاوردهای این فناوری با 
ارزش بومی اســت. طراحی و ساخت 
سامانه شتاب دهنده »الکترواستاتیک 
الکترون« برای تصفیه پســاب های 
صنعتی و قابل استفاده در صنایع تولید 
لاستیک و صنایع پلیمری موجب تحول 

اساسی در این بخش ها شده است.

اکتشاف در عمق زمین

استفاده از دانش هســته ای در بخش 
معدن و نفت و پتروشیمی و استفاده از آن 
در کشف معادن اورانیوم و کشف چاه های 
نفت با استفاده از ژئوفیزیک هوابرد یکی 
از دستاوردهای علمی مهم است که در 
نمایشگاه ارائه شد. کشورمان قادر است 
با استفاده از ژئوفیزیک هوابرد تا عمق 
۱۵ هزار متری زمین، معادن مختلف و 

چاه های نفت را شناسایی کند.

عمادالدین قاسمی پناهگزارش
روزنامه نگار



دوشنبه 22 خرداد 41402
 شماره 8797

پیش بینی آینده
کارشناسان بر این باورند در صورت حصول یک توافق سیاسی بین 
ایران و آمریکا این پتانســیل وجود دارد که قیمت هر دلار آمریکا 
حتی تا 45هزار تومان نیز کاهش یابد و اگر قیمت دلار به زیر 44هزار 

تومان نزول کند، سرعت نزول بیشتر هم خواهد شد. 
نوید رجایی، کارشناس بازار های مالی در این باره گفت: هر چقدر به 
ســمت توافق پیش برویم به ارزش پول ملی در قیاس با سایر ارزها 
ازجمله دلار افزوده خواهد شد و سرعت رشد دلار در آینده نیز بسیار 
کاهش پیدا خواهد کرد. در صورت توافق می توان دلار زیر 45هزار 

تومان را متصور بود.
او افزود: اگر نشانه ها را کنار هم قرار دهیم از قبیل سفر سلطان عمان 
به ایران، آزاد سازی  زندانی ها، تغییر دبیر شورای عالی امنیت ملی و 

مصاحبه مسئولان رده بالا، به این نتیجه خواهیم رسید که احتمال 
توافق وجود دارد. این توافق شــاید برجام نباشد و صرفا یک توافق 
کوتاه مدت باشد اما در شرایط فعلی مانند آب روی آتش عمل خواهد 
کرد. او تأکید کرد: اگر نگاهی به اقتصاد ایران در 100سال گذشته 
داشته باشیم متوجه خواهیم شــد که به اقتصاد ایران   باید از چشم 

سیاست   نگاه کرد.
کامران سلطانی زاده، دبیر کانون صرافان نیز گفت: وضع بازار ارز در 
روزهای گذشته آرام بوده است؛ خریداران و واردکنندگان در این ایام 
دست نگه داشته و خریدهای خود را به روزهای آینده موکول کرده اند 
چراکه احتمال می دهند قیمت ها باز هم کاهش یابد. به گفته دبیرکل  
کانون صرافان، در روزهای اخیر بازار ارز و خریداران دســت به عصا 

شده اند و با احتیاط بالاتری نسبت به قبل عمل می کنند.

 نرخ دلار در 2هفته
9درصد کاهش یافت

در ادامه سیر کاهشی قیمت خودرو در بازار آزاد دیروز بعضی از مونتاژی ها 85میلیون تومان ارزان تر از کارخانه قیمت خوردند
مونتاژی ها؛  زیرقیمت کارخانه 

افت قیمت خودروهای داخلی 

خودرو
در بازار همچنان ادامه دارد و 
این روند کاهشی به رکود در 
این بازار دامن زده است. دیروز قیمت بعضی 
خودروهای مونتاژ داخــل در بازار آزاد به زیر 
قیمت کارخانه این محصولات رســید و بازار 
شاهد کاهش 10 تا 25میلیون تومانی قیمت 
بعضی خودروها ظرف چند ســاعت بود، اما 
تقاضا همچنان کاهشــی است و خریداران با 
رصد لحظه به لحظه قیمت ها در انتظار ریزش 
بیشتر در بازار هســتند؛ ریزشی که به اعتقاد 
کارشناسان این حوزه، چندان هم دور از انتظار 
نیســت. تداوم کاهش نرخ ارز به دنبال اخبار 
مثبت سیاســی، آغاز تحویــل چانگان های 
وارداتی و افزایش احتمال واردات خودروهای 
کارکرده مهم ترین دلایلی هســتند که سیر 
کاهش قیمت را در بازار خودرو تداوم بخشیده 
و این اعتقــاد وجود دارد کــه ریزش قیمت 

همچنان ادامه دار خواهد بود.
قیمت لامــاری در ادامه ســیر کاهشــی از 
مرز 2میلیــارد تومان پایین آمــد و دیروز با 
45میلیون تومان کاهش بــه یک میلیارد و 
935میلیون تومان رســید. دیگنیتی هم که 
طی یک ماه گذشــته بیــش از 600میلیون 
تومان افــت قیمت داشــته، از ابتدای هفته 
100میلیــون تومــان دیگــر ارزان شــد. 

محصــولات کرمان موتــور نیز بیــن 10 تا 
55میلیون تومان کاهش قیمت داشتند که 
بیشترین افت قیمت را جک S5 تجربه کرد. 
نبود خریدار در بازار به ویژه برای مونتاژی ها 
باعث شد دیروز قیمت بعضی از این خودروها 
از قیمت کارخانه پایین تر بیاید. کی ام ســی 
T8 و کی ام ســی J7 دیروز در بازار به ترتیب 
80 و 70میلیــون تومان زیر نــرخ کارخانه 
قیمت گذاری شــدند. جک S5 نیــز دیروز 
85میلیون تومــان ارزان تر از کارخانه قیمت 
خــورد. در قیمت بازار محصــولات مدیران 
خودرو نیز دیروز بین 20 تا 70میلیون تومان 
افت مشاهده شد. اختلاف قیمت بازار با قیمت 
کارخانه بعضی محصولات این شرکت اکنون 
به 20 تا 100میلیون تومان رســیده اســت 
که X22 دنده ای و پرو اتوماتیک، X55 پرو، 
آریزو6 پرو و تیگو7 پرو نیــز از این خودروها 
هستند. مقایسه قیمت ها نشان می دهد بعضی 
خودروهای مونتاژی   در یک ماه اخیر نزدیک 
به 800میلیون تومان افت قیمت داشــته اند 
که بیشتر این کاهش در خردادماه بوده است. 
تقاضا برای خرید این خودروها به شدت کاهش 
یافته و به گفته مدیر سامانه فروش یکپارچه 
خودرو، نیمی از متقاضیان این خودروها بعد 
از تعیین اولویت تحویل، برای تکمیل وجه و 

امضای قرارداد مراجعه نکرده اند. 

ماموریت وزیر بعدی

سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری، دیروز عباس علی آبادی 
را به عنوان وزیر پیشــنهادی صنعت، معــدن و تجارت به 
مجلس شورای اسلامی برای اخذ رأی اعتماد از نمایندگان 
معرفی کرد. این اتفاق پس از ســلب اعتماد مجلس از رضا 

فاطمی امین  به عنوان وزیر   رخ داد.
گذشته از اینکه سرانجام مجلس به برنامه پیشنهادی گزینه 
جدید برای صدارت بر وزارت صنعت، معدن و تجارت اعتماد 
خواهد کرد یا نه، مهم این است که عباس علی آبادی چگونه 
می تواند این وزارتخانه را از حاشــیه ها دور سازد و با کمتر 
سخن گفتن نسبت به اصلاح مسیر گذشته آن هم با آزمون 
و خطا پایان دهد. بی تردید او باید در این اندیشــه باشد که 
از حواشی بپرهیزد. مهم این اســت که او به متن بپردازد و 
سیاست های مداخله جویانه را در عرصه صنعت و معدن پایان   
و اجازه دهد که سرمایه گذاران، کارآفرینان و فعالان اقتصادی 
در رقابت شفاف با هم چرخ صنعت و معدن کشور را به گردش 
درآورند. وزیر پیشــنهادی دولت ســیزدهم در کارنامه اش 
بیشتر یک مدیر اجرایی با کارنامه مشــخص بوده و اکنون 
که قرار است در نقش یک سیاستگذار حوزه صنعت و معدن 
ایفای نقش کند، بهتر است نسبت به ترمیم اعتبار مخدوش 
این وزارتخانه عریض و طویل اقدام  و با انتخاب شایستگان 
راه را برای تبلور ظرفیت های صنعتی و معدنی باز کند. تجربه 
نشان داده وزیران حرف زن و گرفتار حاشیه ها، نه تنها خود 
بلکه وزارتخانــه را با چالش های جدی مواجه می ســازند و 
انتظار این است که عباس علی آبادی از این تجربه درس بگیرد 
و برخلاف وزرای پیشین، اقدام به بازسازی و اصلاح استراتژی 
صنعتی کشور کند. او اگر بتواند رقابت را محقق و از مداخلات 
غیرضروری در عرصه صنعت و معدن جلوگیری کند، یک گام 

به جلو بر خواهد داشت. 

چهره روز

نزول قیمت طلا 
نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر با اشاره به اثر کاهش قیمت دلار بر بازار طلا و سکه 
گفت: قیمت سکه تمام بهار آزادی روز گذشــته و طی نیم ساعت ۵۰۰هزار تومان کاهش 
یافت و به کانال ۲۷میلیون تومان بازگشــت. نزول قیمت دلار موجب شده خریداران و 
فروشندگان معاملات خود را با احتیاط انجام دهند. محمد کشتی آرای اضافه کرد: قیمت 
سکه از ۲8میلیون و 3۰۰هزار تومان به ۲۷میلیون و 8۰۰هزار تومان کاهش یافته است؛ 
حباب سکه الان ۵میلیون و ۲۰۰هزار تومان است و پیش بینی می شود قیمت طلا و سکه 
در روز های آینده باز هم کاهش یابد. او تأکید کرد: هر گرم طلای 18عیار نیز از ۲میلیون و 

333هزار تومان به ۲میلیون و ۲۷۰هزار تومان کاهش یافته است.

مکث

 خودروهایی که ارزان تر از کارخانه قیمت خوردند

اختلاف قیمتقیمت کارخانهقیمت بازارنام خودرو
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ارزان سازی گوشت با واردات
  خبر: معاون اول رئیس جمهوری در نامه ای به وزارتخانه های 
جهادکشاورزی، بهداشت، صنعت و ســازمان برنامه و بودجه 
کاهش نرخ حقوق گمرکی گوشت وارداتی گوساله و گوسفند 
کشتاری را اعلام کرد. کاهش تعرفه واردات گوشت را سازمان 
برنامه و بودجه پیشــنهاد کرده و براساس قانون بودجه امسال 
نرخ 4 درصد حقــوق گمرکی برای کالاهای اساســی و دارو و 
شیر خشک مخصوص اطفال با مجوز وزارت بهداشت درمان و 

آموزش پزشکی به یک درصد تقلیل می یابد.
  نقد: با این حســاب به نظر می رسد که دولت در کوتاه مدت 
در اندیشه پایین آوردن قیمت گوشــت قرمز در بازار از مسیر 
واردات است اما راه این اســت که در میان مدت به فکر کاهش 
هزینه تمام شده گوشت قرمز تولید داخل کشور باشد؛ چرا که 
اتکای به واردات برای تامین نیاز داخلی شــکننده خواهد بود. 
بالا رفتن قیمت گوشــت قرمز در یک سال اخیر باعث افزایش 
کشتار دام به ویژه دام های مولد شود و اگر این وضعیت استمرار 
پیدا کند، این احتمال جدی وجود دارد که شکاف بین عرضه و 
تقاضا بیشتر شود و قیمت بالاتر رود و در ادامه سطح دسترسی 
شــهروندان به گوشــت قرمز هم کاهش یابد. گذشته از اینکه 
کاهش حقــوق گمرکی واردات کالاها باعــث افت درآمدهای 
جاری دولت خواهد شد و بر ناترازی بودجه دولت دامن می زند. 
آمارهای رســمی نشــان می دهد که عرضه گوشــت قرمز در 
کشتارگاه های کشور از 57.9هزار تن در شهریور سال گذشته به 
39.6هزار تن در فروردین امسال رسیده و این داده های آماری 

یک زنگ هشدار به شمار می رود.
انتظار می رود با معرفی وزیر جهادکشاورزی و خارج شدن این 
وزارتخانه از بلاتکلیفی، فکری عاجل و تصمیم درســتی برای 
بهبود وضعیت تولید گوشت چه سفید و چه قرمز گرفته شود 
و کاهش هزینه تولید از مسیر اصلاحات درست راهی است که 
باید پیمود. ارزان سازی بازار داخلی کالاهای خوراکی در شرایط 
تورمی بالا، یک راه کار موقت و مسکن به شمار می رود و نه درمان 
قطعی یک بیماری در صنعت تولید گوشت. سیاست های تنظیم 
بازار با چاشنی واردات و یا مداخلات در بازار با تثبیت دستوری 
قیمت ها، تنها باعث سرکوب انگیزه تولیدکنندگان خواهد شد. 
به ویژه اینکه میزان وابستگی سفره ایرانیان به کالاهای وارداتی 
را افزایش می دهد و درصورت شکل گیری تورم مواد غذایی در 
جهان، این وابستگی تشــدید   و نظم متزلزل بازار داخلی هم 

شکننده تر خواهد شد.

روند نزولی دلار دیروز هــم ادامه یافت و قیمت 
هر دلار آمریکا با 3درصد نزول بعد از 1۲۰روز بار 

دیگر به کانال 4۷هزار تومان بازگشت. افزایش 
گمانه زنی ها در مورد یک توافق سیاسی موجب 
شده شتاب نزول بیشــتر دلار   شود. به گزارش 
همشهری، شیب صعودی قیمت دلار در نیمه دوم 
سال گذشته که همه را نگران کرده بود از ۲هفته 

پیش تغییر کرده و هــر روز قیمت دلار با نزول 
بیشتری مواجه می شود. سال گذشته و از ابتدای 
پاییز قیمت دلار یکباره شروع به رشد کرد و ظرف 
چند ماه ۲برابر شد و به 6۰هزار تومان رسید. از 
۲هفته پیش اما در پی روشن تر شدن چشم انداز 

توافق های منطقه ای بین ایران و همســایگان 
ازجمله عربســتان و مصر و همچنین با افزایش 
گمانه زنی ها در مورد توافق سیاسی بین ایران و 
آمریکا شیب قیمت دلار نزولی شده و سرعت این 

نزول هر روز بیشتر هم می شود. 

نزول 9 درصدی
آمار ها نشان می دهد از 2هفته پیش و بعد از سفر سلطان عمان به 
ایران که حجم خبر ها در مورد انجام توافق های سیاسی منطقه ای 
و همچنین احتمال توافق بین ایران و آمریکا افزایش یافته قیمت 
دلار وارد یک کانال نزولی شده اســت به طوری که ابتدا قیمت هر 
دلار آمریکا از محدوده 52هزار تومان عقب نشینی کرد و سپس وارد 
کانال 50هزار تومان شد. از اواخر هفته قبل اما شیب نزولی قیمت 
دلار بیشتر شده است؛ به طوری که ظرف 5روز گذشته قیمت دلار 
به سرعت وارد کانال 49هزار تومان شد و روز گذشته نیز قیمت دلار 
با یک افت ســنگین 4/2درصدی به  47هزار و  300 تومان رسید. 
آخرین بار قیمت دلار 120روز پیش در این محدوده قرار داشت و 

در این مدت هرگز به این محدوده باز نگشته بود.

نقد  خبر

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

اصل ماجرا چیست؟
از نظر بنیادی نزول قیمت دلار به عوامل مختلفی بازمی گردد، 
بخشی از این دلایل مربوط به تسهیل ورود ارز به کشور است 
و بخشی دیگر ناشی از انتظاراتی است که نسبت به آینده پس 

از توافق به وجود آمده است.
از نظرسیاسی افزایش تعامل با کشــور های منطقه ازجمله 
عربســتان و امارات منجر به بهبود روابط تجاری و باز شدن 
مسیر های ورود ارز به کشور شده است. برخی خبر ها حاکی 
از آن است که به دنبال این توافق ها قرار است روابط تجاری 

صرافی های ایران و امارات دوباره برقرار شود.
از ســال1397 و به دنبال خروج آمریکا از برجــام و اعمال 
تحریم های تــازه علیه ایــران روابط صرافی هــای ایران با 
صرافی های امارات قطع شد. این موضوع منجر شد جریان 
ورود ارز به ویژه دلار به کشور محدود شود. با محدود شدن 
ورود ارز به کشور کفه عرضه و تقاضای دلار ناهمگون و همین 

عامل منجر به رشد قیمت دلار شد.
امارات یکی از شرکای اصلی تجاری ایران است و صرافی های 
این کشور اهمیت زیادی در نقل و انتقال ارز به ایران دارند. 
تا قبل از تحریم های جدید قســمت عمــده ای از مبادلات 
ارزی ایران در دوبــی انجام و نرخ دلار در ایــن بازار تعیین 
می شد. برخی شــرکت ها در امارات همچنین به نمایندگی 
از شــرکت های ایرانی ســالانه مقادیر زیادی از محصولات 
پتروشــیمی و فراورده های نفتی را به خریدارانی در شرق 
آســیا می فروختند و ارز حاصل از این مبــادلات از طریق 
صرافی های دوبی وارد ایران می شــد اما از 5سال پیش این 
روابط قطع شد و حالا برخی از خبرها نشان می دهد  به دنبال 
توافق با کشور های منطقه قرار است این روابط تجاری بین 
صرافی ها دوباره از سر گرفته شود. حتی گفته می شود صفحه 
رســمی صرافی الانصاری امارات از آغاز همکاری خودش با 
صرافی های ایرانی برای تسهیل انتقال ارز پس از 5سال توقف 

معامله خبر داده است.
موضوع دیگری که به نظر می رسد در کاهش قیمت دلار نقش 
داشته است به کارگیری روش های جدید برای نقل و انتقال 
ارز به ویژه در حوزه تجاری است. در حال حاضر نقل و انتقال 
تجاری از طریق صدور حواله در منطقه مبدا انجام می شود. 
به این شــکل که اگر کالایی صادر می شود کالای دیگری با 
استفاده از حواله ارزی صادرات انجام شــده وارد می شود و 
عملا نقل و انتقال ارزی انجام نمی شود. این موضوع منجر به 

تسهیل روابط تجاری شده است.
نکته دیگری که بــه افت قیمت دلار منجر شــده و بیش از 
ســایر عوامل اهمیت دارد انتشــار خبر هایی در مورد یک 
توافق سیاسی بین ایران و آمریکاســت که به نظر می رسد 
ظرف هفته های اینده ابعاد تازه تر آن منتشــر شود. در واقع 
 انتظارات ناشی از این توافق زمینه افت قیمت دلار را فراهم

کرده است.

مسکن

حق  کمیسیون املاک تغییر می کند
برای دومین سال متوالی است که وعده اصلاح بازار اجاره و 
ساماندهی آن با اجرای طرح مجلس داده می شود؛ اما شواهد 
حاکی از این است که راهبردهای مدنظر این طرح برای کمک 
به مستأجران، حتی درصورت تصویب نهایی در مجلس نیز راه 
به نسبت طولانی برای اجرا در بازار دارد و عجالتاً در چند ماه 
پیش رو که فصل جابه جایی مستأجران است، نباید منتظر 
تغییری در ســازوکار بازار اجاره بود. به گزارش همشهری، 
رسیدگی به طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها 
همچنان در مجلس ادامــه دارد و نمایندگان در جدیدترین 
مصوبه، با نحوه تغییر محاسبه حق الزحمه مشاوران املاک از 
اخذ درصدی از ارزش معامله به روش تعیین تعرفه از سوی 
وزارت راه و شهرسازی موافقت کرده اند. نکته قابل توجه این 
است که آیین نامه اجرایی این مصوبه تا 2ماه پس از تصویب 
قانون در مجلس باید از ســوی وزارتخانه های راه و صنعت 
تهیه و برای تصویب نهایی به هیأت وزیران ارسال شود. فارغ 
از اینکه هنوز این طرح در مجلس به تصویب نرسیده، حتی 
اگر مهلت 2ماهه تدوین آیین نامه رعایت شود و دولت نیز با 
فوریت نســبت به تصویب نهایی آن اقدام کند، بازهم به نظر 
نمی رسد تغییر شــیوه محاسبه حق کمیســیون مشاوران 

املاک در تابستان امسال به داد مستأجران برسد.

راهبرد طرح مجلس
در جلسه دیروز مجلس، نمایندگان، ماده یک طرح ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بها که قبلًا برای بررسی بیشتر به 
کمیسیون عمران برگشت داده شده بود را تصویب کردند و 
به تغییر نحوه تعیین حق الزحمه مشاوران املاک رأی مثبت 
دادند. براساس این مصوبه، وزارت راه و شهرسازی با همکاری 
وزارت صمت آیین نامه تعیین حق الزحمه مشاوران املاک بر 
مبنای درصدی از ارزش منطقه ای املاک که مطابق ماده های 
54 و 64 قانون مالیات های مستقیم، کمیسیون تقویم املاک 
هرســاله این دفترچه را تهیه می کند، متناسب با میانگین 
حجم قراردادهای به ثبت رسیده در هر منطقه جغرافیایی و 
به صورت پلکانی نزولی تا 2 ماه پس از تصویب قانون تهیه   و 
به هیأت وزیران برای تصویب ارسال می کند. براساس تبصره 
یک این ماده، نــرخ مصوب تعرفه املاک بــرای هر معامله 
به صورت خودکار در سامانه املاک و مستغلات درج شده و 
مشاوران املاک مکلف به اخذ کمیسیون و حق الزحمه خود 
براساس این مبلغ هستند. تبصره 2 این ماده نیز می گوید اگر 
مشــاوران املاک رقمی بالاتر از نرخ مندرج در سامانه ثبت 
معاملات املاک و مســتغلات اخذ کنند، مجرم   و محکوم 
به بازگرداندن وجه معامله بــه طرفین و پرداخت 2 برابر آن 
به عنوان جریمه به حساب خزانه داری کل هستند. تبصره 3 
این ماده نیز به رتبه بندی مشــاوران املاک از سوی وزارت 
راه و شهرســازی با همکاری وزارتخانه های صمت و کشور 
تأکید دارد. در تبصره 4 این ماده هم شاخص های رتبه بندی 
مشاوران املاک و شاخص ها و ضوابط مربوطه ذکر شده است.  
در تبصره 4 همچنین سکوها و پلتفرم های معاملات مسکن 
نیز مشــمول این قوانین دانسته شــده وضعیت رتبه بندی 
مشاوران املاک را وزارت راه و شهرســازی هر 3 ماه یک بار 

در سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات درج می کند.

کاهش 35میلیونی قیمت پرفروش ها
 LX از خودروهای پرتقاضای تولید داخل، دیروز بیشترین کاهش قیمت مربوط به ۲۰۷پانوراما و سمند
بود که ۲۵ تا 3۰میلیون تومان ارزان تر از روز شنبه معامله شد. سمند سورن هم ۲۰میلیون تومان افت 
قیمت داشت و پژو پارس ساده هم ۲۵میلیون توان ارزان تر شد. پراید هم از ابتدای هفته تا دیروز بین ۲۰ تا 
۲۵میلیون تومان کاهش یافته و در محدوده 33۰میلیون تومان قیمت خورده است. قیمت خودرو با وجود 
کاهش نسبتا شدید طی ۲ ماه گذشته همچنان از قیمت های زمستان گذشته بسیار بالاتر است. تحویل 
سریع تر خودروهای ثبت نامی طرح یکپارچه و تسریع در روند واردات خودرو درصورتی که با کاهش یا 

ثبات در نرخ ارز همراه باشد، می تواند قیمت ها را به محدوه سال قبل بازگرداند. 

مکث

ید
 کن

ال
دنب

ی 
ماع

جت
ی ا

ها
که 

شب
در 

 را 
ری

شه
هم

t
e

l
e

g
r

a
m

t
w

i
t

t
e

r
i

n
s

t
a

g
r

a
m

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

@
ha

m
sh

ah
rin

ew
s

ha
m

sh
ah

rin
ew

sp
ap

er

 سقـــــوط دلار 
ادامه دارد؟



5 دوشنبه 22 خرداد 1402
 شماره 8797

 
دســت کم 7ســال از آغــاز معضــل 
کاتالیست های اجاره ای در تهران می گذرد 
اما هنوز بازار ســودجویی در این زمینه 
مشتریان خود را دارد و کسی برای مقابله با 

این معضل آستین بالا نمی زند.
از  3میلیون دســتگاه  بــه  نزدیــک 
4.7میلیون دســتگاه خودروی پایتخت 
بالای 4سال سن دارند و هرساله باید معاینه 
فنی دریافت کنند اما میزان مراجعان تنها 

1.7میلیون در سال است. البته بخشی از آنها 
به مراکز شهرهای دیگر مراجعه می کنند اما 
موقع پاس کردن تست آلایندگی به قطعه ای 
نیاز است که قیمت آن بسیار بالاست و این 
قیمت بالا موجب می شود برخی راه دورزدن 

قانون را انتخاب کنند.
شادی مالکی، مدیرعامل ستاد معاینه فنی 
خودروهای تهران در این باره به همشهری 
می گوید: زمانی که خــودرو برای دریافت 
معاینه فنی به مراکز مجاز مراجعه می کند 
مشخص نمی شــود که کاتالیستی که روی 
خودرو بسته شده اجاره ای است یا نه؟ در 
تســت آلایندگی میزان گازهای خروجی 

خودرو سنجیده می شود و به تناسب سطح 
آلایندگی می تواند سطوح عادی یا برتر را 
پاس کند. حتی کاتالیســت هایی که روی 
خودروها بسته می شــوند، شماره سریال 
ندارند که بشود چک کرد قبلا در چه تاریخی 
معاینه فنی گرفته اند و آیا کاتالیســت ها 
موقت بسته شــده اند یا دائم هستند. این 
هم بحثی اســت که اتحادیه های مربوطه 
باید آن را بررســی کنند و اگر مکانی برای 
تخلف باز و بسته کردن کاتالیست اجاره ای 
وجود داشته باشد، بی شک تعمیرگاه های 
سطح شهر اســت و باید از طریق اتحادیه 
نظارت صورت گیــرد. به گفته مالکی، همه 

56خط مراکز معاینه فنــی به دوربین نیز 
مجهز هستند تا هر نوع تخلف در این زمینه 
ثبت و کنترل شــود. پس عملا نمی تواند 
هیچ نوع تخلفی در زمینه کاتالیست های 
اجاره ای در مراکز معاینه فنی رخ دهد اما در 
تعمیرگاه ها این تخلف امکان پذیر است. از 
طرفی طی هفته های اخیر گشت های کنترل 
معاینه فنی با همــکاری پلیس راه اندازی 
شده که اگر خودرویی معاینه فنی داشته 
باشــد، آلایندگی آن چک می شود و این 
می تواند خودروهــای دارای معاینه فنی را 
که پیش از این کاتالیست اجاره ای داشته اند 

مشخص کند.

اجاره کاتالیست  برای معاینه فنی
همشهریدربارهدورزدنمعاینهفنیازسویسودجویانگزارشمیدهد

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامهنگار

 بازگشت به مدار خدمت 
تا 25خرداد 

یکیازپلههایبرقیایستگاهتجریشبرایاورهال
اساسیغیرفعالشدهاست

دیروزتصاویروخبرهاییدربارهخرابیوغیرفعالبودنیکی
ازپلههایبرقیایستگاهتجریشدرفضایمجازیورسانهای
منتشرشدکهپیگیریهانشانمیدهداینموضوعبهبحث

اورهالاساسیپلههایبرقیمربوطمیشود.
بهگزارشهمشهری،جداازبحثکمبودوفرسودگیناوگان،
یکیدیگرازمشکلاتوچالشهایاساسیمترویتهران،
پلههایبرقیوآسانســورهایایستگاههاستکهبهواسطه
فرسودگییاخرابیقطعات،هرازچندگاهیبرایمدتچند
روزازحرکتبازایستادهوازمدارخدمترسانیبهمسافران
خارجمیشوند.چندیقبلمسعوددرستیاعلامکردهبود
کهباهدفجلوگیریازبروزنقصهایفنیوخرابیپلههای
برقی،اورهالاساسیبرخیازایندستگاههادردستوراین
شــرکتقراردارد:»تقریبا1200پلهبرقیبهصورتروزانه
درتهرانسرویسدهیمیکنند.برخیازپلههایبرقیبه
لحاظکاریوفنینیازمنداورهالاساســیهستند.اورهال
پلهبرقیهایمترویتهراندردســتورکاراستوازنیمه
دومسالگذشتهاقداماتخوبیدراینرابطهصورتگرفته
است.«درواقعیکیازبرنامههایشهرداریتهرانوشرکت
بهرهبرداریمترودرســالجاری،پایاندادنوبهحداقل
رســاندنخرابیهاونواقصفنیپلههایبرقیاستتااین
مشکلچندسالهبهشکلاصولیواساسیحلوفصلشود.
همچنینمدیرعاملشــرکتبهرهبــرداریمترویتهران
بابیاناینکهازنیمهدومســالگذشــتهاقداماتخوبیدر
اینرابطهصورتگرفتهاســت،گفت:»100میلیاردتومان
بودجهبرایتامینقطعاتپلهبرقیاختصاصیافتهوبخشی
ازقطعاتهمخریداریوواردانبارشــدهاست.«باتوجهبه
اینکهازعمربرخیازپلههایبرقیمتروبیشاز20ســال
میگذرد،برایآنکهســرپاوفعالبمانند،لازماستحتما
اورهالونوسازیشوند.بهویژهاینکهدرسالهایگذشتهنیز
درنگهداریورسیدگیبهاینپلههایبرقیکوتاهیهاییرا
شاهدبودیم؛ازجملهاینکهپلههایبرقیپسازمدتینیاز
بهتعویضروغندارند،امادرایستگاههایمتروتاپایانسال
گذشــتهروغنپلههایبرقیتعویضنشدهبودوچندسال
ازتعویضروغنآنهامیگذشــت.درمــوردپلههایبرقی
متروبدیهیاستکهباتوجهبهحجمبالایاستفادهازاین
دستگاهها،اگرنگهداشتوسرویسایندستگاهها،بهموقع
ودرزمانخودشصورتنگیرد،بهکاهشوکوتاهشدنعمر
اینپلههایبرقیهامنجرخواهدشد.باتوجهبهاینموضوع
درسالگذشــتهروغنتمامپلههایبرقیدرایستگاههای

متروتعویضشد.
درهمینراستاپیگیریهاییدررابطهباغیرفعالشدنیکیاز
پلههایبرقیایستگاهپرمسافروپرترددتجریشدرخطیک
متروصورتگرفتکهنشانمیدهددلیلاینموضوعاورهال
اساسیبودهوطیچندروزآیندهوطیهفتهجاریپلههای
برقیازمدارخارجشده،دوبارهفعالشدهوبهمداربازمیگردد.
دراینزمینهشــرکتبهرهبرداریمترویتهرانوحومه،از
بازگشتآنبهمدارخدمتطی4روزآیندهخبرمیدهد:»پله
برقیایستگاهتجریشبهدلیلانجاماورهال،غیرفعالشده
وتاتاریخ2۵خردادماهســالجاریبرایاستفادهمسافران
دوبارهفعالخواهدشد.مسافرانمحترممترومطمئنباشند
کهدرصورتخرابیپلههایبرقیدرتمامیایستگاهها،تلاش
اینشــرکتدرجهترفعمشکل،بهطورمستمرپیگیریو
تاحصولنتیجه،باجدیتانجامخواهدشــد.تلاشتمامی
کارکنانبخشتعمیرونگهداریپلهبرقیشرکتبهرهبرداری
مترو،فراهمکردنزمینهکارکردمطمئنوبهحداقلرساندن
میزانخرابیپلههایبرقیدرایســتگاههابهجهتکسب
رضایتوفراهمکردنرفاهمسافرانگرامیمتروست.«بهاین
ترتیباورهالپلهبرقیمذکورتا4روزدیگربهپایانمیرسد

ودراختیارمسافرانقرارخواهدگرفت.

 پلمب پاساژ ناایمن »داد« 
در خیابان ولیعصر )عج( 

شــهردارمنطقه11ازپلمبســاختمانتجاریناایمنو
پرخطر»داد«خبرداد.بهگزارشهمشــهری،سیدمحمد
موسویضمنهشدارجدیبهمالکینساختمانهایناایمن
وذینفعانیکهتوجهیبهاخطارهایمکررشهرداریندارند،
اظهارکرد:درراستایرسیدگیبهوضعیتساختمانهای
ناایمنسطحمحدودهدردیماهسالگذشته،پاساژ»داد«در
خیابانولیعصر)عج(شناساییوممیزیهایلازمدرخصوص

موضوعناایمنبودناینساختمانآغازشد.
ویافزود:پسازشناساییبهمالکاخطارهایلازمدادهشد
وبلافاصلهجلساتکمیتهایمنیدرناحیه2باحضورنماینده
مالک،تشکیلوصورتجلساتبهمالکابلاغشد،اماپساز
گذشتچندماهوبهدلیلعدمهمکاریمالکنسبتبهاقدام
برایرفعخطرساختمان،بلافاصلهکمیسیونرفعخطردر
ناحیهتشکیلودرنهایتدســتورمعاوندادستانمبنیبر
قطعانشعاباتوپلمبپاساژاخذشدودرتاریخ1402/3/20
ســاختمانتجاری»داد«بابیشاز۵0واحدتخلیهکاملو

دستورقضاییاجراشد.
موســویتأکیدکرد:تغییرکاربریهــایغیرمجاز،تبدیل
واحدهابهانباردربافتمسکونیوعدمرعایتمواردایمنی
آتشنشانیمنجربهخســاراتزیادیبهمردممیشودکه
نمونهآنآتشســوزیماهجاریدرانبارساختمانناایمن
میدانرازیاستکهتلفاتجانینداشت،اماخساراتمالی
ومعنویبسیاریبهمردمواردکرد.طیبازدیدهایقدمبه
قدمبهپاساژ»داد«رفتیمودرهمانبازدیدطيماهگذشته
هشدارواخطارمجدددادیمودررسانههانیزاعلامکردیم
کهاینساختمانپرخطراست،اماتوجهینشدکهدرنتیجه
مطابققانوندرراســتایحفظحقوقعامهمردمباحضور
دســتگاههاینظارتیواجرایی،ســاختمانتجاری»داد«

پلمبشدتامالکبرایایمنسازیاقدامکند.

سید مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان 
نوســازی شــهر تهران گفــت: »تعریف و 
تهیــه طــرح بازآفرینــی محله الگــو برای 
۱۳هکتار، اخذ مجوز کمیسیون ماده۵، 
اخذ مجوز انتشار اوراق مشارکت شروع 
عملیات اجرایی 4پروژه خدماتی شامل 
زائرسرا، مهد کودک، مرکز توانمندسازی 
بانــوان و مجموعه تجــاری باباخــان و... 
اهم کارهایی هستند که در دستور کار 

مدیریت شهر قرار گرفته اند.«

13
هکتار

مهدی علیزاده، مدیرعامل شــرکت واحد 
اتوبوســرانی از آغــاز مهندســی خطــوط از 
اول تیرماه خبر داد و گفت: »62دســتگاه 
مینی بوس را وارد ناوگان مهندسی خطوط 
می کنیم و ۵۷دستگاه اتوبوس را به خطوط 
پرمســافر منتقــل خواهیم کــرد که بــا این 
اقدامات ســرفاصله ها در خطــوط پرتردد 
کمتر می شــود. همچنین تا پایان ســال با 
مهندسی خطوط ۳۰۰دســتگاه اتوبوس را 

به خطوط پرتردد جابه جا می کنیم.«

62
دستگاه 
مینی بوس

محمدجواد خسروی، شهردار منطقه ۱8 
گفــت: »در راســتای مقابلــه بــا فســاد 
و ساخت وســازهای غیرقانونــی، بیــش 
از ۱۵هــزار مترمربــع از باغــات و اراضــی 
مزروعــی تغییــر کاربــری داده در بخــش 
حریم، آزادســازی شــده و به کاربری اولیه 
بازگشتند. همچنین در راستای جلوگیری 
از ساخت و ســازها در حریــم، 6بنــای 
ســاختمانی و 2۰چهاردیــواری غیرقانونی 

تخریب شدند.«

15000
مترمربع

سفر مدیران شهری به بروکسل
علیرضازاکانی،شهردارتهرانبرایشرکتدرمجمع
عمومیمتروپلیــسصبحدیروزراهیبروکســل،

پایتختبلژیکشد.
لطفاللهفروزنده،معــاونمالیواقتصادشــهری
شهرداریتهرانومهدیعباسی،رئیسکمیسیون
شهرسازیومعماریشورایشهرتهراندراینسفر

علیرضازاکانیراهمراهیمیکنند.
متروپلیــس)Metropolis(یــاهمانســازمان
کلانشــهرهایمهمجهانیکمؤسسهغیردولتی
بینالمللیاســتکهبااهدافغیرانتفاعیوبدون
وابستگیسیاســیکارمیکند.مدیریتومسائل
کلانشهرهایجهاندرکانونتوجهاتمتروپلیسقرار
دارد.اینسازماندرسال1۹۸4بهابتکارشهرداری
پاریسبنیانگذاریشــدهوماموریتآنکهبیش
از۹0عضودارد،ارتقــایهمکاریهایبینالمللی
شهرهایبزرگاست.هدفاصلیمتروپلیسارتقای
توسعهشهریپایداردرشــهرهایبزرگبهمنظور
افزایشکیفیتزندگیشهروندانازطریقهدایت
شبکهجهانیکلانشهرهاونظارتبرمسیرتوسعه
مناطقکلانشهرهایمهمجهاناست.اینسازمان
کهیکتشکلغیردولتیبینالمللیاست،تشکلیما
بینکلانشهرهایمهمجهاناست.شهرداریتهران
ازسال1۹۹2بهعضویتانجمنکلانشهرهایمهم
جهاندرآمده؛ازاینروحوزهآســیاییبا2۹شهر،
حوزهآفریقابا23شــهر،آمریکایلاتینبا12شهر،
اروپا۸شهروآمریکایشمالی6شهردراینسازمان

عضویتدارند.

نقلقولخبر

عددخبر

درشهر

خبر

حل مشکل ساکنان فرحزاد
مهــدی اقراریــان، رئیــس کمیتــه نظارت 
شورا: یکی از مسائل و مشکلات ساکنان 
روددره فرحزاد، نداشــتن ســند است که 
این موضوع به دست ستاد اجرایی فرمان 
امام حل خواهد شد. بدون رودربایستی 
از ایــن تریبــون باید بــرای حل مشــکلات 
شهر استفاده کرد و مسائل آنها را به گوش 
مسئولان و دستگاه هایی که مردم امکان 

دسترسی به آنها را ندارند، رساند.

ضرورت مطالعات عارضه سنجی ترافیکی 
ســیدجعفر تشــکری هاشــمی، رئیــس 
کمیســیون عمــران و حمل ونقــل شــورا: 
براســاس مصوبه باید هر پروژه ای که قرار 
اســت در ســطح شــهر تهــران اجرا شــود، 
مطالعــات نرخ سفر ســازی  صــورت گیرد. 
از ایــن رو ضــرورت دارد مدل ســازی  ها 
بــرای ترافیــک شــهر تهــران صــورت گیرد 
و براســاس ایــن مطالعــات تصمیمــات و 

برنامه ها اجرایی شود.

کاربری نامناسب عمارت عین الدوله
میثــم مظفــر، رئیــس کمیتــه بودجــه و 
نظارت مالی شورا: مجموعه باغ و عمارت 
عین الدوله از بناهای میراثی دارای ارزش 
تاریخی است. حضور یک پیمانکار جهت 
احــداث رســتوران و کافی شــاپ و انجــام 
عملیــات عمرانــی نامناســب در محوطه 
ایــن عمارت بــه هیچ عنــوان متناســب با 
فضای تاریخی این بنای ارزشمند نیست.

ناصرامانی:محلهومیدانشوشنهفقطبرایتهرانیهاوایران،بلکهبرایکشورهایهمسایهوحتیجهانیکناممعروفاست
اجاره  دقیقه ای خانه های دودی

مقصر کیست؟
پیگیریهایهمشــهریبرایمصاحبهبامسئولاناتحادیه
تعمیرکارانخودروتاکنونبهنتیجهنرسیدهاستامااینموضوع
بهزودیازدیگرمبادی،تاحصولنتیجهپیگیریخواهدشد.
درعینحال،احمدنعمتبخش،دبیرانجمنخودروســازان
ایرانمیگوید:کاتالیستخودرومشروطبرمصرفسوختبا
استانداردیورو۵عمرمفید۸0هزارکیلومتریدارد،اماباتوجهبه
کیفیتسوختیورو4ویورو3توزیعیدرکشوراینقطعهدچار
تقلیلعمرمفیدبه30هزارکیلومترمیشود.کاتالیستبهعنوان
قطعهگراندرخودروبودهکهحدود10میلیونتومانوبیشتر
براســاستکنولوژیخودروهاقیمتدارد،متأسفانهبهدلیل
وضعیتاقتصادیفعلیوعدمفرهنگسازی،مالکانپسازپایان
عمراینقطعه،حاضربهتعویضآننبودهودرزماندریافت

معاینهفنیبرخی،ازکاتالیستاجارهایاستفادهمیکنند.

فلزات گرانبها
ازسوییدرســایتهاوپلتفرمهایاینترنتیآگهیهای
متعددفروشکاتالیســتوجودداردکهگفتهمیشــود
کاتالیستشــماراپرمیکنندیامشکلکاتالیسترارفع
میکنند.دریککاتالیســتخودرویــی،فلزاتمختلف
شاملمس،نیکل،ســریم،آهن،منگنز،پلاتین،پالادیوم
ورودیوموجودداردوبرخیســودجویانبــاتخلیهاین
فلزاتدرتعمیرگاههااگرچهمشــکللحظهایخودرورا
رفعمیکننداماشــخصدرمراجعهبهمرکزمعاینهفنی
متوجهمیشودکاتالیستخالی،فاقدفلزاتتصفیهکننده
استوبرخیمراجعهکنندههانیزبهاینخاطربهاجارهاین
قطعهمهمرومیآورند.بههرروبایدجلویاینسودجویی
گرفتهشودوشرایطبرایهمهگیریاستفادهازاینقطعه

مهمفراهمشود.

تعهدی که در کار نیست
درحالحاضربازارکاتالیســتهایاجــارهایدربرخی
تعمیرگاههاینزدیکمراکــزمعاینهفنیهمچنانرونق

دارد.
ایندرشرایطیاســتکهیککاتالیســت۸تا14برابر
قیمتاجارهایآنهزینهرویدســترانندهمیگذارد
وازنظراقتصادیهیچتوجیهیبــرایرعایتایناصل

محیطزیستینزدشهروندانوجودندارد.
ایندرحالیاستکهدربیشترکشورهایدارایصنایع
تولیدخودرو،خودروهادرفواصل۸تا10سالبهکلازرده
خارجمیشوندواگرخودروییکیفیتلازمرابرایبیشتر
از10سالداشتهباشــد،تعویضکاتالیستآنبرعهده
خودروسازاستامادرایرانهمههزینههایصفرتاصد

تعویضکاتالیستباشهرونداناست.

میزان اثر کاتالیست
درصد گازهای خروجی را 

تصفیه می کند
۹0

کارایی مؤثر کاتالیست های ایرانی

80000 کیلومتر 

قیمت کاتالیست خودروهای ایرانی

8 تا 14 میلیون تومان 
قیمت کاتالیست اجاره ای

1 میلیون تومان 

مشکلات محلات خط مرزی
محله شــوش مرز میان مناطق 12 و 15 
است و برخی از مشکلات این محله هم 
در پی قرارگرفتن روی خط مرزی ایجاد 
شده است. آنطور که عضو شورای شهر 
در گزارش خود اشاره کرده است: »معمولا 
معابر و محله هایی که در بین 2منطقه قرار 
می گیرند، قدری از دید و توجه مدیران هر 
دو منطقه مغفول می ماند. البته شهرداری 
برای رفــع مشــکلات ازجمله کاهش 
آسیب های اجتماعی تلاش های زیادی 
کرده و گام هایی هم برداشته است، اما در 
این مقوله ضرورت دارد تا سایر دستگاه ها 
و مسئولان هم ورود کنند و وظایفشان 
را انجام دهند.« 60درصد بافت شــوش 
فرسوده است، اما به گفته امانی، مهم ترین 
مشکل مردم مسائل اجتماعی و فرهنگی 
و پس از آن حضور اتباع بیگانه است که 
گویا 50درصد بافت جمعیتی این محدوده 

را تشکیل می دهند.

پلمب خانه های پلاک قرمز
جمعیت و حضور شبانه روزی معتادان متجاهر 
و کارتن خواب ها هرچند نســبت به گذشته 
کاهش یافته، اما همچنان برای ســاکنان محله 
آزاردهنده است. امانی با بیان این مطلب گفت 
که در این محله هم مانند محله هرندی شاهد 
وجود خانه های پلاک قرمز هستیم که تا کنون 
شــهرداری منطقه، 18باب خانه را شناسایی 
کرده که با دستور مقامات قضایی پلمب شده اند. 
زباله گردها هم در شوش حضور فعال دارند و با 
وجود تعطیلی اکثر مراکز خرید ضایعات، حدود 
8 تا 10وانت بار شب ها به صورت گردشی اقدام به 
خرید پسماندها از زباله گردها می کنند. عضو 
کمیسیون برنامه وبودجه در جریان ارائه گزارش 
خود با اشــاره به معضلات محله شوش گفت: 
»اینها مسائل فرهنگی و اجتماعی هستند که 
این محله قدیمی تهران گرفتارشــان است و 
باید یک فکر اساسی برای حل مشکلات نه فقط 
شوش بلکه سایر محلات مرکزی مانند هرندی 

و... تهران شود.«

جلوگیری از ورود کودکان کار اتباع 
در ادامه جلسه، ســوده نجفی، عضو هیأت رئیسه شورا هم در 
قالب تذکری به موضوع کودکان کار و خیابان اشاره کرد و گفت: 
»این کودکان به دلیل آزارهایی چون کتک، توهین، تحمل گرما و 
سرما، گرسنگی و... از یک سو دچار مشکلات جسمی، روحی و 
روانی می شوند و از سوی دیگر فعالیت کودکان کار و حضور آنها 
در خیابان ها مشکلاتی برای شــهر و شهروندان پدید می آورد. 
در موضوع ســاماندهی کودکان کار چندین دستگاه ازجمله 
شهرداری، وزارت کشور، نیروی انتظامی و... مسئولیت دارند و 
با وجود این همه متولی، آمار کودکان کار در کشور و به ویژه شهر 
تهران رو به  افزایش اســت.« نبود آمار دقیق از کودکان کار هم 
مورد انتقاد این عضو شورا قرار گرفت و عنوان کرد: »هنوز یک 
نهاد مشخص به عنوان متولی اصلی ساماندهی کودکان کار معرفی 
نشده که همین امر باعث ارائه آمارهای متناقض درباره کودکان 
کار شده که با همین آمارهای متعدد طبیعتا اقدامات صورت گرفته 
در این حوزه با خطا مواجه خواهد شد. براساس همین آمارهای 
غیررسمی حدود 80درصد کودکان کار اتباع هستند و اگر عزم 
جدی برای ساماندهی این موضوع وجود دارد، در گام نخست باید 
از ورود اتباع جلوگیری کرد و پس از آن هم با باندها و شبکه هایی 

که کودکان را استثمار می کنند، برخورد قاطع شود.«

10مطالبــه ســاکنان محلــه 
شوش شرقی

تعییــن تکلیــف حضــور 
اتبــاع بیگانه و ســاماندهی 

آنها
برخورد ریشه ای و اساسی 
با معتادان و کارتن خواب ها

برخــورد قاطــع بــا املاک 
پــلاک قرمــز و خانه هــای 
دودی و پلمــب دائــم و 

تخریب آنها
جمع آوری و پلمب مراکز 

خریدوفروش ضایعات
تســهیل ضوابط نوسازی 
بافــت فرســوده در املاک و 

پلاک های تجمیعی
رفــــــع ســـــــد معبـــــــــر و 

بساط گستران در محله
تعییــن تکلیــف پــروژه 
اوراق فروشــان و تســهیل 
مجتمــع  بــه  انتقالشــان 

خاوران
آسفـــــــــالت معابـــــــر و 
سامـــــاندهی جــــــــداول و 

کانیوها
توجه ویژه به نگهداشت، 
رفت وروب، نظافت مخازن 
و انتقــال پســماند خیابان و 

معابر محله
تعیین تکلیف 2 فروشگاه 

متروکه شهر و روستا و رفاه

زینب زینال زادهگزارش
روزنامهنگار

شوش محله قدیمی پایتخت این روزها به یکی از کلونی های اصلی آسیب 
اجتماعی تبدیل شــده و  به گفته ناصر امانی، عضو شورای شهربرای 
کشورهای همسایه هم شناخته شده  است. خانه های دودی جدیدترین  
معضل است که او در جریان ارائه گزارش در صحن شورا به آن اشاره کرد 
و گفت مشتریان، اول صبح برای استعمال مواد مخدر آن را اجاره و چند 
دقیقه بعد هم ترک می کنند. البته اکثر این افراد اتباع بیگانه هستند که 

تا کنون 37باب از خانه های دودی توسط شهرداری شناسایی شده است.

مهدی اسماعیل پور؛ روزنامهنگار
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مرد بدهكار براي فرار از دســتگيري، سناريوي 
مرگ خود را كليد زد. او حتي خانواده اش را هم 
فريب داد غافل از اينكه نقشه اش خيلي زود فاش 

خواهد شد.  
به گزارش همشهري، اين پرونده چندي قبل با 
شكايت يك خانواده در دادسراي جنايي تهران 
گشــوده شــد. آنها مي گفتند كه پسرشان را 

گروگان گرفته اند. 
پدر خانــواده توضيــح داد: ما ســاكن يكي از 
شهرستان هاي اطراف تهران هستيم. پسرم به 
نام ماهان در كار خريد و فروش دلار بود و وضع 
مالي بدي نداشت تا اينكه چند وقت قبل به ما 
گفت كه در تهران يك پروژه كاري گرفته و بعد 
از   اتمام آن برمي گــردد. او رفت و ديگر خبري 
از او نشد. هرچه با موبايلش تماس مي گرفتيم 
خاموش بود تا اينكه زنــي جوان به ما زنگ زد و 
گفت براي پسرم اتفاق بدي افتاده است. زن جوان 
آدرس خانه ما را گرفت و پيش من و همسرم آمد. 
او تعريف كرد پسرم ماهان به همراه برادر او راهي 
يكي ازشهرهاي مرزي شده بودند تا قاچاقي به 
تركيه و بعد به آلمان بروند اما در بين راه اتفاق 
تلخي براي آنها رخ داده است. زن جوان مي گفت 
پسرم ماهان و برادرش از ارتفاع سقوط كرده و 

جان شان را از دست داده اند.
مرد ميانســال ادامــه داد: وقتــي از زن جوان 
پرســيديم كه وي چطور از اين اتفاق مرگبار 
با خبر شده، مدعي شــد كه يكي از افرادي كه 
همراه آنها بوده با وي تماس گرفته و مشخصات 

برادرش و ماهان و حتي شماره تلفن ما را به او 
داده است. 

پدر ماهان گفت: من و همسرم، حرف هاي زن 
جوان را باور كرديم و دنيا بر ســرمان آوار شد. 
مرگ ناگهاني پسرمان باوركردني نبود و برايش 
مراسم عزاداري گرفتيم. حتي حجله گذاشتيم 
و اعلاميه فوتش را در شــهر پخش كرديم، اما 
همسرم چند شب پيش خواب عجيبي ديد. او 
مي گفت درخواب ديده كه پسرمان زنده است. 
بعد كه كمي فكر كرديم، به اين نتيجه رسيدم 
كه شايد پســرم را گروگان گرفته باشند، چون 
جســدي تحويل مان ندادند. از طرفي پســرم 
قصد رفتن به خارج از كشــور را نداشــت و اگر 
چنين تصميمي داشــت قطعا من يا مادرش را 
در جريان قرار مي داد. وقتــي تكه هاي پازل را 
كنار هم چيدم به اين نتيجه رسيدم كه ممكن 

است پسرمان زنده باشد و گروگانگيران او را در 
پايتخت مخفي كرده باشند. 

رازگشايي
با اظهارات اين مرد، تحقيقــات در اين پرونده 
آغاز شد. تنها ســرنخ براي كشف اين معما پيدا 
كردن زن ناشناســي بود كه بــا خانواده ماهان 
تماس گرفته و اعلام كرده بود وي كشته شده 
است. ماموران به دستور بازپرس جنايي تهران، 
اقدامات اطلاعاتي خود را آغــاز كردند و موفق 
شدند زن جوان را شناســايي و دستگير كنند. 
وي وقتي تحت تحقيقات پليســي قرار گرفت 
اسرار سرنوشت ماهان را فاش كرد و گفت كه او 
زنده است. زن جوان كه با ماهان به صورت موقت 
ازدواج كرده بود، گفت: من و ماهان با همدستي 
يكديگر نقشــه مرگ او را كشــيديم و تصميم 

گرفتيم وانمود كنيم  او فوت شده است. 
وي ادامه داد: من و ماهان چندي قبل در فضاي 
مجازي با يكديگر آشنا شديم. من ساكن تهران 
بودم و او در شهرستان زندگي مي كرد. چند بار 
با يكديگر قرار ملاقات گذاشتيم تا اينكه تصميم 
به ازدواج گرفتيم. ماهان مي گفت در كار خريد 
و فــروش دلار و ارز ديجيتال اســت. ظاهرا در 
جريان معامله با يكي از هم محلي هايش، حدود 
400 ميليــون تومان به وي بدهكار شــده بود. 
آنطور كه ماهان مي گفت براي انجام معامله به 
بچه محل خود سفته داده بود. وي تهديد كرده 
بود اگر پولش را ندهد سفته ها را اجرا گذاشته و 
ماهان را به زنــدان مي اندازد. وقتي اين موضوع 
را شنيدم،  با هم سناريوي مرگ ماهان را كليد 
زديم. قرار شد براي مدتي به دروغ نزد خانواده 
و دوستان ماهان وانمود كنيم كه او در مرز فوت 
شده و جسدش را پيدا نكرده اند. ماهان مي گفت 
كه چون خانواده اش خبر از بدهي او دارند، رفتن 
او از كشور را باور مي كنند. وي از من خواست تا 
نزد خانواده اش بروم و داستان خيالي مرگ او را 
بازگو كنم تا خانواده اش براي او مراسم ترحيم 
بگيرند و طلبكارش به گمان اينكه او فوت شده، 
ديگر بي خيال 400 ميليون پولش شود. او قصد 
داشت تا پس از مدتي به خانواده اش اطلاع بدهد 
كه زنده است اما آنها به ماجرا مشكوك شدند و 

شكايت كردند. 
وقتي حقيقت آشكار شد، ماهان پسر جوان نيز به 
دادسرا احضار شد و گفت براي فرار از دستگيري 
و پرداخت بدهي اش، نقش مرده را بازي كرده و 
با همسر صيغه اي خود زندگي مخفيانه اي در 
پايتخت در پيش گرفته بود، اما در نهايت دستش 

رو شد. تحقيقات در اين پرونده ادامه دارد.  

عکسهایسلفی،رازباندسرقترافاشکرد
وقتی پليس 2مرد مشكوك را در 

دادسرا
خيابان دستگير كرد و به بررسی 
گوشی آنها پرداخت، عكس های 
سلفی كه آنها با گوشی های سرقتی گرفته بودند، 

اسرار يك باند سرقت را برملا كرد.
به گزارش همشهری از اواخر دی ماه سال گذشته 
پليس پايتخت در جريان گوشی قاپی های سريالی 
توســط دزدانی قرار گرفت كه با خودرو ســراغ 
طعمه هايشان می رفتند. دزدان اتومبيل سوار در 
خيابان ها چرخ می زدند و بــا ديدن فردی كه در 
حال حرف زدن با تلفن همراهش بود، به او نزديك 
می شدند. سپس يكی از ســارقان پياده می شد، 
گوشی طعمه  را می ربود و سوار بر خودرو، همراه 

همدستانش فرار می كرد.
تحقيقات كارآگاهان پليس زيرنظر قاضی محمد 

ولدی بيرانوند، بازپرس شعبه هفتم دادسرای 
ويژه سرقت برای دســتگيری دزدان ادامه 

داشــت تا اينكه آنها چند روز قبل در 
يكــی از خيابان هــای پايتخت به  
2 مــرد افغان كه رفتــار مرموزی 
داشــتند، مشكوك شــدند. اين 
افراد مهاجر غيرقانونــی بودند و 
مأموران در بازرســی از وســايل 
آنها گوشــی موبايلی پيدا كردند 
كه داخل آن پر بود از عكس های 
سلفی عجيب. عكس هايی از مردان 
جوان كه گوشــی های مختلفی در 
دست داشتند و به دوربين لبخند 
می زدند. با انجام تحقيقات اسرار 
مردان مشكوك فاش و مشخص 
شد كه آنها ســارقان حرفه ای 

هســتند كه از دی ماه پارسال 
تحت تعقيب بوده اند. دزدان 
عكس ها را برای نصير يكی 

از همشهريان خود فرستاده بودند و نصير كسی 
جز ســركرده گروه نبود. با راهنمايی اين دو نفر، 
 سركرده باند و اعضای ديگر گروه دستگير شدند و 
در بازجويی ها به سرقت های سريالی اقرار كردند.

سارق مبتدی که حرفه ای شد
نصير جوان افغانســتانی كه سردسته باند است 
در بازجويی ها گفت: 5ســال قبل قاچاقی وارد 
ايران شدم و كارگری می كردم. با سرمايه ای كه 
به دســت آوردم يك گوشی گران قيمت خريدم 
اما 24ساعت بعد به دام خفتگيران افتادم و آنها 
زخمی ام كردند وگوشی ام را دزديدند.  پس از آن 
تصميم گرفتم من هم دست به سرقت و زورگيری 
بزنم. اوايل به تنهايی برای ســرقت می رفتم، 
اما هربار دست خالی برمی گشتم. چون 
مبتدی و تازه كار بودم؛ بعد از طريق يكی 
از دوستانم با مردی خلافكار  آشنا شدم 
و فوت و فن زورگيری را ياد گرفتم. پس 
از آن باند خودم را  راه انداختم. متهم 
ادامه داد: اعضــای باند من 9نفر 
بودند و با مدارك جعلی، خودرو 
اجــاره می كرديــم و پلاكش را 
می پوشانديم. بعد با همان خودرو 
می رفتيم زورگيری و گوشی قاپی. 
گوشی های سرقتی را هم به افغانستان 
می فرستاديم و در آنجا می فروختيم. 
اعضای گروه چون تــازه كار بودند، بعد 
از هر ســرقت با گوشــی های سرقتی 
سلفی گرفته و برای من می فرستادند 
كه همين عكس ها كار دستمان داد و 
باعث شد دستگير شويم. براساس اين 
گزارش، هر 10عضو ايــن گروه با قرار 
قانونی بازداشت شــدند و تحقيقات از 

آنها ادامه دارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

 شهادت مرد بسیجی 
در درگیری با اشرار 

بســيجی مدافع امنيت روز گذشــته در جريــان ماموريت و 
درگيری با اشــرار در كرمانشاه به شهادت رســيد. به گزارش 
فارس، سرپرست فرمانداری كرمانشــاه گفت: ديروز در يكی 
از مناطق حاشــيه ای شهر كرمانشاه، ســجاد اميری، بسيجی 
مدافــع امنيــت، در درگيری با اشــرار مســلح زخمی شــد 
 و پس از انتقــال به بيمارســتان به فيض شــهادت نايل آمد. 
محمدرضا آمويی از شناسايی عوامل شهادت اين بسيجی خبر 
داد و گفت: اشرار حاضر در اين درگيری شناسايی شده اند كه در 
اسرع وقت دستگير خواهند شد و به مجازات عمل شان از طريق 

دستگاه قضا خواهند رسيد.

آزادی 2 ايرانی از زندان هند
2ايرانی كه از 10ســال قبل به اتهام توليد مواد مخدر در هند 
زندانی شده بودند با تلاش پليس بين الملل كشورمان به ايران 

بازگردانده شدند.
به گزارش همشهری، اين دو نفر كه به هند مهاجرت كرده بودند، 
10سال قبل به اتهام توليد مواد مخدر صنعتی دستگير شدند و 
در محل اقامت شان ابزار و ادوات توليد مواد مخدر و مقداری مواد 
كشف شد. آنها پس از محاكمه به تحمل حبس محكوم شدند و 
از آن زمان در زندان های هند نگهداری می شدند. با وجود صدور 
رأی در پرونده اين دو ايرانی اما پليس ايران به دنبال انتقال آنها 
به كشور بود و از مدتی قبل رايزنی ها در اين باره آغاز شد تا اينكه 

سرانجام آنها پس از 10سال به كشور بازگردانده شدند.
سردار مجيد كريمی، رئيس پليس بين الملل فراجا در اين باره 
گفت: براساس هماهنگی های به عمل آمده با دستگاه قضايی 
كشور و در راستای همكاری های فرابخشی فراجا، اين دو ايرانی 
كه در حال گذراندن دوره محكوميت خود بودند، پس از 10سال 
به كشور منتقل شدند. او ادامه داد: آنها روز شنبه از طريق مرز 
هوايی فرودگاه امام خمينی)ره( وارد كشور شده و به يگان بدرقه 

متهمان وزارت دادگستری تحويل داده شدند.

دستبرد به کارخانه اسباب بازی 
پس از آزادی از زندان

2سارق ســابقه دار كه به تازگی از زندان آزاد شــده بودند در 
تازه ترين سرقت شان به يك كارخانه اسباب بازی دستبرد زدند، 

اما پليس خيلی زود آنها را شناسايی و دستگير كرد.
به گزارش همشهری، روز 1۸خرداد ماه امسال نماينده حقوقی 
يك كارخانه اسباب بازی واقع در كهريزك به كلانتری 170رفت 
و مدعی شد سارقان ناشــناس به اين كارخانه دستبرد زده اند. 
از همان زمان با دســتور قضايی تحقيقات در اين باره آغاز شد. 
مأموران در نخستين اقدام با حضور در محل سرقت به باز بينی 
دوربين های مداربسته پرداختند. اين تصاوير نشان می داد كه 
يك نفر كه صورتش را پوشانده بود از ديوار كارخانه بالا رفت و نفر 
دوم نيز پشت ديوار زاغ زنی می كرد. ادامه اين تصاوير نيز حاكی 
از آن بود كه دقايقی بعد سارق وسايلی را كه به گفته شاكی حدود 
150ميليون تومان ارزش داشت با استفاده از نردبان و چهارپايه 

آهنی كنار ديوار از آنجا خارج كرد.
ماموران پليس با استفاده از اين تصاوير و اقدامات فنی-پليسی 
موفق شــدند هويت سارقان را شناســايی كنند. در بررسی ها 
معلوم شد كه آنها 2 سارق سابقه دار  35  و 40ساله هستند كه 
يك سال قبل نيز به اتهام سرقت دستگير و زندانی اما به تازگی 
آزاد شده اند. بررسی ها نشان می داد كه آنها در خانه ای واقع در 
كهريزك مخفی شده اند كه مأموران تيم عملياتی پس از گرفتن 

مجوز قضايی راهی آنجا شدند و متهمان را دستگير كردند.
سرهنگ محمدقاسم طرهانی، فرمانده انتظامی شهرستان ری 
در اين باره گفت: متهمان پس از انتقال به كلانتری در تحقيقات 
ابتدايی به جرم خود مبنی بر ســرقت از اماكن خصوصی  و به 
3 فقــره دزدی از كارخانه ها اعتراف كردند.پس از شناســايی 
مالباختگان و تكميل پرونده متهمان برای انجام بررسی بيشتر به 

پليس آگاهی تحويل داده شدند.

کلاهبرداری 2هزار میلیاردی 
طلافروش شیاد

مرد طلافروش با ترفند قرعه كشی 140نفر را فريب داد و از آنها 
2هزار ميليارد ريال كلاهبرداری كرد اما عاقبت به دام افتاد.

به گزارش همشــهری، به دنبال شــكايت تعدادی از كسبه و 
شهروندان در شــازند واقع در استان مركزی از يك طلافروش، 
رسيدگی به اين پرونده آغاز شــد. اين مرد از سال 9۸با ترفند 
مشاركت مردم در قرعه كشی طلا اقدام به دريافت مبالغ كلانی از 
تعدادی از كسبه و شهروندان كرده اما بعد از مدتی يكباره فراری 
شده بود. اغلب مالباختگان از صنف طلافروشان بودند و آنطور 
كه برآوردها نشان می داد، شمار مالباختگان بيش از 100نفر بود 

و مبلغ كلاهبرداری شده به چندصد ميليارد تومان می رسيد.
در ادامه تحقيقات كارآگاهان اداره مبارزه با جعل و كلاهبرداری 
پليس آگاهی استان مركزی معلوم شد كه متهم به مشهد مقدس 
گريخته است. به اين ترتيب گروهی از مأموران با نيابت قضايی 
راهی مشهد شــدند و در عملياتی غافلگيركننده او را دستگير 
و بــه اراك منتقل كردند. ســردار هادی رفيعی كيــا، فرمانده 
انتظامی استان مركزی در اين باره گفت:  متهم به كلاهبرداری 
2هزار ميليارد ريالی از 140نفر از شــهروندان اراكی و شازندی 
اعتراف كرده اســت. او پس از تشــكيل پرونده تحويل مراجع 

قضايی شد و تحقيقات در اين باره ادامه دارد.

كوتاه از حادثه

زندان قوچان به خارج از شهر منتقل شود
زندان شهر قوچان در مجاورت و نزديكی دو پارك اين شهر است.

تعداد زيادی از زندانيانی كه به اصطلاح بند آزاد هستند می توانند 
در روز چند ساعتی را از زندان بيرون بيايند و در ساعت مقرر شده 
برگردند. تردد اين افراد در داخل شهر، شهروندان را نگران می كند 
خصوصا برای خانواده هايی كه بچه هايشان را جهت بازی و تفريح 
به اين پارك ها می آورند.مطمئنا انتقال زندان به خارج شهر و دور 

از مراكز عمومی اين مشكل را رفع می كند.
تفکری از قوچان

به خودروهای فاقد معاينه فنی سهمیه بنزين تعلق نگیرد
بسياری از خودروها و موتورسيكلت های فرسوده كه اكثرشان هم 
فاقد برگه معاينه فنی هستند از سهميه بنزين استفاده می كنند. 
درحالی كه تعدادی از مالكان اين خودروها يا خارج از كشــورند 
و يا وسيله نقليه شان داخل پاركينگ اســت و از آن استفاده ای 
نمی كنند. ايــن موضوع اجحاف در حق كســانی اســت كه با 
خودرويشان كار می كنند و به اصطلاح منبع درآمدشان است.

پيشنهاد می كنم سهميه اين قبيل افراد قطع شود.
ابراهیمی از تهران

تفاوت قیمت بلیت هواپیما در خطوط مختلف منطقی باشد
اين موضوع طبيعی است كه خطوط هوايی مختلف به علت های 
متفاوتی مثل نــوع هواپيمــا، نحــوه پذيرايی و يــا قدمت و 
معروفيت شان قيمت های متفاوتی داشته باشند اما اين تفاوت 
قيمت بايد معقول و منطقی باشــد نه اينكه بين دو خط هوايی 
كه تفاوت چندانی هم از هر نظر با هم ندارند يك ميليون تومان 
اختلاف باشد.مسئولان بايد نظارت دقيق تری بر تعرفه گذاری اين 
شركت ها داشته باشند و درصورت تخطی از تعرفه های مجاز، آنها 

را جريمه و توبيخ كنند.
مقدم از مشهد

سوخت گاز مايع در قم کمیاب شده است 
من جهت صرفه جويی در كاهــش هزينه ها و همين طور كمك 
به محيط زيســت، اغلب اوقات برای خودرو از سوخت گاز مايع 
استفاده می كنم.مدتی است كه جايگاه های cng در شهرستان 
قم به علت نبودن گاز مايع عملا تعطيل شده اند.چند وقت پيش 
مســئولان اعلام كردند كه رانندگان بايد برای دريافت گاز در 
سامانه ثبت نام كنند.ثبت نام را انجام داديم ولی هنوز هيچ خبری 
از عرضه گاز نيست. درخواست مان اين است كه هر چه زودتر اين 

مشكل برطرف شود.
سلطانی از قم

چرا کولر متروی تهران -هشتگرد روشن نیست؟
 از مسافران هر روزه مســير تهران- هشتگرد هستم. متأسفانه 
وضعيت تهويه و هوای داخل قطارهای اين مسير بسيار بد است.
گرم شدن هوا هم اين موضوع را تشديد كرده است. بارها از راهبر 
قطار درخواست كرده ايم تا دستگاه خنك كننده را روشن كند كه 
بی نتيجه بوده. اين وضعيت مخصوصا برای افرادی مثل من كه 
به طور مرتب  در اين مســير تردد می كنند واقعا عذاب آور شده 
است.از مسئولان مترو تقاضا داريم به اين وضعيت رسيدگی كنند.
مريم از هشتگرد

وسايل نقلیه به پارک النگ دره گرگان وارد  نشوند
پارك النگ دره از زيباترين پارك های طبيعی و مهم ترين جاذبه 
توريستی شهر گرگان است. اخيرا شهرداری اين پارك را به مدت 
5سال اجاره كرده و شورای شهرهم جهت كسب درآمد تصميم 
گرفته تا به تعداد محدودی از اتومبيل ها و موتورها اجازه ورود و 
تردد در اين پارك را بدهد. اين درســت كه درآمد ناشی از اين 
طرح می تواند كمكی به منابع مالی شهر باشد اما يقينا اين كار در 
درازمدت به هوا و محيط زيست اين منطقه آسيب هايی خواهد زد. 

شهروندان گرگان درخواست توقف اين روند را دارند.
حسام الدين از گرگان

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپيامك

 اسرار اجساد کشف شده
در باغ برملا شد

تحقيقات پليس برای روشن شدن سرنوشت 2جوان گمشده به كشف اجساد آنها 
در يك باغ و دستگيری عاملان قتل ها منجر شد. به گزارش همشهری، رسيدگی به 
اين پرونده از چند روز قبل به دنبال مفقود شدن 2جوان 20 و 30ساله در دشتستان 
واقع در استان بوشهر آغاز شد. اين دو جوان يكباره ناپديد شده بودند و هيچ كس 
از سرنوشت شان اطلاعی نداشت. وقتی خانواده های شان از پيدا كردن آنها عاجز 
شدند، از پليس كمك خواستند. ماموران پليس با تجزيه و تحليل اطلاعات به دست 
آمده به بررسی فرضيه های مختلف پرداختند و توانستند به سرنخ هايی در اين باره 
دست پيدا كنند. اين شواهد فرضيه قتل اين دو جوان را تقويت می كرد؛ اما هنوز 
مشخص نبود كه آنها توسط چه كســانی و با چه انگيزه ای به قتل رسيده اند. در 
حالی كه زمان زيادی از كليد خوردن تحقيقات نمی گذشت مأموران راهی باغی در 
اطراف بوشهر شدند. در بازرسی از آنجا اجساد دو جوان مفقود شده را كه با شليك 
گلوله به قتل رسيده بودند، كشف كردند. به اين ترتيب احتمالات پليس به واقعيت 
تبديل شد. با كشف پيكر قربانيان و مسجل شدن قتل آنها روند تحقيقات شتاب 
بيشتری گرفت. كارآگاهان جنايی در ادامه به اطلاعاتی درباره عاملان اين جنايت 
دست پيدا كردند. پس از حدود 24ساعت از كشف اجساد ماموران در عملياتی 
غافلگيرانه 2متهم را دستگير كردند. ســردار حيدر سوسنی، فرمانده انتظامی 
استان بوشهر در اين باره گفت: دستگيرشدگان با مشاهده اسناد و مدارك كشف 
شده به قتل 2جوان دشتستانی اعتراف كردند و گفتند كه انگيزه شان از اين جنايت 
اختلافات مالی بود. او ادامه داد:  در بازرسی از مخفيگاه متهمان يك قبضه سلاح 
كلاشنيكف و يك قبضه اسلحه كلت كمری كه با استفاده از آنها مرتكب قتل ها 

شده بودند، كشف شد. تحقيقات تكميلی در اين باره ادامه دارد.

مردی كه به دره ای با عمق 200متر در كرج سقوط كرده 

داخلی
و با مرگ دســت و پنجه نرم می كرد با حضور به موقع 
آتش نشانان نجات يافت. به گزارش همشهری، ظهر روز 
جمعه به آتش نشانی كرج خبر رسيد كه مردی در جاده آتشگاه كرج به 
دلايل نامعلوم به دره ای عميق سقوط كرده است. چند دقيقه از اين تماس 
تلفنی می گذشت كه آتش نشانان خود را به محل حادثه رساندند. دره ای 
كه اين مرد در آن سقوط كرده بود دست كم 200متر عمق داشت و همين 
موضوع كار امداد و نجات را سخت می كرد. با اين حال عمليات نجات از 
همان زمان آغاز شد. مهدی سميعی، ســخنگوی آتش نشانی كرج در 
اين باره به همشهری گفت: اين حادثه در نزديكی روستای خوارس اتفاق 
افتاده بود. آنطور كه شواهد نشــان می داد اين مرد حدود 52سال سن 
داشت اما معلوم نبود كه چطور به دره سقوط كرده و چه شرايطی دارد. در 

اين شــرايط همكارانم تلاش كردنــد خود را به او برســانند و 
وضعيتش را بررســی كنند. او در ادامه گفت: اين مرد 

دچار مصدوميت شده بود و نمی توانست حركت 
كند. از سويی به دليل عمق زياد دره انتقال او به 

ســادگی امكان پذير نبود. در اين شــرايط 
همكارانم با اســتفاده از وسايل مخصوص 
كارگاهی بــرای انتقال مــرد حادثه ديده 
استفاده كردند. آنها سبد مخصوصی را به 
عمق دره بردند و بعد از امدادرسانی اوليه، او 

را در سبد قرار داده و از دره بيرون كشيدند و 
او را به امدادگران اورژانس تحويل دادند.

جدال با مرگ در دره 200متری

بازی مرد بدهکار در نقش یک مرده
داستان خیالي مرد بدهکار براي فرار از زندان
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   افول ستاره اقبال واشنگتن در ریاض
بیش از 7 دهه از بهار طولانی مدت روابط امنیتی آمریکا و عربســتان سعودی می گذرد و 2 کشور در این 
70سال با وجود اختلافات در زمینه حقوق بشر و اختلاف نظر درباره فلسطین اما توانسته بودند یک اتحاد 
بســیار نزدیک برقرار کنند. این اتحاد مبتنی بر یک معامله بود: آمریکا به حاکمان سعودی تضمین های 
امنیتی می داد و سعودی ها همزمان به آمریکا دسترسی لازم را به ذخایر عظیم نفت پادشاهی می دادند. این 
معادله اما اکنون تغییر یافته و روزنامه وال استریت ژورنال در گزارش  ماه گذشته خود تأکید کرد که اعتماد 
میان واشنگتن و ریاض از بین رفته و بهار روابط دوطرف اکنون خزان است. شاید بخشی از روابط سرد فعلی 
میان واشنگتن و ریاض را بتوان به عدم همراهی سعودی ها با سیاست های نفتی مورد نظر کاخ سفید ارزیابی 
کرد، اما سؤال اصلی آن است که چه چیزی باعث شده سعودی ها دیگر به مانند گذشته با  ساز بازار نفت 
آمریکا کوک نشوند؟ »ایین مارلو« در بلومبرگ معتقد است که اعتماد عربستان به آمریکا از بین رفته، چون 
آمریکا در سال 2021بدون هیچ تعهدی از افغانستان عقب نشینی کرد، یک دهه قبل از آن پشت حسنی 
مبارک را در برابر معترضان مصری خالی کرد و اولویت خود را به جای غرب آسیا به شرق آسیا متمرکز کرد.

   دوستی به نام چین
عدم حمایت همیشگی واشنگتن از متحدانش فقط بخشی از دلایل بی اعتمادی عربستان به آمریکاست. بخش دیگری از دلایل 
این روابط سرد را باید در گرماگرم روابط نزدیک پکن-سعودی جســت وجو کرد. سعودی ها همزمان که نگاه شان را از غرب 
برگردانده  اند، نور خورشید را در شرق آسیا و در چین می جویند. چین به عنوان یک بازیگر تعیین کننده در شرق آسیا امروزه 
بازی های موفقی را در غرب آسیا رقم زده که توافق دیپلماتیک اخیر میان تهران و ریاض یکی از مهم ترین دستاوردهای آنها 
در منطقه است. »ایلیان روبرت«، کارشناس اروپایی درباره موفقیت چین در میانجیگری روابط ایران و عربستان معتقد است 
که اصولا نه آمریکا و نه اروپا نمی توانستند در روابط ایران و عربستان میانجیگری داشته باشند، چون غرب خودش بخشی از 
تنش با ایران است، اما موقعیت چین اینگونه نیست و پکن هم با ریاض و هم با تهران روابط نزدیک سیاسی و اقتصادی دارد. 
»جفری فلتمن«، مقام ارشد سابق آمریکا در سازمان ملل که با مؤسسه بروکینگز هم همکاری دارد، درباره موفقیت دیپلماسی 
چین در منطقه به رویترز می گوید که » توافق ریاض و تهران در پکن یک سیلی به دولت بایدن و مدرکی دال بر قدرت رو به رشد 
چین در منطقه است.« آمار سرمایه گذاری مستقیم اقتصادی چین در عربستان طی یک دهه گذشته هم که از 883میلیون دلار 

در سال2011به  3هزارو 524میلیون دلار در سال 2021رسیده، تقویت حضور اقتصادی چین در عربستان را ثابت می کند.

هفته نامه تایم ]آمریکا[
دی سانتس چه معنایی برای آمریکا دارد؟

»ران دی سانتس« فرماندار ایالت فلوریدا از حزب جمهوری خواه 
به طور رسمی کارزار انتخاباتی خود را آغاز کرده است. خیز او برای 
ورود به رقابت های انتخابات ریاست جمهوری 2024 در شرایطی 
است که به گفته جمهوری خواهان، ایالت فلوریدا که همواره در 
قلمرو جمهوری خواهان بوده و در 20سال گذشته سیاست های 
محافظه کارانه داشته است در 2سالی که تحت اداره دی سانتس 
بوده بیش از هر زمانی در دودهه گذشته محافظه کار شده است. 
او در این مدت از تمام اختیارات قانونی خود اســتفاده کرده تا 
مطمئن شود که مخالفان و منتقدانش از دور خارج شده و محدود 
شده اند. متحدانش او را محافظه کاری عملگرا می دانند که آنچه 
را به دنبالش است با هر هزینه ای عملی می کند و منتقدانش او را 
دیکتاتوری تمامیت خواه می دانند. با مقایسه آنچه دی سانتس در 
این مدت در ایالت فلوریدا انجام داده است می توان نتیجه گرفت 
که پیروزی احتمالی او در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده 

چه تبعاتی می تواند برای آمریکا داشته باشد.

سیلی اژد های زرد به آمریکا
همزمان با افول روابط سیاسی آمریکا با عربستان، چین در حال تقویت پیوندهای سیاسی و اقتصادی خود با ریاض است

کشف لیتیوم در ایران می تواند موازنه قدرت در منطقه را تحت تأثیر قرار 
داده و موقعیت بی سابقه ژئوپلیتیکی و اقتصادی به تهران دهد

لیتیومایران؛عاملنگرانیصهیونیستها

طالبان: در افغانستان جایی 
برای تعصب شخصی نیست!

وزیر کشــور طالبان با بیان اینکه دشمنان به دنبال 
جداسازی اقوام افغانستان هستند، گفته در نظام فعلی 
این کشور تعصبات شخصی و تفاوت میان اقوام وجود 
ندارد. »سراج الدین حقانی« در سفر به فاریاب گفته: 
»دشمنان به دنبال جداسازی اقوام افغانستان هستند، 
اما در نظام فعلی تعصبات شخصی و تفاوت میان اقوام 
وجود ندارد.« حقانی با بیان اینکه مردم افغانستان با 
یکدیگر برادر و اعضای یک بدن هستند، تأکید کرده 
که نباید صرفا در مورد مردم به اینکه به کدام ولایت یا 

منطقه تعلق دارند قضاوت کرد.
پیش از این ســراج الدین حقانی، وزیر کشور طالبان 
که به شمال افغانستان ســفر کرده بود، در نشستی 
در ولایــت بلخ گفته بود که جنگ راه حل نیســت و 
مشکلات باید از راه گفت وگو حل شود. حقانی در این 
نشست که با حضور مردم و مقام های طالبان در بلخ 
برگزار شده بود، از چهره های سیاسی کشور خواسته 
است که دوباره به افغانستان برگردند. حقانی از تأمین 
امنیت جانی چهره های سیاسی، جهادی و مخالفان 
این گروه درصورت برگشت به افغانستان، اطمینان 
داده اســت. وی با تأکید بر اینکــه طالبان به اجرای 
عفو عمومی پایبند اســت، گفته مهم ترین مســئله 
اعتمادســازی و از میان بردن فاصله ها است. دولت 
طالبان همچنین گزارش اخیر شورای امنیت سازمان 
ملل متحد مبنی بر اینکه طالبان به سیاســت های 
»مستبدانه  پشتون محور« سال های 1۹۹0  بازگشته  

را قویا رد کرده  است.

نقل قول

 خبر

کیوسک

سیاست بایدن درباره فلسطین ادامه 
سیاست ترامپ است

احمد مجدلانــی، وزیر توســعه اجتماعی 
تشکیلات خودگردان فلسطین: فشارهایی 
کــه آمریــکا بــرای عادی ســازی روابــط بــا 
اســرائیل بــر عربســتان اعمــال می کنــد، 
نشــان می دهــد کــه آمریــکا شایســتگی 
خــود را بــرای اینکه ناظــر و میانجــی برای 
روند صلح باشــد، از دســت داده اســت. 

)خبرگزاری اسپوتنیک(

غرب نتوانست روسیه را به زانو درآورد
شــورای  رئیــس  ماتوینکــو،  والنتینــا 
فدراسیون روسیه: ادامه عملیات نظامی 
در اوکرایــن طی ماه های گذشــته نشــان 
داده اســت که شــانس غرب برای در هم 
شکســتن روســیه و بــه زانــو درآوردنــش 
صفر است. روسیه باید در تمامی جوانب 
اعــم از فنــاوری، اقتصــادی، اجتماعــی و 
اخلاقی و مهم ترین حوزه روز یعنی نظامی 

و امنیتی قوی باشد. )خبرگزاری تاس(

حزب الله به فرنجیه رأی می دهد
نعیــم قاســم، معــاون دبیــرکل حــزب الله 
لبنــان: ســلیمان فرنجیــه، رئیــس جریــان 
بــرای  شایســته  فــرد  همــان  المــرده 
ریاســت جمهوری اســت چراکــه دارای 
ویژگی های ملــی فراگیری اســت و رویکرد 
سیاســی روشــنی درمــورد حفــظ آزادی و 
اســتقلال و نیــز حمایت از سیاســت هایی 
دارد کــه لبنــان را در جایــگاه درســت قــرار 

می دهد. )سایت النشره(

پشت پرده انفجار سد کاخوفکا در 
اوکراین

»غرب عادت دارد کارهای کثیفی را با دستان دیگران انجام دهد.« 
این بخشی از واکنش نماینده روسیه در سازمان ملل در واکنش 
به اتهام های کشــورهای غربی مبنی بر دست داشتن روسیه در 
انفجار سد استراتژیک کاخوفکاست؛ سدی که بر اثر تخریب آن 
30شهر و روستا زیر آب رفت. غربی ها پس از خرابکاری در خط 
لوله نورداستریم که مشخص شده توسط اوکراینی ها انجام شده 
بود در شرایطی، انگشــت اتهام خود را این بار هم به سوی مسکو 
گرفته اند که اخیرا یک رسانه بلژیکی گزارش داده سازمان سیا از 

عملیات خرابکارانه در نورداستریم اطلاع داشته است.
با این حال آمریکایی ها و اروپایی ها تا مدت ها اصرار داشتند که 
این روس ها بوده اند که برای ایجاد آشــوب در بازار انرژی، خط 
لوله را منفجر کرده اند. این بار نیز پس از انتشــار خبر انفجار سد 
کاخوفکا، مقام های غربی بار دیگر روسیه را متهم کردند؛ امری 
که باعث شد تا »واسیلی نبنزیا«، نماینده روسیه در سازمان ملل، 
در دفاع از کشورش، روایت های مشابه گذشته از جمله خرابکاری 
اوکراینی ها در نورد استریم و حمله آمریکایی ها به سد »طبقه« در 

سوریه در سال 2017را یادآوری کند.
در ماجــرای خرابــکاری خط لوله نورداســتریم، نخســتین بار 
»سیمور هرش«، روزنامه نگار مســتقل آمریکایی بود که برخلاف 
جریان غالب رسانه ای و سیاســی غرب که یکصدا روسیه را متهم 
این غائله معرفی می کردند فاش کــرد که گروهی از مأموران ویژه 
آمریکایی به دستور »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا، خط لوله را 
منفجر کرده اند. در آن زمان شخصیت ها و رسانه های بسیاری هرش 
را محکوم کرده و او را به حمایت از »ولادیمیر پوتین«،  رئیس جمهور 

روسیه، متهم کردند. اما این داستان پیش تر هم تکرار شده بود.
ســال 2017هم آمریکایی ها در یک عملیات مخفی، بمبی یک 
تنُی را بر فراز بزرگ ترین سد سوریه رها کردند آن هم در شرایطی 
که وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( آن را در فهرســت اماکن امن 
قرار داده و متعهد شــده بود که به آن حمله نکنــد. در آن زمان 
نیز روسیه و ســوریه، آمریکا را مسئول این حملات دانستند، اما 
»استفن تاونسند«، فرمانده وقت نیروهای آمریکا در سوریه، این 
اتهامات را به شدت تکذیب کرده و گفته بود که سد طبقه از اهداف 
نیروهای ائتلاف نبوده است. بعدها اما روزنامه نیویورک تایمز به 
نقل از چند منبع آگاه نوشت که آمریکایی ها دست کم از یک بمب 
»بی ال یو 10۹« اســتفاده کرده اند؛ بمبی سنگرشکن که برای 

نابودی سازه های بتنی مستحکمی چون سد طراحی شده است.
 »کایلی بوکار ولاهوس«،  کارشــناس اندیشــکده کوئینزی، در 
وب ســایت Responsible Statecraft می نویسد: »آمریکا 
گرچه دست داشتن در خرابکاری نورداســتریم را تأیید نکرده، 
اما اکنون مشخص شده که حداقل از عملیات اوکراینی ها اطلاع 
داشته است. حال پرسش این است که چرا پس از این خرابکاری، 
انگشت اتهام را به  سوی روس ها گرفتند؟ اگر خودشان این کار را 
نکردند چرا جلوی اوکراینی ها را نگرفتند؟ پاسخ این پرسش ها 
هرچه باشــد باعث می شــود تا این بار در متهم کردن روس ها 

محتاطانه تر عمل کنیم.«

مشی ضدصهیونیستی امیر فقید کویت
رئیس سابق پارلمان کویت فاش کرده که امیر فقید این کشور 
در سال 201۹برای عادی سازی روابط با رژیم   صهیونیستی 
تحت فشــار قرار گرفته و گفته که نمی خواهــد در حالی به 
دیدار پروردگارش برود که با صهیونیست ها دست داده است. 
طبق مصاحبه منتشر شــده در کانال پادکست بدون ورق، 
»مرزوق الغانم«، رئیس پیشین پارلمان کویت فاش کرد که 
»صباح الاحمد«، امیر متوفای این کشور پیش تر در نشستی 
برای عادی ســازی روابط با رژیم صهیونیســتی تحت فشار 
قرار گرفته تا در اجلاسی موســوم به »صلح اقتصادی« برای 

عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی شرکت کند. 

دریچه

رضا عموییگزارش
روزنامه نگار

»ایران یکــی از 10دارنده بزرگ ذخایــر لیتیوم در 
جهان است، امری که می تواند توجه جامعه جهانی 
را بیش از پیش به ذخایر منابع معدنی در خاورمیانه 
جلب کند.« این بخشی از گزارش وب سایت ماینینگ 
درباره کشف ذخایر عظیم لیتیوم در ایران است، امری 
که موجی از نگرانی را در میان رقبای منطقه ای ایران 

به ویژه در سرزمین های اشغالی ایجاد کرده است.
مــاه مــارس گذشــته )اســفند 1401( بــود که 
»محمدهادی احمدی« معاون وزیر صنعت، معدن  
و تجارت ایران، از کشــف ذخایر بزرگی از لیتیوم در 
کشــورمان خبر داد و اعلام کرد کــه میزان لیتیوم 
کشف شده 8.5میلیون تن ]کانسنگ[ تخمین زده 
می شود. به گفته احمدی 4ســال طول می کشد تا 
عملیات بهره برداری از معدن کشــف شده اورانیوم 
که محدوده ای 6کیلومترمربعــی را در برمی گیرد 

آغاز شود.

تغییرات ژئوپلیتیکی در راه است 
روزنامه صهیونیســتی »معاریو« با اشاره به کشف 
ذخایر لیتیوم در ایران که نخستین مورد در خاورمیانه 
به شمار می رود، پیش بینی کرده است که این رویداد 

جایگاه ژئوپلتیک تهران در منطقه را تقویت خواهد 
کرد. »آنات هوخبرگ ماروم« کارشــناس مســائل 
ژئوپلیتیک، به معاریو گفته که کشف منابع لیتیوم 
در ایران می تواند به تغییــر موازنه قدرت در منطقه 
منجر شده و یک موقعیت بی ســابقه ژئوپلیتیکی و 
اقتصادی به تهران دهد. این کشف همچنین بازارهای 
انرژی و محصولات معدنی را نیز به شدت تحت تأثیر 

قرار خواهد داد.
روزنامــه صهیونیســتی معاریو نوشــته آنچه خبر 
کشــف ذخایر عظیم لیتیــوم در ایــران را بیش از 
پیش )برای صهیونیست ها( نگران کننده کرده، این 
است که چنین ذخایری در کنار توان نظامی ایران، 
نزدیکی روزافزون روابط با کشــورهای عربی به ویژه 
عربستان سعودی، امارات متحده عربی، بحرین و مصر 
و همچنین مانورهای نظامی دریایی ازجمله با هند و 
پاکستان موقعیت منطقه ای و جهانی ویژه ای را در 
اختیار تهران قرار می دهد. پیشتر نیز روزنامه هندی 
»ایندیا اکسپرس« درباره ذخایر لیتیوم ایران نوشته 
بود که این کشف دستاورد مهمی برای اقتصاد ایران 
محسوب می شود که با چندین دهه تحریم از سوی 

لیآمریکا مواجه است.
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قرن بیست ویکم، قرن لیتیوم 
کشف لیتیوم در ایران در شرایطی است که 
قیمت این فلز تحت تأثیر افزایش تقاضای 
جهانی در سال گذشته حدود ۱۸0درصد 

افزایش یافت. رشد تقاضای جهانی برای این 
فلز سفید-نقره ای که دارای جرم حجمی بسیار 
پایینی است، تحت تأثیر اهداف جهانی کاهش 

انتشار گازهای گلخانه ای بوده است. اغلب 
کشورهای جهان تلاش می کنند تا با تولید و 

مصرف خودروهای الکتریکی دارای باتری های 
لیتیوم با دوام و توان شارژ سریع وابستگی خود 

را به سوخت های فسیلی کاهش دهند.
علاوه بر تقاضای گسترده در آمریکا و اروپا، 
چین نیز به عنوان قطب تولید خودروهای 

الکتریکی در جهان متقاضی عمده لیتیوم در 
جهان است.

»جــو بایــدن«، رئیس جمهور فعلــی آمریکا 
وقتی در سال 20۱9ســرگرم مبارزات انتخابات 
ریاست  جمهوری بود، در گردهمایی دمکرات ها 
با اشاره به قتل »جمال خاشقچی«، روزنامه نگار 
سعودی که در پاییز 20۱۸در کنسولگری عربستان 
در ترکیه، با چهره ای برافروخته و در سخنانی با آب 
و تاب اعلام کرد که مقامات سعودی نمی توانند 
از زیر بار مســئولیت این قتل، شانه خالی کنند. 

او حتی در سخنانی بســیار تند تأکید کرد که 
ما آنها را مجبور به پرداخــت هزینه می کنیم تا 
بدانند قتل یک روزنامه نگار بسیار پرهزینه است. 
تابستان سال گذشته اما وقتی هواپیمای شماره 
یک ریاســت جمهوری آمریکا در فرودگاه جده 
به زمین نشســت و جو بایدن با ماشین ۱0تنی 
خود راهی کاخ مجلل محمدبن سلمان، ولیعهد 
عربستان شــد، انگار این بایدن دست به سینه 
و آرام، آن بایدن عصبانی از عربســتان در زمان 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا نبود. تغییر 
رفتار ۱۸0درجه ای بایدن در قبال ســعودی ها 
در کمتر از 2 ســال بارزترین نشانه آن بود که بار 

دیگر نفت و نه حقوق بشر، حرف آخر را در تعیین 
معادلات ریاض-واشنگتن ایفا می کند.

همین هفته گذشته هم »آنتونی بلینکن«، وزیر 
خارجه آمریکا راهی بندر جده شد تا هم پیمانی 
یانکی ها با سعودی ها را در تصاویر دوربین های 
خبرگزاری هــا ثبت کند، اما همزمــان روزنامه 
واشنگتن پست با انتشار گزارشی نشان داد که 
در پشت صحنه تصاویر خبرنگاران، روابط آمریکا 
و عربستان طی چند سال گذشته نه تنها بهبود 
نیافته، بلکه این روابط با انقلابی داخلی روبه رو 
بوده است. این روزنامه براساس یک سند اطلاعاتی 
محرمانه آمریکا نوشت که پس از آنکه بایدن در 

سفر سال گذشته خود به عربستان دست خالی 
بازگشت و نتوانست سعودی ها را به افزایش تولید 
نفت برای جلوگیری از افزایش قیمت این محصول 
در بازار راضی کند، آنهــا را تهدید کرد، اما این 
تهدید پاسخ معکوس داشت و به قول مولوی »از 
قضا سرکنگبین صفرا فزود.« تهدید بایدن نه تنها 
باعث عقب نشینی ریاض در برابر واشنگتن نشده 
بود، بلکه محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان در 
پیامی غیررســمی آمریکایی ها را به قطع روابط 
بین 2 کشور و گرفتن انتقام اقتصادی از واشنگتن 
تهدید کرد و این تهدید اکنون پس از یک سال در 

گزارش روزنامه واشنگتن پست افشا شده است.

کمک ۵00 میلیون دلاری کانادا به اوکراین 
نخســت وزیر کانادا پس از دیدار با رئیس جمهــور اوکراین 
و ســخنرانی در پارلمان این کشور، بســته حمایت نظامی 
500 میلیون دلاری کشورش را برای کی یف اعلام کرده است. 
به  گزارش رویترز، »جاستین ترودو«،  نخست وزیر کانادا که 
به کی یف سفر کرده پس از دیدار با »ولودیمیر زلینسکی« ، 
رئیس جمهور اوکراین، گفته اســت: به هر اندازه ای که لازم 
باشد و تا هر زمانی که طول بکشد، در کنار کی یف خواهد ماند.

در سال 200۱، حجم تجارت خارجی آمریکا با 
عربســتان ۱9 میلیارد دلار و در سال 202۱ به 
2۵ میلیارد دلار رســیده است، اما چین روند 
پرشتابی در تجارت خارجی با عربستان داشته 
و در حالی که حجم مبــادلات تجاری چین با 
عربستان در سال 200۱ فقط 4.۱ میلیارد دلار 
بوده، حجم مبادلات پکن-ریاض در سال 202۱ 

به ۸7 میلیارد دلار رسیده است.

سهم سه شریک 
بزرگ اقتصادی 

عربستان در تجارت 
خارجی ریاض در سال 

 202۱

قیمت نفت 24 دلار در هر بشكه سال بحران اقتصادی جهانی

پایان كســری تجارت 
سوخت آمریكا 

افزایش قیمت 
        نفت به 110 

             دلار در 
                  هر بشكه

  واردات 56 میلیارد دلار نفت از 
عربستان توسط آمریکا

کاهش قیمت نفت 
به 41 دلار در هر 
بشکه

2002 2008
2012

2012

2016 2020
2021

2019
%6

%21

%13

2002

4.1 میلیارد دلار
87 میلیارد دلار

53 میلیارد دلار

25 میلیارد دلار

20 میلیارد دلار
19 بیلیون دلار

2003 2005 2009 2013 20172007 2011 2015 2019 2021

پیشی گرفتن 
حجم تجارت چین 
با عربستان از 
مجموع تجارت 
آمریكا و اروپا 

واردات 45 
میلیارد دلار 
سوخت از 
عربستان 
توسط چین

چرخش تجارت عربستان سعودی به سمت چین

آمریكا

چین

27 كشور اتحادیه اروپا
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گرینویچ

غش کردن گارد احترام

 

ســریال غش کردن اعضای گارد احترام سلطنتی 
در انگلیــس، به تمرین هــای آنها هم رســیده و 
غش کردن 3 نفر از اعضای آن، در تمرین برای تولد 
شاه انگلیس، خبرساز شــده است. گارد سلطنتی 
انگلیس، خود را برای مراســم تولد شاه این کشور 
آماده می کنند. در تمرین مراسم، ویلیام فرزند شاه 
هم به عنوان سرهنگ ناظر بر مراســم آماده بود، 
 اما گرمای زیاد کمی بی نظمی در مراســم ایجاد 
کرد و باعث شــد که 3 نفر از اعضــای گارد، غش 
کنند. دمای هوا حین برگزاری مراســم، نزدیک 
به 30درجه بوده و لباس های پشــمی و کلاه های 
پوســت، فشــار زیادی به اعضای گارد وارد کرده 
بود. این افراد، معمولا آموزش های نظامی سختی 
می بینند و ســاعت ها به خبردار ایستادن معروف 
هستند. ولیعهد انگلیس بعد از مراسم در بیانیه ای 

از اعضای گارد تشکر کرد.  

همزيستی موش ها و آدم ها؟ دانش آموزان فیلسوف

پاداش میلیونی خانه تکانی
 

خیلی پیش می آید که وقتی خانه را تمیز می کنیم، چیزهایی پیدا 
می کنیم که باعث شعف ما می شود؛ بهترین چیزی که می شود در 
این مواقع پیدا کرد،  پول نقد است. یک خانواده در آمریکا، با چنین 
اتفاقی مواجه شده و یک میلیون ســکه یک سنتی پیدا کرده اند 
که در چند کیسه بزرگ نگهداری می شوند. اعضای این خانواده 
گفته اند بعد از فوت پدرشان، برای خانه تکانی به خانه او رفته اند و 
این کیسه ها را پیدا کرده اند. تئوری آنها این است که پدرشان که 
مهاجری آلمانی بوده، احتمالا حین جنگ جهانی دوم، یعنی وقتی 
که آمریکا سکه های مس را با ســکه های جدید جایگزین کرده، 
سراغ انبار کردن سکه های قدیمی رفته تا با فروش فلز آنها، به سود 
برسد. داماد این خانواده گفته است که این کیسه ها، دهه هاست 
دست  نخورده اند و حالا قطعا مورد توجه کلکسیونرهای سکه در 
آمریکا و سراسر دنیا قرار خواهند گرفت. این خانواده معتقدند که 
این کیسه ها،  یک گنج باارزش هستند که می تواند میلیون ها دلار 
ارزش داشته باشد. یک پنی متعلق به سال 1943 میلادی، در یک 
حراجی در سال 2010 حدود 1.7میلیون فروخته شده است. دیگر 
سکه های مشابه هم معمولا هزاران دلار فروش رفته اند. این خانواده 
گفته اند بعد از مشورت با کارشناسان، درباره فروش این سکه ها 
تصمیم خواهند گرفت. جمع این سکه ها، کلا 10هزار دلار است 
اما می تواند میلیون ها دلار سود برای وراث مرد آلمانی داشته باشد.

خبر خوش دريايی
 

هر روز، اخبــار زیــادی از انقــراض گونه های جانــوری در 
گوشه گوشــه دنیا، باعث تلخکامی ما می شود اما همه خبرها، 
همیشه تلخ نیســتند. نجات تقریبا معجزه آســای یک گونه 
جانوری در مکزیک، باعث تعجب دانشــمندان و البته شادی 
مردم در این کشور شده اســت. خبر این است که واکیتاها که 
نادرترین پستانداران دریایی دنیا خوانده می شوند، توانسته اند 
از خطر انقــراض فرار کننــد و همچنان به حیاتشــان ادامه 
می دهند. این پستانداران دریایی، فقط در خلیج کالیفرنیا در 
مکزیک یافت می شــوند و از مدت ها پیش، پیش بینی می شد 
که منقرض شوند. اما حالا دانشمندان در تحقیق میدانی خود، 
بیش از 10مورد از آنها را در این خلیج مشــاهده کرده اند. این 
جانور به شدت خجالتی است و صداهای غریبه را از مسافت های 
دور تشخیص می دهد و فرار می کنند و به همین خاطر است که 
دانشمندان امیدوارند تعداد بیشــتری از آنچه دیده اند در این 
خلیج زندگی کنند. این جانور، از خانواده دلفین هاست و البته 

جثه بسیار کوچکتری دارد. 

از اول دوباره شروع به چیدن مهره ها 
می کنید. جمله هــا، موقعیت ها، 
چهره ها، صداها و... را بارها پس و پیش می کنید تا بتوانید به آنچه 
شما را آزار داده غلبه کنید. برای فرار از این وسواس فکری چه کار 
می کنید؟ وقتی عرصه بر شما تنگ می شود، به چه کسی یا چه 
چیزی پناه می برید؟ از این به بعد می توانید به دوستان پشمالوی 

دوست داشتنی پناه برده و از آنها کمک بگیرید.
انجمــن EWA TALK، توســط »امِــا ردمــن« و »پیپــا 
اشَــتون« ســال گذشــته میلادی )2022( زمانی راه اندازی 
 شــد که امِا، نــژاد منحصربه فــردی از گوســفندی بــه نام
 Valias Blacknose را خریداری کرد. این نژاد خاص گوسفند 
به دلیل حالت حمایتی که در رفتارش دارد، می تواند با انســان 
ارتباط خوبی برقرار کند. این دو اکنون یک گله شامل 7گوسفند 
و 2بز دارند و برای کمک رسانی به افرادی که از آسیب های روانی 
در رنج هســتند، از این گله کمک می گیرند. مطالعات نشــان 
می دهد کمک گرفتــن از بعضی  حیوانــات می تواند به درمان 
اختلال های روانی مانند اختلال وســواس )فکــری و عملی(، 
اضطراب، اختلال خوردن و بیش فعالی- کم تمرکزی کمک کند. 
درواقع ایجاد انگیزه برای تمرکز روی اتفاق و موقعیت تازه، دلیل 

اصلی کمک به روند درمان افراد دارای این اختلال ها ست.
اما ردمن می گوید: »یکی از نکته هایی که می دانیم این است که 
حیوانات می توانند به شکل های مختلف به انسان کمک کنند، 
اما تاکنون کســی به فکر روان درمانی از طریق کمک گرفتن از 
گوسفند نبوده است. درواقع گوسفند در زمره حیواناتی مناسب 
برای حیوان درمانی قرار نگرفته بود.« او ادامه می دهد: »بعضی از 
افرادی که نزد ما می آیند، دوست دارند با من و پیپا هم صحبت 

کنند و این گفت وگو آنها را آرام می کند. اما بعضی دیگر فقط با 
هدف بازی با گوسفندان به اینجا می آیند. این افراد با گوسفندها 
بازی می کنند، به تن آنها دســت می کشند و ســاعت ها با آنها 
سرگرم هستند. نحوه ارتباط افراد با گوسفندان متفاوت است. 

گاهی بعضی افراد فقط می نشینند و آنها را تماشا می کنند.«
امِا توضیح می دهد که گوسفندان آنها اسم دارند و افراد می توانند 
آنها را به اســم صدا کنند. آتم و مگی، 2گوسفند اصلی هستند. 
ولیاس و بلک نوز 2گوسفند دیگر و بره های آنها نلی و زیگی نام 
دارند. تمرکز اصلــی این دو گله دار، بازدیــد از مدارس و مراکز 
آموزشی همراه با گله شــان اســت. درمقابل آنها فعلا پذیرای 

کودکان در مزرعه هستند.
امِا ردمن درباره یکی از افرادی که به مزرعه آمده است، می گوید: 
»دختر جوانی به مزرعه آمــد. او انواع روش های درمانی را برای 
رفع مشکل خود امتحان کرده بود. به همین دلیل در10دقیقه 
نخســت ورود به مزرعه از برقراری ارتباط با گوسفندان امتناع 
می کرد. کمی بعد وارد اصطبل شد. گوســفندان را در آغوش 
گرفت. درطول یک ساعتی که او در مزرعه حضور داشت، صحبت 
می کرد،  می خندید و شــاد بود. پس از این تجربه موفق، حالا او 
هر هفته به مزرعه می آید که در احوالات او تغییرات چشمگیری 
رخ داده است.« ردمن ادامه می دهد: »اتفاق افتاده که ما گله را 
به محلی که فرد یا افرادی به کمک نیاز دارند، منتقل کرده ایم.«

اما یکی از نمونه های خاص و موفق گوســفنددرمانی، دختری 
10ساله به نام »امیلی تار« است. سال گذشته میلادی پزشکان 
تشخیص دادند که در مغز امیلی لخته خونی وجود دارد که باعث 
تورم شدید مغز، سینوزیت و ماستوئیدیت شده است. مادر این 
دختر توضیح می دهد: »پس از آخرین اســکن، پزشکان تمام 
داروهای امیلی را متوقف کردند، چون هیچ تغییری در وضعیت 

لخته خون ایجاد نشده بود.«

پس از این اتفاق مادر امیلی صفحه ای JustGiving راه اندازی 
می کند تا بتوانــد فرزند خود را بــه دیزی لند بــرده و برای او 
خاطره سازی کند. از ســوی دیگر مادر امیلی از علاقه فرزندش 
به گوســفندان آگاه بود و به دنبال مکانی گشــت که دخترش 
بتواند به راحتی به گوسفندان دست زده و با آنها بازی کرد. پس 
از یافتن مزرعه EWA TALK، مادر امیلی او را به آن مزرعه برد. 
در لحظاتی که امیلی با گوسفندان بازی می کرد، بسیار خوشحال 
بود. اگرچه والدین امیلی از آینده دخترشان مطمئن نیستند، 
اما لحظه های شــاد امیلی در کنار گوسفندان آنها را خوشحال 

کرده است.
این دو گله دار عقیده دارند آنها سرویس تلفن همراه منحصر به فرد 
هستند. به این دلیل که می توانند با گله یا یکی ازگوسفندان خود 
نزد افرادی بروند که با انزوا و تنهایی دســت و پنجه نرم  کرده یا 
 دچار اختلال روانی بوده و نیاز به کمــک دارند. آنها می گویند 
هر بار کودکی را می بینند که به دلیل بازی با گوســفندان حال 
بهتری پیدا می کند، به کار خود اطمینان بیشتری پیدا کرده و در 

ادامه آن راه مصمم تر می شوند.

زندگی خوب

مهتاب خسروشاهی

آنها فقط گوسفند نیستند

حافظ

خَمی که ابروی شوخِ تو در کمان انداخت
به قصد جانِ منِ زارِ ناتوان انداخت

حــرف از فلســفه که به 
میان می آیــد خیلی 

از مــا یــاد هــگل، 
ارســطو و سقراط 
و از ایــن قبیــل 
اســامی می افتیم 
کــه اغلــب هــم 

و  نمی شناسیم شــان 
معمولا هم چیزی در چنته 

نداریم که بخواهیم کمی راجع 
به فلسفه حرف بزنیم یا اظهارنظر 

کنیم. به همین مناسبت صحبت کردن 
در این حوزه را 2دستی واگذار می کنیم به 
آنهایی که در دانشگاه درسش را خوانده اند 
و در این زمینه کاری انجام داده اند. با این 
حال، کارشناسان در سراسر دنیا می گویند 
که فلسفه بخش مهمی از درک و قدردانی 
از جهان اطراف ماســت و لازم است که 
در موردش بدانیم. فلســفه مهم اســت؛ 
زیرا فکر را روشــن می کند و به ما کمک 
می کند تا در مرزهای آنچــه می دانیم و 
می خواهیــم در علم، دین، سیاســت و 
بســیاری از زمینه های تحقیق و زندگی، 
بدانیم یا بیافرینیم. همان کارشناســان 
هم معتقدند که آموختن فلســفه برای 
بهتر زیســتن باید از کودکی آغاز شــود. 
محققان کشور خودمان هم در یک مطالعه 
پژوهشی، بر نقش دوره های آموزش فلسفه 
برای کودکان)فبک( در باز شدن ذهن و 
افزایش قدرت تحلیل و خلاقیت آنها صحه 
گذاشته اند و توصیه کرده اند که دوره های 
آموزش فلسفه باید در برنامه درسی بچه ها 

گنجانده شود.
واقعیت این اســت که آموزش فلسفه به 
کودکان به رشــد مهم ترین جنبه درونی 
کودکان یعنی تفکــر کمک می کند. این 
آموزش به عنــوان شــیوه ای مطلوب بر 
رشــد همه جانبه کودک، چندین دهه 

اســت که در مرکز توجه 
اندیشــمندان تربیتی 
قرار گرفته اســت، 
چرا کــه کودکان 
ازجملــه عوامــل 
اساسی در تجدید 
حیــات هر نســل 
محســوب می شــوند. 
برخی محققان بین الملل 
با طراحی و اجــرای برنامه ای 
کــه آن را »آمــوزش فلســفه به 
کــودکان« نامیده اند، تــلاش کرده اند تا 
فلسفه را به جایگاه واقعی خویش، آنگونه 
که ســقراط مدنظر داشــت بازگردانند. 
اهمیت و ضرورت داســتان های فلسفه 
برای کودکان، از نظر این محققان، آموزش 
تفکر فلسفی به آنهاســت که به کودکان 
کمک کند تا بیاموزند چگونه فکر کنند. 
به بیان صاحب نظران، این فلسفه، نوعی 
فلسفه کاربردی است؛ به گونه ای که سعی 
می کند به کودکان کمک کند تا از حالت 
عادی به حالت اندیشمندانه، از بی تفاوتی 
به اندیشه ورزی و از تفکر معمولی به تفکر 
انتقادی حرکــت کنند. در ایــن روش، 
رویکــرد اکتشــافی مورد توجه اســت. 
کندوکاو جمعی و استفاده از گفت وگوی 
سقراطی به مثابه روش کار تعیین می شود. 
در این برنامه، دانش آموزان به کاوشگرانی 
خلاق و با مهارت تبدیل می شوند. منظور 
از کاوشگر بودن هم همان جست وجوگری 
فعال و اصرار بر پرسشــگری و داشــتن 
هوشــیاری خلاق و دائمی برای مشاهده 
ارتباطات و افتراق ها و آمادگی همیشگی 
برای مقایسه، مقابله، تحلیل و ارائه فرضیه، 
تجربه، مشــاهده، ســنجش، امتحان و 
نوآوری است. بر این اساس هم وارد کردن 
فلسفه به دوره های آموزشی تا حد زیادی 
در معرفی و ارائه مواد درسی اهمیت دارد.

همزیســتی موش ها 
و آدم ها، داســتانی به 
درازای شهرنشینی دارد. هر جا که آدم ها ساکن 
بوده اند، موش ها هم همســایه های ناخوشایندی 
بوده اند. موش ها و آدم ها، همیشه با وجود خصومت 
فراوان، در کنار هم زیسته اند. اما آیا همزیستی ما و 
موش ها شدنی است؟ به نظر می رسد که در پاریس، 
مقامات شهری حســابی به دنبال رسیدن به این 
جواب هستند تا ســرانجام به یکی از بزرگ ترین 

معضلات زندگی شهری رسیدگی کنند.
در همین راســتا، آنه ایدالگو، شــهردار پاریس 
کمیته ای برای بررســی »همزیستی« موش ها 
و شهروندان تشکیل داده اســت. در واقع وظیفه 
این کمیته این است که مشخص کند تا موش ها 
و انســان ها تا چه حدی می تواننــد در کنار هم 
زندگی کنند. آن سوریس، معاون سلامت عمومی 
شهرداری، مسئول این کمیته شده است. او گفته 
که این کمیته  در پاسخ به انتقادهای شدید برخی 
مقامات شهری محلی تشــکیل می شود. جفری 
 بولارد، رئیس یکی از مناطق شهری و عضو حزب 
راســت میانه جمهوری خواه، اخیــرا انتقادهای 
شدیدی را متوجه شهرداری پاریس کرده و از دولت 
شهری خواســته بود تا اقدامات جدی تری برای 
مقابله با موش ها انجام دهد. او قبلا هم از ایدالگو 
که عضو حزب چپ میانه سوسیالیســت اســت، 
به خاطر اینکه اقدامات کافی برای حذف موش ها 
انجام نمی دهد انتقاد کرده بود. بولارد گفته بود: 
»حضور موش ها در سطح  زمین به کیفیت زندگی 
پاریسی ها آسیب وارد می کند.« او این انتقادها را 
بعد از آنکه با »پروژه آرماگدون« آشــنا شده بود 

مطرح کرده است. این پروژه، ماموریتی برای کمک 
به شــهرها برای مدیریت جمعیت موش هاست 
و یکــی از اهــداف آن، زدودن پیش فرض هــای 
تعصب آمیز درباره موش هاســت. هدف نهایی در 
این راستا این است که پاریسی ها بتوانند راحت تر 
با مسئله موش ها کنار بیایند و با آنها زندگی کنند. 
این تحقیق با حمایت دولت فرانسه انجام می شود 
و شهرداری پاریس یکی از مشارکت کنندگان آن 
است. سوریس گفته است چیزی که مورد تحقیق 
 قرار گرفته این است که »انســان ها و موش ها تا

 چه حد می توانند به شکلی که کارآمد باشد و در 
عین حال تضمین کند شــرایط برای پاریسی ها 

غیرقابل تحمل نیست« در کنار هم زندگی کنند.
او گفته اســت که این تصور عمومی که موش ها 
می توانند باعث سرایت بیماری های مرگبار شوند 
باید اصلاح شــود؛ چون موش های مورد بحث در 
پاریس از آن نوع که باعث گسترش طاعون شدند 
نیستند. او در توییتر به پاریسی ها اطمینان داده 
است که موش ها، خطری چشمگیر برای سلامت 
عمومی در این شهر نیستند. او گفته که قرار است 
شورای عالی سلامت فرانسه در این باره نظر نهایی 
را بدهد؛ »ما به توصیه علمی نیاز داریم،  نه بیانیه 
سیاسی.« جزئیات زیادی از این پروژه منتشر نشده 
اما ایده همزیســتی با موش ها، در پاریس چندان 
منطقی نیســت؛  موش هــا در پاریس چنان زیاد 
هستند که مردم به شوخی آنها را بخشی از دکور 
شهر می دانند. این شهر، بعد از دشنوک در هند و 
لندن و نیویورک، چهارمین جمعیت بزرگ موش ها 
را دارد تا حدی که موش های آن )6 میلیون( بیشتر 

از شهروندان آن )2.1میلیون نفر( هستند.

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

همدلی در فیروزکوه 
همانطور که می دانید سامانه های بارشی 
در اقصی نقاط کشــور فعال شده و چند 
روزی است که در اســتان های مختلف 
باران می بارد. این بارش هــا در برخی از 
شــهرها و اســتان ها آنقدر زیاد بوده که 
تبدیل به سیل شده و نبود زیرساخت های 
مناسب باعث شــده به تعدادی از خانه ها و بناها آسیب وارد شود. اما 
خوشبختانه در این مواقع که چه سیل باشد یا زلزله یا هر بلای ناگهانی 
دیگری، سر و کله جهادی ها پیدا می شود و نمی گذارند غصه بنشیند 
کنج دل مردمی که زندگی شان را از دست داده اند. نمی گذارند غصه 
امان مردان و زنانی را ببرد که چشم باز کردند و دیدند همه زندگی شان 
از فرش و پشــتی و مبل و گاز تا هر چه داشتند و نداشتند با گل و لای 
یکی شده است. جهادگران این بار هم در فیروزکوه تنها چند ساعت پس 
از سیل، خودشان را به خانه های مردم رساندند. آنطور که آمارها نشان 
می دهد، 49خانه شهری در سیل 2 روز قبل فیروزکوه آسیب دیده و 
تقریباً در 38خانه شهری آب وارد خانه ها شده و وسایل زندگی را از بین 
برده است. اما چه باک که مردم ایران شانه به شانه کنار هم ایستاده اند 
و حواس شان به هموطنان شان هست. نیروهای جهادی در این دو سه 
روز اخیر در فیروزکوه مستقر شده و به کمک سیل زدگان آمده اند و در 
حال تمیزکردن خانه ها و رسیدگی به وضعیت  آسیب دیدگان هستند.

موزه خانگی در شمیران
خدمت فقط این نیست که از نیازمندان 
دستگیری و کمک کنیم برای حل یک 
مشــکل مالی یا... ، حفظ هویت و تاریخ 
هم یک نوع خدمت است که اتفاقاً خیلی 
خاص و ماندگار است. دردسرتان ندهیم و 
یک راست برویم سر اصل مطلب. »عباس 
صالحی« از اهالی شمیران و تجریش خانه اش را تبدیل به موزه کرده 
است؛ موزه ای برای سفر به تاریخ تهران. روی دیوار خانه پدری باصفای 
او در محله تجریش می توان تاریخ شــمیران را ورق زد. عکس ها همه 
جای خانه هستند؛ از دیوار پذیرایی تا دیوار اتاق ها. از راهروها تا ایوان. 
این مرد باصفا تاریخچه تهران قدیم و محله های تجریش و شمیران را با 
این عکس ها که   تک به تک شان را با زحمت و طی سال ها جمع آوری 
کرده، زنده می کند و هر روز خیلی از پایتخت نشینان که تعریف این موزه 
خانگی را شنیده اند، مهمان عباس صالحی می شوند تا سفری کنند به 
اعماق تاریخ. او داستان زندگی صاحبان این عکس ها را برای جوان های 
امروز محله روایت می کند. از کدخدا و پزشک و قنادباشی تا آدم های 
اسم و رسم دار و سرگذشت شان و خلاصه یک کلاس درس اخلاق به 
بهانه این موزه جمع و جور در خانه قدیمی برپا می شود. اگر گذرتان به 
شمال تهران افتاد، حتما سری به این موزه خانگی زیبا بزنید و روزتان 

را خاطره انگیز کنید.

پاکسازی درياچه صورتی
درست وقتی که ما غرق در روزمرگی ها 
هســتیم و ســرمان گرم کار خودمان 
اســت، در روزهایی که هفتــه جهانی 
محیط زیســت را می گذرانیــم، یــک 
جمع مردمــی طرفدار محیط زیســت 
به جای اظهارنظرهای روشــنفکرانه و 
ناامید کننده درخصوص مشکلات زیست محیطی، از کار و زندگی شان 
زده اند، شال و کلاه کرده و خودشان را رسانده اند به یکی از زیباترین 
تالاب های ایران در شهر شیراز که معروف است به دریاچه صورتی. از 
صبح زود دست به کار شده اند تا هر چه زباله ریز و درشت در اطراف 
این تالاب ریخته شده را جمع کنند. تالاب مهارلو معروف به دریاچه 
صورتی در فاصله 20 کیلومتری شرق شیراز است و یکی از جاذبه های 
طبیعی و تماشایی اســتان فارس و جاهای دیدنی شیراز محسوب 
می شــود. دلیل صورتی و قرمز بودن این دریاچه، رشد نوعی جلبک 
در آب آن است. این دریاچه بخشی از منطقه شکار ممنوع مهارلو در 
شیراز است و پناهگاه و زیستگاه پرندگان مهاجری چون فلامینگوها 
است. با همه این توصیف ها، خداوکیلی چطور دلتان می آید در این 
طبیعت زیبــا زباله بریزیــد؟ آن هم وقتی می دانید کــه پرندگان و 
حیوانات در این دریاچه و اطراف آن زندگــی می کنند و این زباله ها 

می تواند جانشان را به خطر بیندازد.

خانه محیط زيست در مترو
حالا که حرف از محیط زیســت شــد، 
بگذارید این خبر خــوب را هم بدهیم 
که در ایســتگاه تربیت مدرس متروی 
تهــران، یک خانه محیط زیســت برای 
ارتباط مردمی مسافران مترو و مسئولان 
محیط زیست افتتاح شــده است. البته 
خانه های محیط زیســت در نقاط زیادی از تهران و شهرهای دیگر 
تاسیس شــده که کارشــان فقط به عنوان پل ارتباطی بین مردم و 
مســئولان نیســت و کارهای دیگری هم مثل برگــزاری دوره های 
آموزشی را هم برعهده دارند. در واقع خانه های محیط زیست یکی از 
بسترهای اصلی برای مردمی سازی  فعالیت های این حوزه و فضایی 
برای گفت وگو، بحث، چالش و مطالبه گری اســت که منجر می شود 
ســواد و دانش محیط زیســتی مردم افزایش پیدا کند و در نهایت 
محیط زیست حفظ شود. همچنین خانه محیط زیست محل مناسبی 
برای فرهنگســازی  و فعالیت های داوطلبانه خواهد بود. به طورمثال 
درخصوص جانوران موذی، می توان با مشارکت مردم، سریع تر این 
مسئله را ساماندهی کرد. امید می رود این خانه ها به سرعت در سطح 
کشور افزایش یابند و منشــا خیر در حوزه برطرف کردن مشکلات 

زیست محیطی باشند.

زندگی در ارتفاعات جنگل های هیرکانی   عکس: زکیه باباجانی اول آخر
جوامع مرفه امروزی درگیر  

بلای چاقی هســتند که به 
سرعت دارد به کشــورهای در حال رشد هم سرایت 
می کند. تا وقتی که عادات غذایی نیاکان خوراک جویان 
را بررســی نکنیم، یافتن علت زیاده روی ما در خوردن 
غذاهای پرچرب و بسیار شیرین به صورت معما باقی 
می مانــد. در علفزارهای اســتوایی و جنگل هایی که 
آنها سکونت داشتند غذاهای شیرین پرکالری بسیار 
کمیاب و منابع غذایی به طور کلی کم بود. 30هزار سال 
پیش، »خوراک جو«ی عادی تنها بــه یک نوع غذای 
شیرین دسترسی داشــت و آن میوه های رسیده بود. 
غریزه زیاده روی در خوردن غذاهای پرکالری جزئی از 
ژن های ما شد. امروزه ما شاید در آپارتمان های بسیار 
بلند با یخچال هایی پر از غذا زندگی کنیم، ولی دی ان ای 
ما هنوز گمان می کند که در علفزارهای استوایی به سر 
می برد. برای همین است که اگر یک لیوان بستنی در 

یخچال پیدا کنیم آن را کامل می بلعیم.

یووال نوح هراری

انسان خردمند
بوک  مارک

جواد نصرتی
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راهکارهای رسانه ای تقویت امید و ایمانپل جدید صادرات صنایع دستی ایران
 هاب صادرات صنایع دستی ایران از ترکیه

 به حاشیه خلیج فارس و قلب اروپا منتقل شد
داشتن پیوست فرهنگی و رسانه ای برای امورکشور، می تواند اطلاع رسانی شفاف 

و صادقانه را فراهم کند

1012
 سهمیه ایثارگران

  در بودجه ۱۴۰۲ )5(
در بند ب ماده ۱۲ قانون بودجه ۱۴۰۲ موضوع 
کمک معیشت جانبازان، آزادگان، رزمندگان و 
معلولان شدید و خیلی شدید معسر فاقد شغل 
و درآمد به تصویب رسیده است. در این بند آمده 
است:بنیاد شــهید و امور ایثارگران و ستاد کل 
نیروهای مسلح مکلفند در سقف اعتبارات مصوب 
مربوط به جانبازان و آزادگانِ معســرِ غیرحالت 
اشتغالِ فاقدِ شــغل و درآمد که براساس قوانین 
نیروهای مسلح مشمول دریافت حقوق وظیفه 
نیستند، افراد تحت تکفل قانونی جانبازان متوفی 
فاقد شغل و درآمد و رزمندگان معسر فاقد شغل 
و درآمد که براساس آزمون ارزیابی وسع مبتنی 
بر پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیــان در دهک های 
درآمدی یک تا ۷ قرار دارند با اولویت دهک های 
درآمدی پایین تر، کمک معیشت ماهانه که میزان 
آن در چارچوب آیین نامه اجرایی مصوبه هیأت 

وزیران تعیین می شود، پرداخت کنند.
 افزایــش در ســقف اعتبــارات
 پیش بینی شــده در قانون بودجه 
سنواتی متناسب با دهک های درآمدی گروه های 
مشــمول این حکم اعمال خواهد شد ، به نحوی 
که دهک های درآمدی پایین تــر در چارچوب 
آیین نامه اجرایــی این بند از کمک معیشــت 

بیشتری تا سقف تعیین شده برخوردار شوند.
جانبــازان، آزادگان و رزمنــدگان 
موضوع این بند که توانایی انجام کار 
داشته و با وجود فراهم شدن شرایط اشتغال به 
تشخیص بنیاد شهید و امور ایثارگران و ستاد کل 
نیروهای مسلح )حسب مورد( مشغول به کار نشده 

باشند، مشمول این حکم نیستند.
فرایند آزمون وسع جانبازان و آزادگان 
معسر غیرحالت اشــتغال فاقد شغل 
و درآمد و رزمندگان معســر فاقد شغل و درآمد با 
تأکید بر پرداخت کمک معیشــت به دهک های 
درآمدی یک تا ۷، تعیین تکلیف دریافت کنندگان 
کمک معیشــت که در دهک های ۸ تــا ۱۰ قرار 
دارنــد، دوره زمانی پایش اطلاعــات و همچنین 
مشمولانی که با وجود واجد شرایط بودن، موفق به 
دریافت کمک معیشت نشده اند، مطابق آیین نامه 
خواهد بود که از سوی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
)مسئول( ســتاد کل نیروهای مســلح و سازمان 
 برنامه و بودجه کشــور ظرف ۲ماه پــس از لازم

 الاجرا شدن این قانون، تهیه می شود و به تصویب 
هیأت وزیران خواهد رسید.

چند سالی اســت که پرداخت کمک 
معیشــت به جانبــازان، آزادگان و 
رزمندگان فاقد شــغل و درآمد آغاز 
شده است. این اقدام که در ابتدا با سهولت بیشتر 
انجام و با تحقق ۲شــرط فاقد شغل و درآمد بودن 
محقق می شد و تنها محدودیت آن کمبود منابع 
تامین کننده برای همه افراد مشمول این پرداخت 
بود، به مرور و با گذشت زمان دارای پیچیدگی ها و 
محدودیت های متنوع و متعددی شد که پرداخت 
ابتدایی ترین حق جانبازان، آزادگان و رزمندگان را 
با چالش های متعددی مواجه کرد. در مطلب بعدی 

این موانع و محدودیت ها بررسی خواهد شد.

پایان بررسی های کمیته 
حقیقت یاب درباره 

مسمومیت های سریالی 
گزارش کمیته حقیقت یاب مسمومیت دانش آموزان 
سرانجام نهایی شــد و این گزارش برای قرائت در 
صحن علنی به محمدباقر قالیباف ، رئیس مجلس 

ارسال شد.
سریال مسمومیت  دانش آموزان در مدارس از مهر 
سال گذشــته ابتدا در قم آغاز شــد و پس از آن به 
شهرهای دیگر کشور هم رسید. همزمان با گسترش 
این مسمومیت ها سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
 در جلســه هیأت دولت با اشــاره به نگرانی های 
ایجاد شــده در ارتبــاط با مســمومیت تعدادی 
از دانش آموزان در برخی مدارس، به وزیر کشــور 
مأموریت داد تا ضمن پیگیری و ریشه یابی هر چه 
سریع تر موضوع، از نتایج پیگیری ها اطلاع رسانی 
مستند و مستمر صورت گیرد تا نگرانی خانواده ها 
برطرف شــود. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
هم اسفند ســال گذشــته در نامه ای به رؤسای ۴ 
کمیسیون بهداشت و درمان، امور داخلی کشور و 
شوراها، آموزش و تحقیقات و امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس دستور تشــکیل کارگروهی ویژه 
برای رسیدگی به موضوع مسمومیت دانش آموزان را 
صادر کرد. در ادامه این دستور، کمیته حقیقت یاب 
با عضویــت یحیــی ابراهیمی و زهرا شــیخی از 
کمیسیون بهداشت و درمان، روح الله متفکرآزاد و 
محمد وحیدی از کمیسیون آموزش و تحقیقات، 
سیدحمیدرضا کاظمی و محمدحسن آصفری از 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها و حسن همتی 
و جواد کریمی قدوسی از کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی در اســفند سال گذشته تشکیل 
شد. این کمیته برای بررســی اتفاقات مدارس، از 
دستگاه های مربوطه دعوت کرده بود تا اطلاعات خود 
را به مجلس ارائه کنند. حالا سیدحمیدرضا کاظمی، 
رئیس کمیته حقیقت یاب مسمومیت دانش آموزان 
و عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس با اعلام نهایی شدن این بررسی ها گفته »با 
جمع آوری اطلاعات دستگاه های مربوطه مشخص 
شد در موضوع بدحالی و مسمومیت دانش آموزان 
عده ای با غرض و شیطنت و با استفاده از بمب های 
بدبو که در بازار وجود دارد دست به این کار زده اند.« 

ایثارگران 
بخوانند 

بهره برداری 
از 5۴۱پروژه 
هلال احمری 

پیرحســین کولیونــد، 
رئیــــــس جمعیــت 
هلال احمــر: ٥٤1پروژه 
شامل  همزمان  به صورت 
٥00خانه هلال، 1٩پایگاه 
امدادونجات، کوهستان، 
ساحلی و 22پروژه اداری، 
درمانی و امدادی در شعب 
اســتانی این جمعیت با 
اعتباری بالــغ بر 10هزار و 
٥00میلیارد تومان افتتاح 
شــده و به بهره برداری 

می رسد.

کاهش سهمیه 
رشته های تجربی و 

انسانی
محمدمهدی کاظمی، معاون 
آموزش متوسطه:  افزایش 
ورودی های رشته ریاضی 
فیزیک در شاخه نظری و 
افزایش سهم آموزش های 
فنی و حرفه ای در مجموع 
رشته های فنی و حرفه ای و 
کاردانش در اولویت هدایت 
تحصیلی دانش آموزان برای 
سال آینده است. امسال 
هدف گذاری کردیم تا در 
پایه دهم هنرســتان ها 
بتوانیــم ٤1.٥درصــد از 
دانش آمــوزان را هدایت 

کنیم.

بیمه برای6۰داروی 
درمان ناباروری 

رضــا ســعیدی، رئیس 
هیأت مدیره بیمه سلامت: 
بیش از ۶0قلم داروی درمان 
ناباروری تحت پوشــش 
بیمه سلامت هستند. در 
بیمه سلامت ایران افزایش 
پوشــش درمان ناباروری 
صورت گرفته است تا افراد 
بیشــتری از این خدمات 
بتوانند اســتفاده کنند، 
به طوری که عنوان شد شرط 
درنظرگرفتن بیمه برای تمام 
افراد خانــواده دارای مادر 

باردار حذف شود.

 خبر

نقل قول

1

2

3

4

جمع آوری ۲ تنُ 
داروی دورریز در ۲ هفته 

سال گذشته با اجرای طرح »دارو زباله نیست« ۲ تنُ داروی غیرقابل مصرف از سوی مردم به داروخانه ها
تحویل داده شد؛ اما کارشناسان می گویند: چندین برابر این عدد با زباله های معمولی دورریز شده است 

 اولین پویش »زباله دارو نیســت« سال گذشته از
 1٥ اسفند 1٤01تا پایان سال در تهران اجرا شد.طرحی 

که برای اولین باراز سوی سازمان غذا و دارو انجام شد 
تا مردم داروهای تاریخ مصرف گذشــته و غیرقابل مصرف را 

تحویل داروخانه های منتخب بدهند. تنها در 2هفته اجرای این طرح، 
2تنُ داروی غیرقابل مصرف جمع آوری شــد. حالا این پویش به گام 
دوم رســیده و از 1۶خرداد تا 1۶تیر در 1٥7داروخانه تهران در حال 
اجراست. این در حالی است که به گفته کارشناسان ،حجم داروهای 

غیرقابل مصرف، بسیار بالاتر از این عدد است و مقایسه 2تنُ داروی 
جمع آوری شده از تنها ٥0داروخانه تهران در این بازه زمانی کوتاه 
نشان  می دهد این رقم در سراسر کشــور، بسیار بزرگ و قابل 
توجه تر اســت که از طریق زباله های خانگی دورریز می شوند. 
داروهایی هم که از طریق این پویش جمع آوری نمی شوند، عمدتا 
همراه با زباله های معمولی دفن می شوند و دوباره به چرخه زندگی 
افراد برمی گردند. مهم ترین آسیب  شــان هم افزایش ابتلا به انواع 
سرطان، مقاومت  به انواع آنتی بیوتیک  و بیماری های هورمونی است. 
نوشین محمدحســینی، مدیرکل دفتر نظارت و پایش فرآورده های 
سلامت محور سازمان غذا و دارو در گفت وگو با همشهری درباره اجرای 

این طرح به چند نکته مهم  اشاره کرده اند که در ادامه می  خوانید.

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

157
داروخانه در فاز دوم 
پویش »دارو زباله 

نیست« حاضرند و این 
پویش تا 16 تیر امسال 

ادامه دارد 

70
داروساز داوطلب سال 
گذشته بدون دریافت 

دستمزد در پویش »دارو 
زباله نیست« حضور 

داشتند

2
دلیل برای اجرا نشدن 
سراسری پویش »دارو 
زباله نیست« مطرح 
است؛ کمبود نیرو و 

نبود بودجه

3
بیماری با دورریز نامناسب 

داروها مطرح است؛ 
سرطان ، مقاومت 

آنتی بیوتیکی و بیماری 
 هورمونی 

دریافت پول برای 
کارنامه؛ ممنوع

رضامــراد صحرایي، وزیر 
آموزش و پرورش:دریافت 
اجباری پول برای تحویل 
کارنامه دانش آموزان تخلف 
است. این کار خطا و قطعا 
خلاف است. از خانواده ها 
تقاضا می کنم اگر برایشان 
ممکن بود به مدرسه کمک 
کنند اما هیچ مدیری حق 
ندارد چنیــن کاری کند 
و قطعا تخلف محســوب 

مي شود.
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ممنوعیت ورود پسر 14ساله به 
مناطق حفاظت شده

چند روز از انتشــار ویدئوی گریه های پسر 14ســاله به مناطق 
حفاظت شده و عرصه های طبیعی گذشته است و این ویدئو بارها 
در فضای مجازی چرخیده است. او یکی از هواداران کم سن و سال 
محیط زیست است که به تازگی یگان حفاظت محیط زیست ورودش 
به عرصه های طبیعی را ممنوع کرد  و او نیز در واکنش با گریه در 
صفحه اینستاگرامی خود پرسیده است که چرا از ورود به مناطق 
محیط زیستی منع شده است؟ اصل ماجرای ممنوع الورود شدن 
این فعال محیط زیستی 14ساله به عرصه های طبیعی حساس و 
مناطق حفاظت شده کشور چیست که انتشار ویدئوی اعلام خبر او 
با واکنش های بسیاری مواجه شده و حتی برخی از محیط بان ها و 
فعالان محیط زیست همچون محیط بان بحری و محمد درویش به 
آن واکنش نشان داده اند؟ روزنامه همشهری برای پیگیری موضوع 
با سرهنگ جمشید محبت خانی که دستور ممنوعیت ورود او به 
مناطق محیط زیستی را صادر کرده، تماس گرفت و مشخص شد 
این فعال محیط زیستی به مناطقی ورود کرده است که اصولا ورود 
به برخی از آنها حتی با داشتن مجوز نیز امکان پذیر نیست. جمشید 
محبت خانی چه گفته و اصل ماجرا چیست؟ » فعال محیط زیستی 
14ساله همراه با برخی محیط بان ها، به مناطقی ورود کرده  که ورود 
به آنها ممنوع است. ورود به برخی مناطق حساس محیط زیستی و 
حفاظت شده به طور کامل و برای همه به جز محیط بان ها ممنوع 
است. ورود به برخی دیگر از مناطق حساس محیط زیستی نیز با 
مجوز امکان پذیر است. اما متأسفانه شاهد آن هستیم که برخی 
در همراهی با محیط بان ها به مناطق حساس و حفاظت شده ورود 
کرده اند و بنده نیز پس از اطلاع از این موضوع، ممنوعیت ورود افراد 
به غیر از محیط بان ها به این مناطق را  به همگان اعلام کرده ام. ورود 
به برخی مناطق محیط زیســت در فصل زادآوری، ورود به برخی 
مناطق که عرصه شکار هستند و امکان برخورد تیر به افرادی که 
به جز حفاظت از مناطق، مسئولیت دیگری ندارند وجود دارد و به 
همین دلیل ورود به آنها برای افرادی غیر از محیط بان ها خطرناک 
اســت. همچنین ورود به برخی از مناطق محیط زیستی به لحاظ 
امنیتی بودن این مناطق نیز به طور کامل ممنوع است. شب مانی 
در پاســگاه های محیط بانی برای افراد کم سن و سال هم ممنوع 
است که متأسفانه در خصوص موضوع نوجوان 14ساله علاقه مند 
به محیط زیست و فعال این حوزه، این موارد رعایت نشده و  او، هم 
در همراهی با برخی محیط بان ها اقدام به شب مانی در پاسگاه های 
محیط بانی کرده است و هم علاوه بر ورود به مناطق محیط زیستی 
حفاظت شده و حساس که ورود به آنها ممنوع است اقدام به ورود 
به مناطق حفاظت شده و حتی قایق سواری در این مناطق بدون 
در نظر گرفتن ممنوعیت ورود و فصل زادآوری کرده است. تأکید 
این نکته ضروری است که نه تنها ورود نوجوان 14ساله علاقه مند به 
محیط زیست به این مناطق ممنوع است که ورود تمامی افراد به جز 
محیط بان ها و حافظان عرصه های حفاظت شده نیز ممنوع است 

و این یک حکم کلی است و تنها شامل آقای جغتایی نمی شود.« 

نقل قول خبر

1200
میلیارد

درخــت پالونیا کــه به عنوان گونــه مهاجم، 
کاشــت آن در ایــران ممنــوع اعــام شــده 
قرار است توسط اداره اوقاف و امور خیریه 
شهرســتان آســتارا در 3500مترمربــع از 
شهرســتان  ایــن  طبیعــی  عرصه هــای 
کاشته شــود. به گفته محمدرضا سامی، 
سرپرســت اداره حفاظــت محیط زیســت 
شهرســتان آســتارا بایــد هرچــه ســریع تر 
این گونه مهاجم با گونه های بومی و سازگار 

با اقلیم منطقه جایگزین شوند.

تومــان بودجــه مصــوب اعتبــارات ســتاد 
احیــای دریاچــه ارومیه اســت کــه به گفته 
سیدســلمان ذاکــر، نماینــده ارومیــه در 
مجلــس بایــد هــر چــه ســریع تر پرداخت 
شــود تــا دریاچــه ارومیــه خشــک نشــود. 
به گفته نماینده ارومیــه در مجلس، اتمام 
پــروژه انتقــال ۶00میلیــون مترمکعب آب 
از ســد کانی ســیب به دریاچــه ارومیه گام 
اولیــه جلوگیری از خشــک شــدن دریاچه 

ارومیه است.

400
اصله

عدد خبر

 تهیه سند گردشگری تالاب شادگان 
توسط محیط زیست 

مجتبی ذوالجودی، معاون محیط زیست 
دریایی ســازمان حفاظت محیط زیست: 
تهیــه ســند گردشــگری تــالاب شــادگان 
بــه ســازمان محیط زیســت واگذار شــده 
و ما هــم در حــال تهیــه آن هســتیم. قرار 
است این سند با مشارکت دستگاه های 
مرتبــط نوشــته شــود و در تاشــیم تــا در 
زمان تعیین شده توسط رئیس جمهوری 
که از زمان اباغ 2 ماه بود، به پایان برسد.

۵درصد ظرفیت تالاب گاوخونی با 
سیلاب پر شد

ســعید رحیمی، فرماندار ورزنه: با هدایت 
3ســیاب به ســمت تالاب گاوخونــی، آب 
بســیار خوبــی بــه تــالاب گاوخونــی وارد  و 
بیش از 5درصد ظرفیت این تالاب آبگیری 
شــد. تمــام تــاش خــود را بــرای هدایــت 
ســیاب به تالاب گاوخونی انجــام دادیم و 
تا حــد زیادی موفق شــدیم. از شــرکت آب 
منطقــه ای نیــز درخواســت داریــم حقابــه 
تالاب گاوخونــی را بدهد تا از فرونشســت 

و بحران ریزگرد جلوگیری شود.

 هاب صادرات صنایع دستی ایران از ترکیه
 به حاشیه خلیج فارس و قلب اروپا منتقل شد

وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری پل صادراتی 
صنایع دســتی ایران را از ترکیه خارج و به 3کشور قطر، عمان 
و اســپانیا منتقل کرد.  از این پس این 3کشور هاب صادرات 

صنایع دستی ایران هستند.
تبدیل هاب صادراتی صنایع دستی ایران به اروپا به منظور  دور 
زدن تحریم ها و تســهیل ارزآوری صنایع دستی به کشور در 
دولت های گذشته مطرح شد. قرار بود در این پروژه که هیچ گاه 
نیز به اجرایی شدن نرسید و تنها به حیف و میل اعتبارات دولتی 

منجر شد، توزیع صنایع دســتی ایران در ترکیه و فروش آن با 
برند آن کشور به منظور دور زدن تحریم ها در ورود ارز به ایران 
انجام شــود.این پروژه به رغم تبلیغات فراوانی که مسئولان 
وزارت میراث فرهنگی در دولت های ســابق داشتند، هیچ گاه 
به سرانجام نرسید و هنرمندان صنایع دستی و تولیدکنندگان 
نه تنها نتوانستند محصولات خود را به بازارهای جهانی عرضه 

کنند که با مشکل صادرات هم مواجه شدند. 
حالا اما مریــم جلالی دهکردی، معاون صنایع دســتی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خبر داده  که ایران 
هاب صادرات صنایع دستی خود را از ترکیه به 3کشور قطر، عمان 
و اسپانیا در اروپا منتقل کرده و قرار است در این کشورها مرکز 

فروش صنایع دستی ایرانی تاسیس شود.

گزارش
محمد باریکاني

روزنامه نگار

پل جدید صادرات 
صنایع دستی ایران

عمانقطر

اسپانیا

معافیت 200دلاری هدفگذاری صادرات صنایع دستی تا شاخ آفریقا
صادرات صنایع دستی 
روی میز دولت فرزاد اوجانی، سرپرســت دفتر بازاریابی و تجاری سازی  

صنایع دســتی/ انتخاب و تعییــن بازارهای هــدف صادرات 
صنایع دستی ایران شاخصه های متفاوتی دارد. زمانی برای کاهش 
هزینه های صادرات، کشــورهای حاشــیه خلیج فارس به عنوان 
هاب صادراتی مطرح می شــوند و یک زمان، بــرای تعیین بازار 
 هدف صادرات صنایع دستی کشــور چین با برخورداری از 300

مولتی میلیاردر جهان هدفگذاری می شــود تــا اگر یک درصد 
از کالاهای صنایع دســتی ایــران را خریداری کننــد 4میلیارد 
دلار کالا خریداری کرده  باشــند، اما زمانی نیز برای هدفگذاری 

بازارهــای صادرات صنایع دســتی 
ایران درآمد سرانه یک کشور درنظر 
گرفته می شــود. تعیین بازارهای 
صادراتی البته بســتگی به تغییرات 
محیطی نیز دارد؛ مثلا حالا که قطر 

برای هاب صادراتی ایران تعیین شده به 
این دلیل است که یک کشور 

همســایه با مناسبات 
خوب سیاسی و البته 

درآمد سرانه بالا در کنار 
ایران قرار دارد که علاقه 

مردم آن کشــور به خرید صنایع دســتی ایــران، می تواند تأثیر 
خوبی بر صادرات داشته باشــد. معاونت صنایع دستی هم اکنون 
در حال بررسی اتاق های بازرگانی مشــترک ایران با کشورهای 
مختلف است تا مشخص شــود کدام یک از آنها همراه با صادرات 
صنایع دستی ایران هستند؛ چون صنایع دســتی ایران هنوز در 
برخی کشورها عرضه نشــده در حالی  که می تواند جای خود را 
به خوبی در آنها باز کند. باید به این نکته توجه داشــت که کاهش 
صادرات صنایع دســتی ایران و رقم پایین صــادرات در این بخش 
به دلیل آن اســت که شــرکت های بزرگ بازرگانی صنایع دستی 
به عنوان بخش خصوصــی، هنوز آنطور 
که باید بر صادرات صنایع دســتی کار 
نکرده اند. در حال حاضر کشور عمان نیز 
به دلیل مناســبات سیاسی خوب با ایران 
به عنوان هاب صادراتی صنایع دستی کشور 
درنظر گرفته شده اســت. البته کشورهای 
هــدف صــادرات صنایع دســتی 
همچنان شــامل ترکیه، 
چین و اسپانیا و حتی در 
شــاخ آفریقا، الجزایر نیز 

می شود.

محمود لیائی، مدیرعامل شرکت 
پست: افزایش معافیت صادرات 
صنایع دستی از ۸0 به ۲00دلار را به 
دولت پیشنهاد داده ایم که امیدوار 
هستیم در هیأت دولت تصویب شود. 
با یکی از کشورها نیز برای عرضه 
محصولات صنایع دستی ایران در 
۲سایت خارجی پرفروش کالا مذاکره 
شده است. همچنین جلسه ای با ایرلاین 
این کشور داشتیم و قول مساعد برای 
ارسال محصولات به این کشور صورت 
گرفت. توافق با روسیه برای عرضه 
محصولات صنایع دستی ایران در این 
کشور نیز انجام شده است.
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گزارش روز

ثبت جهانی سیر همدان

پس از 2ســال پیگیری »ســیر همدان« به ثبت جهانی رسید. 
در روزهای اخیــر دفتر بین المللی ســازمان مالکیت معنوی و 
فکری WIPO در ژنو سوئیس رسما اعلام کرد که سیر همدان 
با آگهی به شماره AO-1273 ثبت جهانی شده است. به گزارش 
همشهری، بعد از ثبت جهانی کشمش ملایر و گردوی تویسرکان 
این سومین محصول کشاورزی همدان است که به ثبت جهانی 
می رسد. استاندار همدان با اشاره به اینکه سیر همدان در سال ۹۶ 
به ثبت ملی رسیده بود، گفت:  »سرانجام بعد از 2 سال پیگیری 
سیر به عنوان برند کشاورزی همدان ثبت جهانی شد. همدان در 
تولید محصول سیر و موسیر دارای جایگاه ممتاز و برجسته ای 
است و سیر تولیدی همدان با توجه به استانداردهای جهانی یک 
برند و نشان خاص دارد.«  به گفته علیرضا قاسمی فرزاد، در سال 
زراعی ۱4۰۰، 42هزار تن سیر خشــک در 4 هزار هکتار سطح 
زیرکشت در استان تولید شده است و 83۰۰تن نیز سیر تر برای 
مصرف تازه خوری تولید شده است. همدان با 44۰۰هکتار اراضی 
زیرکشت سیر رتبه نخست تولید سیر خشک را در کشور به خود 

اختصاص داده است.

زمین حاصلخیز
شرایط مناسب آب وهوا درکنار حاصلخیزی زمین های همدان 
موجب شده  تا این منطقه یکی از مستعدترین استان ها برای تولید 
سیر باشد، هرچند گسترش نیافتن صنایع تبدیلی و بسته بندی 
همچنان مسیرهای توسعه این محصول همدان را بسته  اما حالا 
با جهانی شدن ســیر همدان  انتظار می رود این دو حوزه دوباره 

مورد توجه قرار گیرند.
درصد آلیســین یا همان ماده تند و مؤثر سیر در محصول هیچ 
نقطه  ای به اندازه همدان نیســت. خواص درمانی و دارویی سیر 
هم به واسطه وجود همین ماده اســت و وقتی یک نوع از سیر 
مقدار بیشتری از آن را داشته باشد، برای مصارف دارویی و درمان 
مناسب تر است. بر همین اساس، ثبت جهانی سیر موضوعی است 
که درنهایت باید آورده بیشتری برای تولید کنندگان داشته باشد 
و صادرات را افزایش دهد. از طرفی چون این محصول یک برند 
کشاورزی خاص برای همدان به شمار می رود پیشنهاد می شود 
به بهانه جهانی شــدن آن با برپایی جشــنواره های ویژه برای 
معرفی بهتر این محصول کشاورزی و درنظر گرفتن بسته بندی 
 مناسب سیر و کشــت، آن را به یک مولفه جذاب در گردشگری 

کشاورزی محور استان همدان تبدیل کرد. 

عدد خبرهمدان

طرح هــای  تکمیــل  و  بااجــرا   
جهــاد آبرســانی در زنجــان، میــزان 
بهره مندی از آب آشــامیدنی سالم 
در اســتان به ۸۴ درصد می رســد. 
به گزارش مهــر، میثم جعفــرزاده، 
مشاور وزیر نیرو در این باره گفت: 
»۱۵۷ روستا در زنجان در چارچوب 
قــرارداد دوم محرومیت زدایــی 
آبرســانی می شــود که از این تعداد 
حــدود ۷۰ روســتا در شهرســتان 

خدابنده قرار دارد.«

157
روستا

زنجان

تعــداد واحدهــای راکــد تولیــدی 
بازفعال شــده در دولت ســیزدهم در 
اســتان ســمنان به ۱۰۸ واحد رســید. 
بــه گــزارش ایرنــا، ســیدمحمدرضا 
هاشمی، استاندار سمنان با تأیید این 
خبر گفت: »عملکرد استان در بحث 
ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید در 
بخش هــای پرداخــت تســهیلات، 
برگزاری جلســات با حضور اســتاندار 
و اعضا و اشــتغال زایی در ســال ۱۴۰۱ 

در کشور مطلوب بود.«

108
 واحد

سمنان

اصفهانعکس خبر

عطر بابونه
با شروع برداشت محصول گل بابونه دیم پیش بینی می شود 

به طور میانگین از هر هکتار ۴۰۰ کیلوگرم گل به ارزش یک میلیارد 
ریال تولید و برداشت شود. برداشت گل بابونه در شرق اصفهان 

صورت می گیرد.عکس/ مهر

 افزایش حجم
 آب 19 سد 

بارندگی های اخیر موجب افزایش حجم آب تعدادی 
 از  سدها شد؛ خوزستان، سیستان و بلوچستان

و اصفهان وضعیت بهتری دارند

بارندگی  روزهای اخیر تأثیر مثبتی 
بــر ورودی منابع آبی به ســدها 
داشته اســت. اینطور که فیروز 
قاسم زاده، سخنگوی صنعت آب 
اعلام کرده سال گذشته در این بازه 
زمانی، یک و نیم میلیارد مترمکعب 
ورودی آب داشتیم و امسال این 
رقم بــه 2 میلیــارد مترمکعب  
رسیده و به آب زیرزمینی، سدها 

یا تالاب ها روان شده است. 
19سد در استان های خوزستان، 
سیستان و بلوچستان، اصفهان، 
همــدان و هرمزگان بــا افزایش 
حجم آب بیــن 25تا 75درصدی 
نسبت به زمان مشابه در سال قبل 
مواجه بوده اند. با وجود این، 2سد 

وشمگیر در گلستان و رودبال داراب در فارس در مقایسه با سال گذشته 
بیش از 80درصد کاهش حجم آب دارند. 17ســد نیــز با کاهش 25تا 
75درصدی حجم آب مواجهند. قاســم زاده هم تأکید می کند با وجود 
بهبود شرایط 19سد، از نظر بارش در ســال آبی شرایط نرمال نیست و 
امسال، دومین سال پیاپی خشکسالی است. این گزارش براساس آخرین 

آمار اعلام شده از سوی دفتر مطالعات پایه منابع آب، تهیه شده است.

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

سال جاری

31.62 
میلیارد مترمکعب

سال گذشته

26.44  
میلیارد مترمکعب

اختلاف

   + 20  
درصد

پرشدگی

   64  
درصد

بررسی 6۰سد مهم کشاورزی و آشامیدنی در 3۱استان کشور نشان می دهد که حجم آب ۱9سد 
با افزایش همراه بوده است و بارندگی های اخیر سهم قابل ملاحظه ای در آن داشته است. 

به عبارت دیگر 32درصد از سدهای مهم کشور با افزایش حجم آب مواجه شده اند. 

حجم آب سدهای مازندران از ۱3۴ میلیون 
مترمکعب در ۱۵ خرداد به ۱3۸.۵ میلیون 

مترمکعب در 2۰ خرداد رسید و ۵/ ۴ 
میلیون مترمکعب افزایش داشت.
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2
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و بویراحمد

12

حجم آب مخازن سدها از ابتدای سال آبی 
اول مهر 1401تا 20خرداد 1402

درصد افزایش حجم آب از ابتدای سال آبی 
 سد جره   اول مهر 1401تا 20خرداد 1402  در مقایسه با سال گذشته(

خوزستان
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دوشنبه 22 خرداد 121402
 شماره 8797

اکنون که دشمن درصدد است با القای 
ناامیدی و اســتفاده از ترفندهایی 
سبب تضعیف ایمان آحاد ملت شود 
تا اهداف اســتعماری خود را پیاده 

کند، بصیرت، امید و همچنین تقویت 
ایمان، راه چــاره مقابله با این ترفند 
اجانب است و این مهم از بستر رسانه 
می گذرد تا بتوان با اطلاع رســانی 
شفاف و صادقانه، ایجاد امید و تقویت 
ایمان را هموار کرد و البته این رویکرد 
با پیوست فرهنگی و رسانه ای برای 

همه امور فراهم می شود.

راهکارهای رسانه ای تقویت امید و ایمان
داشتن پیوست فرهنگی و رسانه ای برای امورکشور، می تواند اطلاع رسانی شفاف و صادقانه را فراهم کند

امیر خدادادهمدانیگزارش
دبیر گروه فرهنگ

 ماجرای اجرای حاشیه ساز 
محسن ابراهیم زاده 

محســن ابراهیم زاده جمعه شب در 
ارومیه روی صحنه رفت و حاشیه ای 
در اجرایش به بــار آورد. ویدئویی از 
اجرای او در ارومیه منتشــر شده که 
نشــان می دهد این خواننــده نه به 
خواندنش مسلط اســت و نه خیلی 

اوضاع جسمی مناسبی دارد!
البته که ویدئوهای دیگری از این اجرا 

منتشــر شــده که هر ویدئو روایتی متفاوت از این ماجرا دارد. 
برخی می گویند اجراها نیمه تمام مانده، بعضی می گویند مردم 
اعتراض های شــدیدی داشــته اند، عده ای هم اوضاع را خیلی 
وحشتناک توصیف نمی کنند! افرادی هم مسائلی درباره شخص 

محسن ابراهیم زاده مطرح کرده اند.
علیرضا نــوروزی، مدیــرکل اداره فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
آذربایجان غربی اینگونه توضیح می دهد که وی به دلیل بی نظمی 
در پرواز تهران- ارومیه در نهایت تصمیم می گیرد که با ماشــین 
شخصی به سمت ارومیه بیاید و به شدت خســته و بدحال بوده 
اســت. در چشــمانش قطره می ریزد که خستگی اش مشخص 
نشود. او همه این دشــواری ها را به جان می خرد تا مردمی را که 
برای کنسرتش بلیت تهیه کرده اند، تنها نگذارد. بالاخره ساعت 
18و 15دقیقه به ارومیه می رسد. اجرای اول با نیم ساعت تأخیر 
شروع می شــود تا آقای ابراهیم زاده کمی استراحت کند. وسط 
برنامه هم از مردم عذرخواهی می کند و توضیح می دهد که چگونه 
به ارومیه رسیده اســت. اجرای اول را تمام می کند و برای اجرای 
دوم به او ســرم وصل می کنند و آمپول می زنند. 2آهنگ که اجرا 
می کند، می بیند که وضعیتش خراب است. حین اجرای دوم چند 
باری برای استراحت به پشت صحنه می رود. از مردم عذرخواهی 
می کند و از آنها می خواهد که اگر امکان دارد پلی بک بخواند. چند 
نفری اعتراض می کنند. رئیس امور هنری ارشاد که در سالن حاضر 
بوده روی صحنه می رود و می گوید که هر کسی اجرا را نمی پسندد، 
می تواند برود و در روزهای آینده با ارائه بلیتش، پولش را پس بگیرد. 
ما مسئول برگزاری کنســرت را مجاب کردیم که بیاید و در اداره 
ارشاد مستقر شود و پول مردم را پس بدهد. تا یکشنبه در کل 13نفر 
آمدند و پولشان را پس گرفتند. احسان صوفی زاده، برگزار کننده 
کنسرت محسن ابراهیم زاده در ارومیه هم در گفت وگو با تسنیم 
گفت: آقای ابراهیم زاده 10دقیقه مانده به اجرا به ارومیه رســید. 
استرس داشت. سانس اول با هزار مصیبت خواند. سانس دوم هم 
به طور کامل اجرا شد. کارشناس موسیقی ارشاد و مسئولان حراست 
ارشاد در سالن بودند و خودشان وقتی وضعیت خستگی ابراهیم زاده 
را دیدند، اجازه دادند که اجرا با نیم ساعت تأخیر شروع شود. گویا نام 
محسن ابراهیم زاده و حاشیه، به هم گره خورده است. باید دید که 
بالاخره این خواننده پس از مدت ها افت و دوری از روزهای اوجش، 

می تواند از این حاشیه ها به سلامت عبور کند یا خیر.

درگذشت فخری خوروش 
شــب از نیمه گذشته بود 
که خبــر رســید فخری 
خــوروش، بازیگر قدیمی 
تئاتر، تلویزیون و سینمای 
ایران از دنیا رفته اســت. 
خوروش که در 94 سالگی 
از دنیــا رفــت، متولد 10 
خرداد سال 1308 بود و در 

عرصه بازیگری نقش های متفاوتی را بازی کرده بود.  او سال ها 
بود که با زندگی در خارج از کشور، حضوری جلوی دوربین 
نداشت و آخرین بازی اش در سینما به دهه 80 خورشیدی 
و فیلم »یه بوس کوچولو« برمی گــردد. خوروش که در آغاز 
مدت ها در تئاتر در کنار علی نصیریان و عزت الله انتظامی به 
نقش آفرینی پرداخته بود، در دوران کاری خود همچنین در 
بیش از 40 فیلم سینمایی و سریال هایی همچون »امیرکبیر«،  
»کت جادویی« و »امام علی« بازی کرده بود. بازی در نقش 
مهد علیا در سریال امیر کبیر و حضورش در فیلم »مترسک«، 
از جمله نقش آفرینی های به یــاد ماندنی این بازیگر در دهه 

60 بود.

خانه موزه خیمه شب بازی 
بازگشایی می شود

خانه موزه خیمه شــب بازی ایران  
بعد از وقفه ای 2 ســاله بازگشایی 
می شــود. به گزارش همشهری، 
روز سه شنبه 23 خرداد »خانه موزه 
خیمه شب بازی ایران« با برگزاری 
مراسم افتتاحیه مجدد آغاز به کار 
می کند. در مراســم بازگشــایی 
که ســاعت 18 با حضــور اهالی 

فرهنگ و هنر همراه است، از نمایشــگاه خانه موزه و جعبه 
عروسک های خیمه شب بازی رونمایی می شود. خانه موزه 
خیمه شــب بازی ایران، تلاش دارد تا در قالــب یک نهاد 
خصوصی به معرفی یکی از مهم ترین هنرهای نمایشــی-
عروســکی ایران بپردازد که در زمره میراث های ناملموس 
ایرانی دارای شــهرت جهانی است.»سه شنبه های مبارک« 
عنوان برنامه ای است که در دور جدید فعالیت خانه موزه هر 
سه شنبه میزبان علاقه مندان می شود و هر هفته در خانه موزه 

اجرا می شود و هر بار راوی داستانی متفاوت از مبارک است.

یاد

نمایش

فعالیت رسانه ای جریان انقلاب در حوزه »ارتباط با عموم 
مردم«، چه در فرم محتوا و چه در کانال ارتباطی، نیازمند 
تقویت است؛ بنابراین اگر رســانه ها و فعالان شبکه های 
اجتماعی صرفا به تکرار و تحلیل جملات کلیدی بسنده 
کنند، تنها به تولید محتواها بــا قالب های تکراری و برای 
مخاطب محدود، بسنده خواهد شد. پس اکنون که مخاطب 

اصلی جریان تحریف، ذهن و اراده عامه مردم است، لازم 
است برای شناخت کانال های مؤثر ارتباط با »عموم مردم« 
تدبیر کرد. در این بین یافته های علمی نشان می دهد که 
شبکه های اجتماعی ای که فضای خود را تعاملی کرده اند و 
به گفت وگو و اظهارنظر مخاطب اهمیت داده اند، تأثیرات 
۷0درصدی برای تولیدات رسانه ای خود را شاهد هستند.

ارتباط با عموم مردم

سیاست های ایران براساس تأکید بر خودکفایی 
و پرهیــز از تسلیم شــدن در برابــر فرمول 
بین المللی صادرات و واردات محصولات 
رســانه ای استوار اســت. این سیاست 
از طریق اقداماتی نظیر ســازماندهی، 
ســرمایه گذاری و برنامه ســازی انجــام 

می شود.  رشد برنامه ســازی رادیو و تلویزیون ایران بسیار 
چشمگیر بوده و در وابستگی سابق این رسانه به محصولات 
رســانه ای خارجی و ســاخت برنامه های داخلی تحولات 
عظیمی ایجاد شده و اکنون بیش از 90درصد از خروجی 
رســانه ملی، تولیدات داخلی با رویکرد تقویت هویت ملی 

است که البته جای پیشرفت و توسعه بیشتر هم دارد.

خودکفایی رسانه ای

پیمان جبلی، رئیس صداوسیما در خصوص 
اقدامات این ســازمان برای افزایش امید و 
ایمان گفت: همانطور  که در سند تحول رسانه 
ملی هم اشاره شده، مقام معظم رهبری هم در حرم امام 
خمینی)ره( تأکید فرمودند که 2عنصر ایمان و امید باید 
مورد توجه ما در همه تولیدات مان باشد. به همکاران مان 

در حوزه های مختلف ابلاغ کرده ایم و از آنها خواسته ایم در 
ابتدای تولید، جریان فرایند تولید و پس از تولید با 2مشخصه 
ایمان و امید محصولات خودشان را بسنجند و وزن کنند 
و ببینند نسبت این محصولات با این دو عنصر بسیار مهم 
چیســت. ضمن اینکه برایند محصولات هنری و رسانه ای 

رسانه ملی باید تقویت کننده این دو عنصر باشد.

سنجش تولیدات

رهبــر معظم انقــلاب در ســخنرانی 14خرداد 
تأکیــد کردند کــه »در دوران هوش مصنوعی 
و کوانتــوم و اینترنــت نمی شــود بــا همان 
ابزارهای 40ســال قبل کار کرد باید ابزارها 
متناســب با زمان باشــند اما آنچه تغییر 
نمی کند جبهه بندی هاســت«؛ اینگونه 
اســت که تحول آفرینی در حوزه رسانه 
از طریــق شــرکت های دانش بنیان 

و خــلاق، اســتفاده از فناوری هــای روز ازجمله هوش 
مصنوعی، علوم شناختی و سایر فناوری ها، اجتناب ناپذیر 
می شــود و در این مســیر خانه های خلاق و نــوآوری با 
هدایتگری و راهبــری ایده های نوآورانه زمینه توســعه 
محصول و تجاری سازی این فناوری ها و تحول رسانه ای 
را فراهم می کنند. پس جا دارد رسانه ها، با بهره گیری از 
فناوری های نوین در ایفای نقش امیدآفرین و ایمان افزای 

خود در جامعه، تلاش مضاعفی داشته باشند.

ایده های نوآورانه 



آبی
بلاتکلیف

قرمز
بلاتغییر!

مجامع باشــگاه های استقلال و پرسپولیس هم 
سرانجام برگزار شد. در باشگاه پرسپولیس، همه 
اعضای هیأت مدیره در سمت خود باقی ماندند 
و فقط یک نفر به باشگاه اضافه شد. در استقلال 
2عضو هیأت مدیره با نفــرات جدید جایگزین 
شــدند، با این حال باشــگاه هنوز هم به شکل 
رسمی مدیرعامل ندارد و همچنان با سرپرست 
اداره می شــود. آیا این ترکیــب نهایی اعضای 
هیأت مدیره، همــان چیزی بود که ســازمان 
خصوصی  سازی وعده اش را می داد؟ آیا افرادی 
که در شــرایط فعلی در هیأت مدیره 2باشگاه 
حاضر هســتند، می توانند به لحاظ اقتصادی، 
راهکارهایی برای درآمدزایی به این باشــگاه ها 

ارائه بدهند؟

  پرســپولیس و مدیــری کــه عضو 
هیأت مدیره نیست

در جلســه مجمع باشگاه پرســپولیس، تغییر 
گســترده ای در باشــگاه اتفاق نیفتاد. قرار شد 
درویش بــرای یک فصل دیگر نیــز مدیرعامل 
پرســپولیس بمانــد امــا دوران حضــور او در 
هیأت مدیره به پایان رسید. ظاهرا براساس قوانین 
بورســی، مدیرعامل باید خارج از هیأت مدیره 
باشد تا نقش نظارتی در هیأت مدیره زیر سؤال 
نرود. با خروج رضا درویــش، همه اعضای قبلی 
هیأت مدیره پرســپولیس ابقا شــدند و پیمان 
حدادی نیز به عنوان عضو جدید معرفی شد. شاید 
موفقیت در کسب 2جام و دریافت مجوز حرفه ای، 
مسائلی بودند که موجب شدند تغییر خاصی در 
ترکیب مدیران پرسپولیس اتفاق نیفتد. این در 
حالی بود که رئیس سازمان خصوصی سازی، مدام 
از تغییراتی گسترده در ترکیب مدیران استقلال و 

پرسپولیس خبر می داد.

  استقلال؛ از هیأت مدیره به کمیته فنی
در باشــگاه اســتقلال، پرویز مظلومی و محمد 
مومنــی از هیأت مدیره خارج شــدند اما جالب 
اینجاست که هر دو نفر عضو کمیته فنی باشگاه 
هستند و همچنان در استقلال حضور خواهند 
داشــت. حضور این دو نفر به عنوان 2عضو فنی 
در هیأت مدیره چقدر مؤثر بــوده که حالا باید 
همچنان در استقلال باشند؟ مهدی حیدرزاده 
و علیرضا خانی نیز نفراتی هستند که در ترکیب 
جدید هیأت مدیره باشــگاه حاضر خواهند بود؛ 
نفراتی که سابقه خاصی در فوتبال ایران ندارند 
و به نظر می رســد بیشــتر برای ارائه طرح های 
اقتصادی معرفی شده اند. به هر حال، مدیرعامل 
جدید باشگاه معرفی نشد و شرایط حجت کریمی 
در این باشــگاه مشخص نیســت. این اتفاق در 
روزهایی که اســتقلال نیاز به معرفی سرمربی 
جدید و مذاکره با نفرات مدنظر این مربی دارد، 
کمی نگران کننده خواهد بود؛ چرا که از دســت 
دادن زمــان در ایــن مقطع از فصــل، معمولا 
ضربه هــای جبران ناپذیــری به یــک تیم وارد 
می آورد. این بلاتکلیفی در استقلال باید هر چه 

زودتر به پایان برسد.

فقط چشم و 
هم چشمی نیست

وقتی النصر و رونالدو به تورنمنت سودآور 
ژاپن دعوت می شوند

یکی از عجیب ترین اظهارنظرها در مورد تحرکات 
نقل وانتقالاتی عربســتان در یک ســال گذشته، 
مربوط می شــد به آنچه حمید ســجادی به زبان 
آورد. وزیر ورزش و جوانان با اشاره به حضور کریس 
رونالدو در النصر عربستان گفته بود: » یک کشور با 
چشم و هم چشمی یک فوتبالیست می آورد و برای 
آن 200میلیون یورو هزینه می کند که کار بزرگی 
نیست.« این شاید غیرکارشناسی ترین حرفی بود 
که می شــد راجع به حضور رونالدو در عربستان به 
زبان آورد. به هر حال اهل فن می دانند که این انتقال 
و روندی که بعد از آن هم ادامه یافته، چه تأثیری 
در بازسازی برند عربستان داشته و چطور با تغییر 
نگاه ها به این کشور، باعث ترقی آنها در حوزه هایی 
مثل گردشگری شده است. فقط هم همین نیست؛ 
چه اینکه استخدام این ستارگان، از راه هایی مثل 
جذب اسپانســرهای بزرگ تر، فــروش پیراهن، 
افزایش تعداد تماشاگران و... می تواند ارزنده باشد 
و بخشی از هزینه ها را جبران کند. همین حالا خبر 
رسیده النصر از سوی فدراســیون فوتبال ژاپن به 
این کشور دعوت شده تا در تورنمنتی با حضور یک 
تیم از کشور میزبان، اینترمیلان و پاری سن ژرمن 
شرکت کند. تیم عربستانی به طور کاملا رایگان با 
هواپیمای اختصاصی راهی ژاپن می شود و به ازای 
هر بازی هم 3میلیون دلار می گیرد. همه اینها، فقط 

به خاطر رونالدو است.

اتفاق روز
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بازگشت با دستان خالیشانس کمی برای قهرمانی در جام ملت ها داریم

 ليگ ملت هاي واليبال 

ايران

آلمان
14:30

ايران

ايتاليا
14:30

ايران

آمريکا
18:00

ايران

هلند
18:30

ايران

فرانسه
10:00

ايران

بلغارستان
05:00

ايران

آرژانتين
01:30

ايران

کوبا
22:00

سه شنبه 30 خرداد 1402

چهارشنبه 31 خرداد 1402

جمعه 2تير 1402

شنبه 3تير 1402

چهارشنبه 14تير 1402

جمعه 16تير 1402

يکشنبه 18تير 1402

يکشنبه 18تير 1402

برنامه بازی

ليگ ملت هاي اروپا -نيمه نهايي

هلند

کرواسي
22:15

اسپانيا

ايتاليا
22:15

چهارشنبه 24 خرداد 1402

پنجشنبه 25 خرداد 1402

تورنمنت کافا

ايران

افغانستان
18:30

ايران

قزقيزستان
18:30

سه شنبه 23 خرداد 1402

جمعه 26 خرداد 1402

»دیگر حرف نزنیــد. بهتر اســت بروید و 
بخوابید!«؛ منتقدان پــپ گواردیولا بعد از 
قهرماني این مربي در اروپــا، با این جملات 
تند و تیز تیري آنري روبه رو شدند. تیري که 
خودش زماني لذت بردن 3گانه در کنار مرد 
اسپانیایي را چشیده بود، دیگر دوست نداشت 
چیز بیشتري در انتقاد از او بشنود. البته که 
انتظارها از پپ، همیشه به شکل قابل توجهي 
بالاست. شاید همین حالا هم بعضي ها منتظر 
باشند تا نخستین سرمربي تاریخ فوتبال با 
2قهرماني 3گانه در 2باشگاه مختلف، سومین 
3 گانه اش را هم به دست بیاورد اما آنچه پپ در 
دنیاي فوتبال انجام داده، بزرگ تر از آن است 
که تنها با اعداد و ارقام توصیف شــود. مرد 
احساساتي فینال شنبه شب، مربیگري را به 
قبل و بعد از خودش تقسیم کرده است. او را 
بیشتر از یک مربي، باید شبیه یک هنرمند 

دید؛ یک نقاش، یک مجسمه ساز، شاید هم 
یک موزیسین قهار. شــباهت همه آنها در 
چیســت؟ در توجه به جزئیات، در آمیختن 
احساسات و اشتیاق براي خلق یک اثر تازه؛ 
آنچه از پپ دیده ایم و باز هم خواهیم دید. این 

روزگار اوست و ما تماشاگرش هستیم.
مي گویند آدم ها را باید از واکنش شــان به 
ایستادن پشــت درهاي بسته شناخت. پپ 
همان کسي است که بین 2قهرماني اش در اروپا 
با بارسا، آن شکست تلخ مقابل اینتر نهفته 
بود؛ شکستي که خیلي زود با جشن قهرماني 
بعدي شسته شد. گواردیولا همان کسي بود 
که چندبار با بایرن، به مراحل نهایي این جام 
نزدیک شــد اما همه از او، فقط »قهرماني« 
مي خواستند. مرد اســپانیایي 2سال قبل با 
ســیتي، در فینال اروپا شکست خورد. آن 
شب جملات تردیدآمیز زیادي در مورد پپ 

در اطراف ورزشگاه به پرواز درمي آمدند اما او 
مطمئن بود که برمي گردد. مطمئن بود که این 
بار دیگر حتي مصدومیت مهم ترین بازیکن یا 
افت بهترین گلزن تیم، ناامیدش نخواهد کرد. 
او تیمي براي بردن ســاخته بود؛ تیمي که از 
کوچک ترین منافذ ممکن، اکسیژن قهرماني 

را به درون ریه هایش مي فرستاد.
پپ مربي منحصربه فردي است. این را مي شود 
از جنس رابطه اش با ستاره هاي تیم فهمید. در 
همین سیتي، فوق ستاره اي وجود داشت که 
مقابل دوربین ها سر گواردیولا فریاد کشید 
و بلندترین »خفه شو« ممکن را براي او به کار 
برد اما جاي ثابتش را در ترکیب سیتي از دست 
نداد. واکنش گواردیــولا هم در نوع خودش 
حیرت انگیز بود:»نمي دانید در تمرین ها چه 
چیزهایي به هم مي گوییم!«. پپ براي سیتي 
آنقدر مهم است که جک گریلیش حتي قبل 

از اعضاي خانواده، خودش را براي قدرداني 
به این مربي مي رساند:»اگر به خاطر تو نبود، 
من هرگز اینجا نبودم مربي!«. جک گریلیش، 
همان بازیکني است که پپ را براي خریدش به 

تمسخر مي گرفتند.
پافشاري بر ایده هاي درست و صبر کردن براي 
از راه رسیدن شــب هاي بزرگ؛ این خلاصه 
دوران طلایي پپ گواردیولا در منچسترسیتي 
است. او که سخت ترین لیگ فوتبال باشگاهي 
در دنیا را تک قطبي کرد و حالا یک قهرمان 
جدید براي فهرست همه قهرمان هاي تاریخ 
لیگ قهرمانان ساخت، همین چند روز قبل به 
خبرنگاري که به جاي »سر التون جان« از اسم 
»التون جان« در کنفرانس خبري اســتفاده 
کرده بود، تذکر داد. شاید بعد از این قهرماني، 
وقتش رسیده که او را هم با یک نام جدید صدا 

بزنیم؛ سر پپ گواردیولا! 

ِ سر  پپ

سوژه روز تیم ملی والیبال ایران مقابل اسلوونی شکست خورد و هفته اول لیگ ملت ها 
را با یک پیروزی، 3 شکست و 4امتیاز به پایان برد. بازی های این هفته به جز 

سقوط در رنکینگ جهانی چیز دیگری برای تیم ملی نداشت

15 16

ایمان مبعلی که خودش سال ها در فولاد بازی کرده و این روزها 
در امارات مربیگری می کند، اعتقاد دارد کار مربیان ایرانی در 

فولاد خیلی سخت است چون این باشگاه حاشیه های زیادی دارد

 پافشاري بر  ايده هاي درست و صبر کردن 
 براي از راه رسيدن شب هاي بزرگ؛ 
 اين خلاصه  دوران طلايي گوارديولا
 در سيتي است
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کیسه پول
یا جعبه نبوغ؟

 منچسترسیتی خلاف حرف کرویف کبیر را ثابت کرد
او گفته بود یک کیسه پول نمی تواند برای شما گل بزند

اینترمیلان در یک بازی شایسته و برتر حریف منچسترسیتی و اراده این باشــگاه برای کسب 3 گانه این فصل نشد و فینال 
استانبول را یک بر صفر باخت و به چهارمین قهرمانی اش نرسید و نخستین عنوان لیگ قهرمانان اروپا را به باشگاه انگلیسی 
واگذار کند. فراموش نکنیم اینترمیلان از گروه مرگ و بازی با تیم های بایرن مونیخ و بارسلونا به مرحله حذفی صعود کرد و 2غول 
پرتغالی را شکست داد و در دربی دلامادونینا توانست آث میلان را حذف کند. منچسترسیتی در دور گروهی با کپنهاگن، سویا و 
دورتموند هم گروه بود و در دور یک هشتم به لایپزیش خورد. در مرحله یک چهارم با بایرن مونیخی بازی کرد که همه بازی هایش 
را برده و ناگلزمان را اخراج کرده بود. توخل هم نتوانست در چند روز باقی مانده تا این بازی کاری انجام دهد. رئال مادرید هم که 
حریف نیمه نهایی سیتی بود در بازی برگشت در انگلیس بدترین بازی ممکن را به نمایش گذاشت و حذف شد. هر دو تیم شایسته 
بودند ولی اینتر در فینال شایسته تر بود. به قول گواردیولا تیمی که بازی را برده، بهترین تیم اروپاست و تیمی که فینال را باخته 
دومین تیم برتر اروپا در این فصل. واقعا حرف درستی است و این دو تیم شایسته ترین تیم ها برای حضور در این مسابقه بودند.

ارلینگ هالند کــه در کنار 12
وینیســیوس رقیب اصلی 
مسی برای کسب توپ طلای 
هشــتم آبان ماه محسوب 
می شــود، فینال ناامیدکننده ای داشت. البته کل تیم 
ســیتی ناامیدکننده بازی کرد. هالند نتوانست پس از 
سولسشائر )من یونایتد 1999( دومین نروژی گلزن در 
فینال ها باشد. او از رکورد 12گل رود فان نیستلروی در 

فصل03-2002 برای منچستریونایتد هم عبور نکرد.

هالند در این بازی فقط 18لمس 18
توپ داشــت و یک ضربه به 
چارچوب و یک شــوت دیگر 
ثبت کرد. این کمترین میزان 
لمس توپ توسط یک بازیکن در فینال این رقابت ها از 

سال05-2004 است که در آمار ثبت می شد.

هالند فصــل را با 52گل 52
در همه رقابت ها به پایان 
رساند که 12تای آن متعلق 
به لیگ قهرمانــان بود و 

5گل آن در یک بازی وارد دروازه لایپزیش شد.

هالند در 5بــازی آخر این 
فصل در همــه رقابت ها، 
موفق به گلزنی نشــده که 
روند  این طولانی تریــن 
خشکسالی و بدون گل در عمر فوتبالی کوتاه اما پربار 

این بازیکن نروژی محسوب می شود.

05
پپ تنها 

سرمربی تاریخ است که 2بار 
سه گانه کسب کرده؛ یک بار با بارسلونا 

در فصل09-2008 و یک بار این فصل 
با من سیتی. او تنها ســرمربی تاریخ 
است که در 3لیگ لالیگا، بوندس لیگا 
و لیــگ برتر 3بــار پیاپــی قهرمانی 

به دســت آورده؛ 11قهرمانــی لیگ در 
15فصل مربیگری و در مجموع

35جام.

پپ 
در  گواردیــولا 

قامــت ســرمربی تیم 
منچسترســیتی، به رکورد 
300پیــروزی در تمامی 

رقابت ها رســید.

گوندوگان 
بازیکن  نخســتین 

آلمانــی بود کــه در فینال 
ایــن رقابت هــا در تیمــی 
غیرآلمانی بازوبند کاپیتانی 

را می بست.

در
 بیســتمین دوره لیگ 

قهرمانان با فرمت جدید و 32تیمی، 
78مسابقه برگزار شد که تیم های 
فینالیست 13بازی انجام دادند. 
در این بازی ها 372گل ردوبدل 
شــد که میانگین حــدود 3گل 
)2.98( در هر بازی را نشــان 

می دهد.

گواردیولا 
یــوپ  از  عبــور  بــا 

هاینکــس، ژوزه مورینیو و اوتمار 
هیتســفلد)2جام( دومین ســرمربی 
پرافتخار لیگ قهرمانان اروپا محســوب 
می شود. او 3بار لیگ قهرمانان را فتح کرده 
و تنهــا کارلــو آنچلوتی را بــا 4قهرمانی 

بالاتر از خــود می بینــد. گواردیولا 
4بار به فینال رفته و کارلتو

5بار.

با 
ایــن پیــروزی، این 

ششــمین باری اســت که یک 
تیم انگلیســی یک تیــم ایتالیایی را 
شکست می دهد و یک جام مهم اروپایی 
را به دســت می آورد و هربــار در مقابل 

تیم هــای مختلف)یوونتــوس، رم، 
پارما، میلان و فیورنتینا( قرار 

می گیرد.

منچسترسیتی 
پس از منچســتریونایتد، 

لیورپول و چلســی چهارمین تیم 
انگلیسی است که به قهرمانی این رقابت ها 
در فرمت جدید می رســد. اســتون ویلا و 
ناتینگهام فارست در فرمت قبلی موسوم به 
جام باشــگاه های اروپا قهرمانی را تجربه 

کرده بودند و ناتینگهام 2بار موفق به 
انجام چنین کاری شده بود.

دی بروینه 
م  و 3مصــد 6 قیقه د

شــد و از بازی بیرون رفت. او در 
فینال2021 مقابل چلسی هم مصدوم و 
تعویض شده بود. شاید دلیل اصلی بازی بد 
منچسترسیتی در هر دو فینال مصدومیت 

این هافبک خلاق بلژیکــی بود. او 
این فصل را با 28پاس گل به 

پایان برد.

من سیتی پس از تیم های سلتیک گلاسکو 
 اســکاتلند)67-1966(، آژاکــس هلند

)72-1971(، آیندهوون هلند)1987-88(، 
منچستریونایتد)99-1998(، بارسلونای 
 ،)2014-15 اســپانیا)09-2008و 
اینترمیلان ایتالیا)10-2009(، بایرن مونیخ 
آلمان)13-2012و 20-2019( هشتمین 
باشگاهی است که موفق به کسب  سه گانه 
در یک فصل می شود؛ شامل لیگ داخلی، 
جام حذفی داخلی و لیگ قهرمانان یا جام 

باشگاه های اروپا.

08
06

خولین آلوارس بــا اینکه در فینال بازی 
نکرد امــا تبدیل به ســومین بازیکنی 
شــد که در قرن جدید در یک فصل هم 
جام جهانــی را می برد هــم فاتح لیگ 
قهرمانان می شــود. لائوتارو مارتینس 
نتوانست صاحب چنین افتخاری شود. 
تنها بازیکنــان قبلی که ایــن کار را در 
قرن بیســت ویکم انجام داده اند، روبرتو 
کارلوس)2002با برزیل و رئال مادرید( 
و رافائــل واران )2018بــا فرانســه و 

رئال مادرید( بودند.

03

سیتی در 6ماه اخیر و از زمان شکست 2بریک 
مقابل یونایتــد در 14ژانویــه، در هیچ 

مسابقه ای که از حریف پیش افتاده، 
شکست نخورده است.
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بعد از پیروزی مقابل چین، نظر بعضی ها این 
بود که برای مشخص شــدن عیار تیم باید 
منتظر بازی با اسلوونی ماند. حق با آنها بود. 
بازی صبح دیروز نه تنها چیزی جز شکست 
و ســقوط در رنکینگ جهانی برای تیم ملی 
والیبال نداشت که ضعف های تیم را نمایان تر 

کرد.
دیروز هفته اول لیگ ملت هــای والیبال به 
پایان رســید و تنها آورده ایران از ژاپن، یک 
پیروزی 3بر یک مقابل چین بود؛ ضعیف ترین 
حریف. روزهای اول بعد از شکست مقابل ژاپن 
و لهستان، در دفاع از تیم ملی و سرمربی اش 
بهروز عطایی گفته می شد که تیم با تدارکات 
کم و فقط با 3بازی دوستانه لیگ را آغاز کرده 
است و برای رسیدن به هماهنگی به زمان نیاز 
دارد. هر چند تیم در مقایسه با دوره های قبلی 
بازی تدارکاتی بیشــتری داشت، با این حال 
این توضیح قابل قبول به نظر می رســید. بعد 
از انجام 3بازی و رسیدن به یک پیروزی که 
روحیه را به تیم بازگردانــده بود، انتظار این 
بود که ایران مقابل اسلوونی بازی قابل قبولی 
به نمایش بگذارد و امتیاز بگیرد اما این اتفاق 
نیفتاد. ایران بازی را 3 بر صفر؛ 25 بر 19، 25 
بر 23 و 25 بر 23واگذار کرد. شاید در مقایسه 
با 2بازی اول، ایران در این بازی بهتر بود و در 
دقایقی نسبت به حریف برتری داشت ولی باز 
هم در بیشتر فاکتورها ضعف داشت. برعکس 
چین، اسلوونی ســرویس خوب زد و دوباره 
ضعف دریافت ایران نمایان شد. ایران نه تنها 
در دریافت که در زدن ســرویس هم مشکل 
داشت. اسلوونی از سرویس 10امتیاز گرفت و 

ایران فقط یک امتیاز.

دلایــل متعددی برای این شکســت مطرح 
اســت. اینکه تیم بعد از بازی با چین فرصت 
چندانی برای ریکاوری نداشت، اینکه تیم با 
3جوان که تجربه حضــور در لیگ ملت ها را 
ندارند، بازی می کند و... اما شرایط برای بیشتر 
تیم ها همین گونه است. بازی ها فشرده است 
و فرصت استراحت کم. بیشتر تیم ها هم مثل 
ایران جوانگرایی داشته اند. مشکل اصلی ایران 
تعداد بالای اشتباهات و نداشتن راهکار است. 
در همین بازی دیروز بازیکنان در دقایقی که 
عقب بودند توانستند خودشان را به اسلوونی 
برسانند و حتی امتیازات بیشتری هم بگیرند 

اما در دقایق حساس توان مقابله نداشتند.
ایران با شکســت دیروز در رنکینگ جهانی 
سقوط کرد و به رده یازدهم رسید. از شروع 
لیگ ملت های امســال تا پایان لیگ 2024، 
رنکینگ اهمیت ویژه ای بــرای ایران دارد. با 
توجه به اینکه بعید است ایران در مسابقات 
قهرمانی جهان به سهمیه بازی های المپیک 
برسد، امید به این است که جزو 10تیم اول 

رنکینگ باشد و از این طریق به پاریس برود.
تیم ملی دیروز کارش را در ژاپن به پایان برد 
و با 4امتیازی که از این هفته گرفت باید برای 
هفته دوم در هلند آماده شــود. محمدرضا 
داورزنی، رئیس فدراســیون والیبال بعد از 
نتایج ضعیف تیم در هفته اول از همه خواست 
که صبور باشند، چراکه معتقد است این تیم 
آینده دارد. با این حال نظر بعضی از هواداران 
هم این است که تیم نیاز به تغییر دارد و این 
تغییر باید اتفاق بیفتد. آنها نگران از دســت 
رفتن سهمیه المپیک هستند و مدعی اند که 

تیم به سرمربی خارجی نیاز دارد.

سیتی  منچستر

مین  ســو بیست و

قهرمان متفاوت تاریخ لیگ 

قهرمانان و جام باشگاه های 

پــــــا محســوب
ارو

می شود.

فقط 
4بازیکن توانســته اند 

در یک دوره لیــگ قهرمانان 2بار 
هت تریــک )3گل یا بیشــتر در 
یک بــازی( ثبت کننــد؛ هالند 
 در ایــن فصل، رونالــدو در فصل
 17-2016، لواندوفســکی فصل
21-2020 و بنزمــا در فصل

.2021-22

هالند 
به نخســتین بازیکن 

انگلیــس  در  شــاغل 
 پــس از رونالــدو در فصل

08-2007 تبدیــل شــد 
که هم برنــده کفش طلای 

اروپــا می شــود و هــم 
قهرمان لیــگ قهرمانان

اروپا.

و  ئــر گو آ
دقیقه 93:20روز 13مه 

2012 و رودری دقیقه 67:31 روز 
10ژوئن2023 زننده 2گل نمادین تاریخ 
باشگاه ســیتی بودند؛ اولی گل نخستین 
قهرمانی در لیگ برتر را زد و دومی تک گل 

نخســتین قهرمانی لیــگ قهرمانان 
اروپــا را برای یک ســه  گانه

تاریخی.

شهر 
منچســتر به دومین 

شــهر اروپــا پــس از میلان 
تبدیل شــد که 2تیم از آن قهرمان 
اروپا شده است. به قول سیمئونه، اگر 
رونالدو نبود، اتلتیکو هم 2بار قهرمان 

اروپا می شــد تا شــهر مادرید به 
جمع ایــن 3شــهر اضافه 

شود.

ســر الکس فرگوسن، اســطوره باشگاه 
رقیب -منچستریونایتد- پیغامی تلفنی 
به گواردیولا داد و ایــن قهرمانی را به او 
تبریک گفت. سرالکس فرگوسن: 39سال 
مربیگــری و 49جام، پــپ گواردیولا: 
15ســال مربیگری و 35جــام؛ 3لیگ 
قهرمانان اروپا، 3جام باشگاه های جهان، 
5لیگ برتــر، 3بوندس لیــگا، 3لالیگا، 
3ســوپرجام یوفا، 2جام حذفی آلمان، 
2جام حذفــی انگلیــس، 2جام حذفی 
اســپانیا، 4جــام اتحادیــه انگلیــس، 
3سوپرکاپ اسپانیا و 2سوپرجام انگلیس.

35

از 61بازی آخر منچسترسیتی فقط 10بار 
سابقه داشته که بازیکنان من سیتی کمتر از 
10بار در محوطه جریمه حریف لمس توپ 
داشته باشند. انتظار آنها در نیمه اول )0.36( 
بود که در رده هشــتم کمترین انتظار گل 
برای آنها در تمام بازی ها در فصل 2022-23 
بود. سیتی فقط 3موقعیت گل داشت، در 
برابر حداقل 6موقعیت مسلم گلزنی برای 
حریف که یکی از آنها با ضربه سر دیمارکو 
به تیر افقی خورد و یکی را ادرسون از روی 
خط برگرداند و دیگری را لوکاکو بلوکه کرد.

61

خولین نخستین بازیکن تاریخ شد که موفق شده در یک فصل هم فاتح سه گانه شود و هم 01
جام جهانی را تصاحب کند. او غیر از جام اتحادیه در هر تورنمنتی که برای نخستین بار 

حاضر بوده، آن را فتح کرده است؛ نخستین حضور در لیبرتادورس، نخستین حضور در 
کوپا، فینالیسیما، جام جهانی، لیگ برتر، جام حذفی انگلیس و لیگ قهرمانان اروپا.

   اینتزاگی در 2سال حضور در اینترمیلان موفق شده 
4جام برای این تیم بیاورد و اینتر را تا فینال لیگ قهرمانان 
پیش ببرد؛ آن هم با صعود از گروه مرگ و بازی برتر در برابر 
بهترین تیم اروپا. اینتر قبل از این در مرحله گروهی حذف 
می شــد. عملکرد اینتزاگی در این فصل؛ سوپرجام برد 3 
برصفر میلان، جام حذفی برد 2بریک فیورنتینا، رده سوم 
جدول و بالاتر از میلان و یوونتوس و کسب سهمیه لیگ 
قهرمانان، نایب قهرمان چمپیونزلیگ با شکست میلان در 

نیمه نهایی رفت و برگشت.

   سیمونه اینتزاگی، سرمربی اینتر، ششمین ایتالیایی 
متفاوتی بود که هدایت یک تیم در فینال لیگ قهرمانان 
اروپا را برعهده می گیرد؛ پــس از آنچلوتی، کاپلو، لیپی، 
دی ماتئو و آلگری و مشترک با سرمربیان آلمانی حاضر در 

فینال که آنها هم 6بار تجربه چنین کاری را داشته اند.

   فقط 6سرمربی با 2تیم مختلف قهرمان لیگ قهرمانان 
اروپــا شــده اند؛ ارنســت هاپــل، فاینــورد1970و 
هامبورگ1983، اوتمار هیتســفیلد، دورتموند1997و 
بایرن مونیــخ2001، ژوزه مورینیــو، پورتــو2004و 
اینتــر2010، یــوپ هاینکــس، رئال مادریــد1998و 
بایرن مونیخ2013، کارلو آنچلوتی، میلان2003، 2007و 
رئال مادرید 2014، 2022، پپ گواردیولا، بارسلونا2009، 

2011و منچسترسیتی2023.

   سرمربی منچسترسیتی پس از بازی از حریف تمجید 
کرد و گفت: »این بازی را هم می توانســتیم ببازیم، هم 
مســاوی کنیم یا اینکه زودتر با گل فودن ببریم. فوتبال 
همین است، حالا من قهرمان شدم و پپ خوب است. قبلا 
فاجعه بودیم. تبریک به اینتر، آنها بی نظیر بودند. می دانم 
چه حسی دارند، چون خودم تجربه اش کرده بودم. دومین 
تیم قدرتمند اروپا اینتر اســت و این چیز کمی نیســت. 
فوتبال ایتالیا دیگر مثل قدیم توپ را به سمت دروازه سانتر 
بلند نمی کند. میلانِ پیولی، ناپولی امســال و اینتر این را 

ثابت کردند، فوتبال ایتالیا دیگر مثل گذشته نیست.«

بازگشت با دستان خالی
تیم ملی والیبال ایران مقابل اسلوونی شکست خورد و هفته اول لیگ ملت ها را با 

یک پیروزی و 4امتیاز به پایان برد
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جدول 8797 

 8
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مـ
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ـد       

جـ
ـل 

ــ
ــ

ح

افقی:
1- طبــل بــزرگ- واحدی 
برای اندازه گیــری وزن فلزات 
گـرانبها- شهریار سلسله کیان

2- کمک کننــده- نوعــی 
التهاب پوستی- وسط

 3- پـســــوند فــاعـلـی- 
آش معروف کرمانشاه- قصه گو

4- در تداول عامه به معنی 
فرسوده اســت- گیاهی از 

خانواده ریواس- نژاد، تبار
5- برتر از دیگران- گیرودار

6- دربازکن برقی- بازدارنده 
 حـرکـت چـرخ اتـومبیل- 

نقل حدیث
7- از حلق تا معــده- میوه 
ترش شده و فاســد- نیکو- 

اشاره به دور
8- نویسنده رمان شوهر آهو 

خانم
9- ضمیری انگلیسی- قوم 
مغــول- برگه- حســرت و 

اندوه
10- شــریک- روز بعــد- 

آسمان
11- هـــمـــزمـــانــی- 

گوشه نشینی
12- بی ســواد- سروصدا- 
از  دلیجــان  و  آشــتیان 
شهرهای این استان هستند

13- گمگشــته کنعــان- 

دسته ای از موجودات زنده- 
آب منجمد

14- بســیار خوب- عزیز و 
دوست داشتنی- ناهمخوانی

15- اجاره نشین- اتاق قطار 
مســافربری- جشن پیدایی 

آتش
  

عمودی:
1- داروی آرام بخــش و 
ضدتشــنج- آلبومی با آواز 

محمدرضا شجریان
2- سازی  زخمه ای- عنوان 
پادشاهان مصر باستان بود- 

بنیانگذار
3- قومــی ایرانــی- کتابی 
تألیف شیخ مرتضی انصاری- 
از باشگاه های فوتبال اسپانیا

4- اعتراف کننده- کشیک، 
نگهبانی- از خود گذشتن

5- پیامبــران- آمیختگی- 
یکدندگی

6- کــتـــاب هــنــــدو- 
چیره دست- زحمتکش

7- آشفته و بی نظم- ظرفی 
برای نوشیدن مایعات
8- کوشا- اجیر- قلیل

9- ماده قندی که در اغـلب 
 مـــیوه ها وجـــود دارد- 

نـوعی اشـکنه
 10- انـــتخاب- اخـتناق- 

نـوعی سطح شیب دار
11- حس بویایی- رئیس پاسبانان 

شهر را می گفتند- روزگار
12- سر بی مو- همسایه مکزیک و 

باهاما- سردار دلیر اشکانی
13- محــل پیدایــش- نجس- 

صدای پنچری
14- کلام روان و شیوا- زن نازا- 

بـسـیـار
15- کنایه از آماده شدن برای سفر 

است- ادب آموخته

اپراهچاليتادق
ميهفهنيودساره
تسبنامليدنباو
زركاركيسروكه
ااينديسراكشيخ
جنساوهرتشيركا
ارسارمياترهن
رتيتنتساخكتسه

اوهكوبتنوشوو
شمتناهامسيشاف
ييارادنيزيدرل
تمارهبكالهاو
يناميدبريهلوي
سونوكودودرياو
مچاسيكنهايسور 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4502
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

679528134
542317698
831469572
326745981
187296345
954183726
713854269
495632817
268971453

متوسط

8   3      
5  9    1   
  7  2   4  
 5   4   2  
   8  3    
 3   9   6  
 4   1  7   
  2    5  9
     8   4849156237

612378549
375942186
568734912
731295864
924681375
257863491
486519723
193427658

ساده

متوسط

814379256
529684173
367521948
958146327
276853491
431792865
643915782
182467539
795238614

سخت

     8   4
5   3 1     
 3   6   7  
  6    9   
  7  9  3   
  4    7   
 1   5   6  
    3 2   7
2   9      

ساده

8  9    2  7
   3  8    
3 7      8 6
  8 7  4 9   
   2  5    
  4 6  1 3   
2 5      9 1
   5  9    
1  3    6  8

بهروز رسایلی|  از زمان انتشار نخســتین خبر در مورد احتمال 
حضور تیم ملی ایران در تورنمنت کافا یا تیم های آسیای مرکزی، 
بسیاری از مخاطبان و منتقدان از کیفیت این بازی ها ایراد گرفتند. 
کار به جایی رسید که گفته شــد تیم ملی به احتمال فراوان در این 
بازی ها حاضر نمی شود. بعدتر حضور ایران به این منوط شد که کنیا 
هم در این رقابت ها باشــد، اما انگین فیرات حاضر نشد تیمش را به 

کافا بیاورد. با این حال، نهایتا امیر قلعه نویی تشخیص داد شاگردانش 
راهی مســابقات مزبور شــوند؛ جایی که تیم ایران با قرقیزستان و 
افغانستان هم گروه شــده و البته گروه دیگر، 4تیمی است؛ عمان، 
ازبکستان، ترکمنستان و تاجیکستان. همین که در یک گروه 3تیم 
و در گروه دیگر 4تیم حاضر هستند، به خودی خود سطح مسابقات 

را نشان می دهد و شاید دیگر نیازی به توضیح اضافه نباشد!

   شگفتی از روز آغاز
ایران در نخســتین بازی مرحلــه گروهی، سه شــنبه باید به مصاف 
افغانستان برود و این در حالی است که رقیب تیم کشورمان در بازی 
نخســت، با یک گل دیرهنگام مغلوب قرقیزستان شد. عجیب اینکه 
سرمربی افغانســتان بعد از دریافت این گل عصبی شد و تیمش را از 
زمین بیرون کشید؛ داور هم دنبال دردسر نگشت و سوت پایان مسابقه 
را زد تا از همین ابتدا قشنگ مشخص شود با چه تورنمنت باشکوهی 
مواجه هستیم! شاید تنها جذابیت نسبی این مسابقات، حضور عمان و 
احتمال رویارویی تیم ملی با شاگردان برانکو ایوانکوویچ در بازی نهایی 
باشد که این یکی را هم می شد در چارچوب یک مسابقه دوستانه ترتیب 

داد. آیا واقعا برای بازی با عمان، نیازی به گذشتن از این مسیر بود؟

   چرا با تمام قوا؟
نکته دیگری که حضور ایران در کافا را محل بحث کرده، استفاده 
کادرفنی تیم ملی از حضور حداکثری بازیکنان اســت؛ از مهدی 
طارمی و سردار آزمون بگیرید تا احسان حاج صفی. گذشته از اینکه 
اساســا بهتر بود ما با تیم جوانان یا امید به این بازی ها می رفتیم، 
حالا که تصمیم آقایان بر شرکت دادن تیم بزرگسالان است، لااقل 
می شد به یک سری بازیکن اصلی استراحت داد. حاج صفی که انگار 
تا آخر تاریخ قرار است عضو تیم ملی باشد اما واقعا حضور طارمی و 
سردار در این تورنمنت چه استفاده ای برای تیم ملی دارد؟ جالب 
اینجاســت که خود مهاجم پورتو هم تورنمنت کافــا را بی فایده 

خوانده است!

   رقبا چه می کنند؟
درست زمانی که فیفادی تیم ملی ایران با حضور در تورنمنت کافا 
پر می شود، اندونزی و استرالیا در مســابقاتی تدارکاتی به مصاف 
آرژانتین قهرمان جهان می روند. ژاپن 2بازی دوستانه با السالوادور و 
پرو ترتیب داده و شهریور هم با آلمان مصاف خواهد داد. کره جنوبی 
هم دقیقا برنامه ژاپن را دارد، با این تفاوت که شهریور با ولز دیدار 
می کند. تیم ملی قطر هم که مهمان مســابقات کونکاکاف است، 
پیش از حضور در این بازی ها به ترتیب به مصاف جاماییکا و نیوزلند 
می رود. با این اوصاف شاید راحت تر بتوان قضاوت کرد که شرایط 
تیم ملی چیست و بازیکنان این تیم در مقایسه با رقبا، با چه کیفیتی 

آماده حضور در جام ملت های آسیا می شوند.

 امیرحسین اعظمی|  ایمان مبعلی حدود 15ماه پیش ایران 
را ترک کرد تا در امارات زندگی اش را ادامه دهد. زمان زیادی از 
حضور او در این کشور نگذشته بود که ایمان در آکادمی باشگاه 
شباب الاهلی مشــغول به فعالیت شــد. مبعلی در پایان فصل 
یک موفقیت بزرگ را جشن گرفت و همراه با این تیم قهرمان 
لیگ امارات در رده نونهالان شــد. او حالا در فوتبال این کشور 
دنبال هدف های جدیدش در مربیگری است و همین قهرمانی 
بهانه ای شد تا دقایقی با بازیکن سابق تیم ملی، استقلال و فولاد 

صحبت کنیم.

   از حضور در آکادمی باشگاه شباب الاهلی 
شروع کنیم. چه اتفاقی افتاد که سرمربی نونهالان این 

باشگاه شدی؟
حدود 15ماه پیش برای زندگی به امارات آمدم. قبلا 6سال اینجا 
فوتبال بازی کرده بودم و دوستان خوبی هم در دوبی دارم. بعد 
از مدت کوتاهی که اینجا بودم، مدیر فنی شباب با من صحبت 
کرد و پیشــنهاد حضور در تیم نونهالان را به من داد که قبول 
کردم و خدا را شکر در لیگ نونهالان به قهرمانی رسیدیم. پسرم 

هم در تیم 13ساله ها بازی می کند، در پست مهاجم.

   قطعا این قهرمانی برایت مهم و شیرین بود، 
درست است؟

بله، من دو سه سال در فولاد، نســاجی و بادران به عنوان مربی 
کار کردم ولی سرمربی بودن حس متفاوتی دارد. وقتی سرمربی 
می شوی، تمام اختیارات دســت خودت است و دوست داشتم 
برای نخستین بار این چالش را تجربه کنم که تجربیات زیادی 
هم به دست آوردم. حتی اگر قهرمان هم نمی شدیم، باز هم در 

قدم اول برای من این نوع کار کردن خوب بود.

   با ایــن قهرمانی احتمــال دارد فصل بعد 
مسئولیت بالاتری در شباب الاهلی داشته باشی؟

لیــگ تمام شــده و احتمــالا 2ماه دیگر شــروع می شــود. 
صحبت هایی انجام شــده ولی فعلا چیزی قطعی نیست، باید 

دید شرایط چگونه پیش خواهد رفت.

   فرهاد مجیدی هم قراردادش را با اتحاد کلبا 
تمدید کرد. آیا با این مربی در ارتباط هستی؟

گاهی اوقات همدیگر را می بینیم. در فوتبال امارات از مجیدی 
به خوبی یاد می کننــد و فوتبالی ها معتقدند تیــم او در فصل 

گذشــته عملکرد خوبی داشته اســت. من امیدوارم راه برای 
مربیان ایرانی باز شود تا در خارج از ایران هم مربیگری کنند. 
من معتقدم اگر مربیان ما کمتر درگیر حاشیه شوند، می توانند 

موفق باشند.

   هدف مهم تو در مربیگری چیست؟
دوست دارم پیشرفت کنم. اواخر دوران فوتبالم به مربیگری هم 
فکر می کردم چون عاشق مربیگری بوده و هستم. طبیعتا اینجا 
کار سخت تری دارم و اگر در ایران بودم کارم راحت تر بود ولی 
آنجا به جز تیم های پایه فولاد که یکی دو بار به من پیشنهاد شد، 
دیگر پیشنهادی نداشتم. فعلا که در امارات هستم و دوست دارم 

تجربیاتم را به بازیکنان انتقال بدهم.
 

   فولاد خوزستان هم با شرایط عجیبی مواجه 
شده و خیلی از هواداران این تیم موافق ماندن علیرضا 

منصوریان نیستند.
فولاد را دوست دارم و از این باشگاه به فوتبال ایران معرفی شدم 
و به نوعی فولاد، خانه من اســت. متأسفانه بزرگ ترین مشکل 
فولاد، حاشیه است و آنهایی که سال های گذشته این حاشیه ها 
را کنترل کردند، در فولاد دوام آوردند. کار مربی ایرانی در فولاد 
سخت است چون توقع هواداران فولاد از این تیم بالاست. برخی 
سایت ها هستند که روی تصمیم مدیران فولاد تأثیر می گذارند 
و در مجموع باید بگویم که فولاد خیلی مواقع از حاشیه ها لطمه 
خورده است. من در مورد ماندن یا رفتن منصوریان نظر خاصی 
ندارم ولی تأکید می کنم که مربی ایرانی همیشــه کار سختی 

در فولاد دارد.

    فوتبال ایران را دنبال می کنی؟
بله، تا جایی که بتوانم بازی ها و اخبار را دنبال می کنم.

   در مورد قهرمانی پرســپولیس چه نظری 
داری؟

فصل گذشته واقعا لیگ جذابی داشتیم و هیجان بازی ها تا هفته 
آخر بالا بود. هر سه تیم شرایط خوبی برای قهرمان شدن داشتند 
ولی پرسپولیس از لغزش استقلال و سپاهان استفاده کرد و در 

نهایت قهرمان شد.

   فکــر می کنی چه عاملی باعــث قهرمانی 
پرسپولیس شد؟

تجربه و آرامش یحیی و همچنین یکدســت بودن تیم، باعث 
شد تا پرســپولیس قهرمان شــود. آنها فوتبال باکیفیتی را به 
نمایش گذاشتند و مسئله مهم در پرسپولیس این است که آنها 
سال های اخیر شاکله اصلی شــان را حفظ کرده اند و بازیکنان 
جدیدی هم که به این تیم اضافه می شــوند، در قالب تیم قرار 
می گیرند. برخلاف پرســپولیس، تیم هایی مثل اســتقلال و 
سپاهان تغییرات داشتند و این موضوع یکی از دلایلی بود که در 

نهایت رقابت قهرمانی را به پرسپولیس واگذار کردند.

   در مورد شــرایط تیم ملی و انتخاب امیر 
قلعه نویی به عنوان سرمربی جدید، چه صحبتی داری؟

دوره قبلی که ایشان ســرمربی تیم ملی بود، در آن تیم حضور 
داشتم. ما در آن دوره فوتبال خوبی را به نمایش گذاشتیم ولی 
متأسفانه در ضربات پنالتی به کره جنوبی باختیم که سرمربی 
را برکنار کردند. معتقدم می توانستند به آقای قلعه نویی زمان 
بدهند ولی بعد از ســال ها دوباره این مربی انتخاب شــد. فکر 
می کنم حق ایشان بود که یک بار دیگر این فرصت را در اختیار 

داشته باشد.

   ولی برخی هم معتقدند قلعه نویی در 12سال 
گذشته دســتاورد خاصی نداشــته و نباید به عنوان 

سرمربی تیم ملی انتخاب می شد؟
این نیاز به یک بحث مفصل دارد. اگر قرار بود فدراسیون فوتبال 
دنبال انتخاب مربی خارجی برود، آن وقت شرایط فرق می کرد. 
طبیعی اســت که اگر یک مربی کارنامــه دار و مطرح خارجی 
می آمد، خیلی ها اســتقبال می کردند. فدراســیون اما در آن 
مقطع دنبال مربی ایرانی بود و اسم چند گزینه هم مطرح بود 
که فکر می کنم انتخاب قلعه  نویی تصمیم نادرستی نبود. یحیی 

گل محمدی هم می توانست انتخاب فوق العاده ای باشد.
 

   بازگرداندن کی روش قبــل از جام جهانی 
تصمیم درستی بود؟

همان اوایل که اسکوچیچ سرمربی شد، در یکی از مصاحبه هایم 
گفتم که او گزینه خوبی است چون از دوستانم که در فولاد یا 
صنعت نفت با این مربی کار کــرده بودند، چیزهای مثبتی در 
موردش شنیدم. ما با اقتدار به جام جهانی رفتیم، خیلی ها شاید 
این نظر را دادند که به خاطر بازیکنان با کیفیتی که داشتیم راهی 
جام جهانی شدیم ولی نقش اسکوچیچ را نمی توان نادیده گرفت. 
ما ویلموتس را هم آوردیم ولی دیدید تیم ملی با او چه وضعیتی 

گاف کافا
حضور تیم ملی با تمام قوا در یک تورنمنت سطح پایین، چه فایده ای دارد؟

نكته بازی

بخورید دستپخت تان را !
مهدی طارمی در آخرین تمریــن تیم ملی پیش از 
اعزام به قرقیزستان و حضور در تورنمنت کافا، از 
کیفیت این بازی ها انتقاد کرده و گفته است 
حضور در چنین مسابقاتی به درد تیم ملی 
نمی خورد. او البتــه بلافاصله توضیح داده 
منظورش انتقاد از فدراسیون نیست: »بحث 
امکانات فدراسیون نیست. این چیزی است 
که باید انجام شود. تورنمنتی برگزار شده و ما موظف هستیم شرکت 
کنیم. نمی توانیم به این مسابقات نرویم.« کسی می داند آقای طارمی چه 
می گوید؟ مگر جام جهانی است که موظف باشیم شرکت کنیم؟ اگر قرار 
به حضور قطعی و اجباری بود، پس چرا اعضای کادرفنی به قرقیزستان 
رفتند و شرایط را برای تصمیم گیری ارزیابی کردند؟ می فهمیم؛ شما از 
فدراسیون فوتبال انتقاد نمی کنید، چون خودتان را به آب و آتش زدید 
تا مهدی تاج به قدرت برگردد. پس بخورید دستپخت تان را، نوش جان!

یعنی از استقلال بازیکن می گیرد؟
رسانه های اماراتی طی روزهای اخیر اخباری مبنی 
بر احتمال پیوستن مهدی قائدی به الاتحاد کلبا، 
تیم فرهاد مجیدی منتشر کرده اند. قائدی که 
با قراردادی 5ساله به الاهلی امارات پیوسته، 
بعد از یک فصل حضور نــاکام در این تیم 
به صورت قرضی به استقلال برگشت و حالا 
تکلیفش نامعلوم است. استقلال اگر بخواهد او 
را نگه دارد باید با الاهلی توافق کند و در همین راستا چند رسانه اماراتی 
خبر داده اند فرهاد مجیدی در پی جذب این بازیکن است. هنوز در مورد 
صحت و سقم این گزارش ها چیزی نمی دانیم اما به یاد داریم که همین 
چند روز پیش یکی از نزدیکان مجیدی مصاحبه ای بلند بالا انجام داده و 
گفته بود فرهاد نه از استقلال بازیکن می گیرد و نه سراغ بازیکنان مدنظر 

این تیم می رود. این الان با آن حرف ها منافات ندارد؟

این یعنی اقتدار باشگاه؟
این روزها کمتر خبری روی خروجی رسانه رسمی 
استقلال قرار می گیرد، بدون اینکه با یا بدون 
بهانه موجه، نامی از حجت کریمی، سرپرست 
موقت باشگاه در آن نیامده باشد. در حقیقت 
رسانه های رسمی استقلال کم کم در حال 
تبدیل شدن به وبلاگ شخصی سرپرست 
باشگاه هستند؛ مبارک شان باشد! حالا هم 
که روزهای داغ تابســتان و تعیین تکلیف کادرفنی و بازیکنان است، 
حضور استاد کریمی در رسانه ها پررنگ تر شده است. در همین بین او در 
موضعی نادر و عجیب اصرار دارد گزینه های خارجی نیمکت استقلال 
باید به ایران بیایند و شرایط را از نزدیک ببینند. کریمی پافشاری عجیبی 
دارد روی اینکه چنین سیاســتی به معنای حفظ اقتدار باشگاه است، 
درحالی که اصلا چنین چیزی نیســت. مگر پرسپولیس که با برانکو و 

کالدرون در ترکیه مذاکره کرد، اقتدارش زیر سؤال رفت؟

ایران شانس کمی برای 
قهرمانی در جام ملت ها دارد

ایمان مبعلی که این روزها در امارات مربیگری می کند، اعتقاد داردکار مربیان 
ایرانی در فولاد خیلی سخت است چون این باشگاه حاشیه های زیادی دارد

پیدا کرد. به نظر من انتخاب کی روش بزرگ ترین اشــتباه بود. 
او زحمات زیادی برای فوتبال ما کشــید و خیلی از بازیکنان 
فعلی تیم ملی مدیون او هستند ولی در آن مقطع، بازگرداندن 

کی روش تصمیم درستی نبود.

   تشکیل مینی کمپ تیم ملی هم با انتقادهای 
زیادی همراه شد.

باید دید نظر و دیدگاه کادر فنی در این زمینه چیست. اطلاعات 
من در این زمینه کافی نیست که بخواهم در موردش صحبت 

کنم.

   فکر می کنی با پیشــرفتی که کشورهایی 
مثل عربستان، کره، ژاپن، استرالیا، قطر و... در فوتبال 
داشته اند، آیا شانســی برای قهرمانی در جام ملت ها 

داریم؟
در فولاد که امکانات خوبی دارد کار کردم ولی وقتی به امارات 
آمدم متوجه شــدم که چقدر عقب هســتیم. معتقدم شانس 
کمی برای قهرمانــی در جام ملت ها داریــم و اگر هم قهرمان 
شویم، روی اتفاق بوده اســت. ما در بحث امکانات سخت افزار، 
استخدام بازیکنان و مربیان خارجی با کیفیت و خیلی چیزهای 
دیگر از این کشورها عقب هستیم. همه می دانند در قیاس با این 
کشورها چه شــرایطی داریم و از همه مهم تر اینکه توجهی به 
آکادمی هایمان نمی کنیم. ما باید از ریشه به فکر پیشرفت این 

فوتبال باشیم. آنها خیلی جلوتر از ما هستند.
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ترک فعل های دوره حناچی از نگاه پنجمی هادود ترک فعل در چشم تهرانی ها 
 همشهری زوایای مختلف ترک فعل در مدیریت شهری پنجم

 را بررسی کرد 
  اعضای شورای شهر تهران در دوره پنجم، از کم کاری های

 شهردارشان می گویند

چرا تهران عقب افتاد؟
 شــهر موجــودی زنده 
اســت و بنابراین تمامی 
اقدامــات بایــد مبتنی 
بــر اســتمرار حیــات 
شــهر باشــد و منجر به 
گره گشایی و حل مشکلات و مسائل مردم 
شود. رسالت کمیسیون ماده 5دقیقا همین 
است و قطعا با اجرای طرح ها و تصمیمات 
این کمیســیون می توان حیات شــهر را 
حفظ کرد، موضوعی که در گذشــته کمتر 
به آن توجه شــده و عقــب ماندگی های 
 شــهر را رقــم زده و از ایــن رو، اقدامات 
صورت گرفته در کمیســیون برای برخی 
خوشــایند نیســت و دســت به  تخریب 
زده اند. رســیدگی بــه پرونده هــا در این 
کمیســیون از 18 ماه به 2 ماه رســیده و با 
رویکرد مسئله محور سعی شده تا از طریق 
طرح هــای موضوعی و موضعــی برخی از 
مخروبه ها که نتیجه تصمیمات ســال های 
گذشته است را احیا کند. نمونه آن نفرآباد 
اســت که در گذشــته مخروبــه ای بیش 
نبود و امروز به قلب تپنــده جنوب تهران 
تبدیل شده است. حال این پرسش مطرح 
می شود که وقتی از طریق این کمیسیون 
و ظرفیت های آن می توان گره های شهر را 
بازگشایی کرد، آیا رواست که این اقدامات 

را مذمت کرد؟ 
تعییــن تکلیف و گره گشــایی از خیابان های 
شوش، کرمان و قزوین صورت گرفته است که 
به دلیل تصمیمات نادرســت دچار فرسودگی 
مطلق شــده بودند و در نهایــت با تلاش های 
مدیریت شــهری و با اســتفاده از کمیسیون 
ماده5 مشکل50ساله ساکنان این خیابان ها 
حل شــده و اکنون می توانند خانه هایشــان 
را بفروشــند یا اقدام به ساخت وســاز کنند. 
مدیریت شــهری با این کار در حال استیفای 
حقوق عامه است و شــورا هم اجازه تخطی و 
خروج از چارچوب قانونــی را نمی دهد. نگاه 
مســئله محور مدیریت شــهری سبب جبران 
عقب ماندگــی تهران شــده اســت و امروز 
گزارش ها نشــان می دهد که ساخت وســاز 
از مناطق شــمالی به جنوب کــه اغلب بافت 
فرسوده هستند، منتقل شــده است. عده ای 
عقب ماندگــی تهــران را نمی بینند اما تلاش 
شــهرداری در کمیســیون ماده5 را به مثابه 
شهر فروشــی و تراکم فروشــی می دانند؛ در 
حالی که شــهرداری به دنبال گره گشــایی از 

شهر تهران است و لاغیر.

اینجا هیچ پروژه عمرانی ای  
غیرضروری نیست!

 تکاپــوی  کارگاه هــای 
عمرانی در شهر اگرچه گاه 
با مزاحمت هــای ترافیکی 
یا آلودگی صوتــی همراه 
است اما نباید فراموش کرد 
ارتقای کیفیت زندگی و زیست پذیری بیشتر در 
گرو فعالیت همین کارگاه هاست. از این منظر 
نمی توان هیچ کارگاه عمرانی را به بهانه بهبود 
وضعیت بصری یا زیســتی غیرضروری نامید! 
درک مفهوم این گزاره بــرای آنان که تحولات 
عمرانی تهــران را طی یک دهــه اخیر دنبال 
کرده اند، هرگز دشوار نیســت. شهردار تهران 
اخیــرا از پل هایی گفت که طی دوره پیشــین 
مدیریت شهری مدفون شــده بود. واقعیت آن 
اســت که پل های تقاطع میدان فتــح با ادامه 
بزرگراه یادگار امام)ره( که حــالا دوباره از زیر 
خاک سربرآورده و در حال تکمیل هستند بخش 
کوچکی از مجموعه پروژه هایی که مدیران وقت، 
ضرورتی برای ادامه عملیات اجرایی آنها نیافتند. 
شــاخه غربی ادامه بزرگراه یــادگار امام)ره(، 
تقاطع هــای چهارگانه غیرهمســطح بزرگراه 
شــهید باقری و تقاطع غیرهمســطح بزرگراه 
آزادگان با خیابان شهید دســتواره تعدادی از 
همین پروژه ها هســتند. چنانچه ضرورت های 
عملکردی آنها برای تســهیل ترافیک، کاهش 
مصرف ســوخت و از همه مهم تر کاهش زمان 
سفرهای درون شــهری به درســتی شناخته 
می شد، شاید امروز همانند پل تقاطع باقری- 
فرجام زیربار ترافیک بودند یا دست کم پیشرفت 
فیزیکی بالاتری داشتند. برای شهری که از نظر 
سازه های زیرســاختی تقریبا در حال عبور از 
میانسالی است بازرســی و مقاوم سازی پل ها و 
سایر ابنیه فنی نیز از اهمیت بسزایی برخوردار 
است؛ دقیقا همان روندهایی که طی دوره پنجم 
مدیریت شــهری دچار رکود شده بود! حالا که 
پل های تقاطع میدان فتح دوباره رنگ آسمان 
را دیده اند، عملیات اجرای روکش آسفالت در 
فاز نخست آزادراه شهید شوشتری آغاز شده و 
پل های تقاطع بزرگراه شهید باقری یکی پس از 
دیگری تحویل شهروندان می شوند. مقاوم سازی 
و بهســازی لرزه ای پل ها چه در بخش طراحی 
و چه در بخش اجرا جانی تازه گرفته اســت تا 
خاطر شهر از پیوستگی شــریان های ارتباطی 
پس از بحران های احتمالی جمع و جور باشد. 
حالا مدت هاست که تهران هیچ کارگاه عمرانی 
غیرضروری ندارد چراکه مدیران آن دریافته اند 

آینده بهتر شهر به عملکرد تمام آنها نیاز دارد.
*سرپرست معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران

یادداشت

قفل چند ساله تهران باز شد 
همشهری دلایل عقب ماندگی تهران را بررسی می کند

 ترک فعل 
در حقوق 

ترک فعل از اصطلاحات 
علم حقــوق و به معنای 
جرمی است که براساس 
آن فــرد از انجام وظیفه  
قانونی خود، خودداری 
کند. ترک فعل در قانون 
مجازات اسلامی به معنای 
امتناع از انجام تکلیفی 
اســت که موضوع حکم 
قانونگذار بوده اســت. 
براساس قانون، سازمان 
بازرســی کل کشــور، 
دیوان عدالــت اداری 
مکلف  دادســتان ها  و 
انجام ندادن  هســتند 
وظایــف قانونی مدیران 
و کارمنــدان را پیگیری 
کننــد و کســانی را که 
کــم کاری آنهــا، باعث 
پایمال شدن حقوق مردم 
می شود را تحت پیگرد 

قرار دهند. 

 ترک فعل 
در قانون 

برای اجرای بندهای دوم 
و ســوم اصل 156قانون 
اساسی جمهوری اسلامی 
ایران سیاست های کلی 
تشــکیل  قانون  نظام، 
کل  بازرسی  ســازمان 
کشــور و وظیفه قانونی 
قوه قضاییــه در حفظ 
حقوق عامــه و نظارت 
بر حســن اجرای قوانین 
دســتورالعملی از طرف 
رئیــس قــوه قضاییه 
صادر شده است. در این 
دستورالعمل آمده است  
احکام مقرر در مواد 90، 
91و 92 قانــون مدیریت 
کشــوری،  خدمــات 
مصوب 1386 »مدیران 
و سرپرستان بلافصل در 
دســتگاه های اجرایی را 
کنترل  نظارت،  مسئول 
و حفــظ روابط ســالم 
کارمندان خود در انجام 
وظایف محوله و موظف به 
رعایت قانون و اجتناب از 
هرگونه رفتار ناقض قانون 
اعم از فعــل یا ترک فعل 
می داند.« در بخش دیگری 
از این دستورالعمل تأکید 
شده اســت که »ترک 
وظایف قانونی مدیران و 
اهمال و سهل انگاری در 
اجرای قانون و عدم اعلام 
جرائم و تخلفات ارتکابی 
در حــوزه تحت تصدی، 
موجب مسئولیت قانونی 

آنان است.«

 پیگیری 
قضایی

براساس قانون درصورتی 
که تــرک وظایف قانونی 
و  مســئولان  مدیران، 
دســتگاه های  رؤسای 
اجرایی و اهمال در انجام 
وظیفــه و عدم نظارت بر 
تضییع  موجب  کارکنان 
حقوق عمومــی یا ایراد 
صدمه یا خسارت بر اموال 
عمومی یا منابع بیت المال 
یا حقوق اساســی ملت، 
یا  مانند حق ســلامت 
امنیت عمومــی و دیگر 
حقوق مصــرح در قانون 
اساسی شــود یا مضر به 
ســلامت و امنیت مردم 
باشد، باید در اسرع وقت 
برای تعقیــب موضوع، 
جمع آوری ادله و نظارت 
بر تحقیقــات اقدام لازم 
به عمل آیــد و مراتب به 
مقام قضایی برای پیگیری 

اعلام شود.

پرویز سروری
نایب  رئیس شورای شهر تهران

عباس شعبانی*نگاه

الزامات دیکته شده

گاهی مواقع ترک فعل در ســایه الزامات 
دیکته شــده صورت می گیرد. به عنوان 
نمونه در برخی از مصوبات کمیســیون 
ماده5 اعلام کرده اند ساختمان های بالای 
11طبقه باید به شورا بروند و این تصمیم 
دلبخواهی گرفته شــده  تا تهران را قفل 

کنند و مردم را به خاک سیاه بنشانند. 

رفاه مردم اولویت نداشت

تغییــر وضعیــت پادگان جــی، 0۶، 
جنگ افزارســازی و دوشــان تپه در 
کمیســیون ماده5 پیگیری شــد. در 
ادوار گذشــته عده ای یا علاقه به رفاه 
مردم نداشتند یا علاقه نداشتند مردم 
در ایمنی باشند یا علاقه ندارند دوره ای 

موفق عمل کند.

تغییر طرح تفصیلی  

کسانی که نگاه انقباضی خود را به تهران 
تحمیل کردند و طرح تفصیلی پایتخت 
را تغییر دادند. آنهــا حق چنین کاری 
نداشتند و فراتر از قانون و با سیاسی بازی 
عمل کردند. ما اگر بــه طرح تفصیلی 
ســال۹1 عمل کنیم باید کمیسیون 

ماده5،  تعطیل شود.

پایانی برای زجر مردم

بافت چیذر، فرحزاد، ده ونک، حصارک، 
اســلام آباد و محله هایــی کــه مردم 
سالیان سال رنج می بردند. درواقع برخی 
عادت دارند مردم را آزار دهند و کسی 
به آن توجه نمی کرد و اسم این رویکرد 
را تدبیر می گذاشــتند. مشکلات این 

بافت ها پیگیری شد و به نتیجه رسید.

بدهکاران مدعی شده اند

می گفتند بایدمعتــادان را رها کنیم تا 
بمیرند.  این نگاه انســانی است؟ هنر 
نداشتند مشــکل ترافیک و آلودگی را 
برطرف کنند و فشــار آوردند تا شهر را 
فرسوده کنند. دستگاه ها باید سراغ این 
افراد بروند اما حالا کسانی که بدهکارند، 

مدعی شده اند.

ترافیک در کمیسیون ماده5

با نگاه گران سازی  شهر تهران و ایجاد 
مهاجرت معکوس، به طرح تفصیلی قید 
زدند و دنبال کردند که محدودیت هایی 
با این قیود ایجاد شود. در دوره گذشته 
این محدودیت ها را اعمــال کردند، از 
سال۹8 به بعد ترافیک پشت کمیسیون 

ماده5 افزایش پیدا کرد.

از عقب افتادگی اورهال تا تعلل 6ساله برای 630واگن چینی مترو
متروی تهران درگیر مشکلات و چالش های ناشی از کم کاری ها و ترک فعل های گذشته است 

 نوسازی ناوگان 
مترو

در دولت های یازدهم و دوازدهم و همچنین 
دوره پنجم مدیریت شــهری، گام مهم و 
مؤثری برای نوسازی و توسعه ناوگان مترو 
برداشته نشد تا امروز این ناوگان با مشکلات 
و کمبودهای اساسی دست و پنجه نرم کند 
و تا زمانی که ایــن کمبودهای به جا مانده 
برطرف نشود، مشــکلاتی نظیر شلوغی یا 
خرابی هایی مترو، به صورت قطعی و جدی 
رفع نخواهد شد. برای جبران کم کاری ها 
و ترک فعل های صــورت گرفته، در دوره 
ششم مدیریت شهری، توسعه حمل ونقل 
ریلی پایتخت به ویژه درسال 1402به شکل 

ویژه مورد توجه قرار گرفته است.

 جبران عقب ماندگی
 سال های گذشته 

اورهال قطارها در ســال گذشــته، بالاتر 
از برنامه پیش بینی شــده انجام شد و در 
ســال 1402نیز اورهــال 211واگن در 
دستور کار قرار دارد. با توجه به نیاز متروی 
تهران به نقدینگی جهــت انجام تعمیرات 
اساســی ناوگان، بخش عمده ای از بودجه 
امسال شرکت برای خرید قطعات یدکی و 
تعمیرات اساسی ناوگان در نظر گرفته شده 
و بودجه شــرکت در ردیف اورهال ناوگان 
افزایش بیش از صد درصدی داشته است 
که امیدواریم با تخصیص نقدینگی از این 
محل بتوانیم بخشی از عقب افتادگی اورهال 

ناوگان را جبران کنیم.

 خداحافظی
 با انبارهای خالی

مدیریت شهری ششم در ابتدا با انبارهای 
خالی مترو روبه رو بود و بر همین اســاس، 
اورهال مترو با مشــکل مواجه شــده بود.  
مدیر عامل متروی تهران مسعود درستی  
در این باره می گوید:  در تلاش هســتیم تا 
در ســال جاری به موازات اورهال واگن ها، 
قراردادهای تولیدی هم فعال شــود. ما در 
متروی تهران و حومه به عنوان نخســتین 
بهره بردار مترو ســعی می کنیم ارتباط با 
دانشــگاه، تولیدکننــدگان و صنعتگران 
داخلی را افزایش دهیم تا اعتماد متروهای 
کلانشــهرهای دیگر را برای اســتفاده از 

تولیدات داخلی افزایش دهیم.

 چشم انداز 
20ساله برای مترو 

در حــال حاضــر 135رام قطار شــامل 
۹45واگن فعال در شبکه متروی تهران )به 
جز خط 5( وجــود دارد و درصورت عملی 
شدن کامل قراردادهای تولید 113واگن 
در داخــل کشــور و واردات 7۹0واگن از 
چین، ۹03واگن معــادل 12۶رام قطار به 
ناوگان درون شهری متروی اضافه خواهد 
شد. با عملی شدن این دو قرارداد، ظرفیت 
قطارهــای  مترو پایتخت حــدودا 2 برابر 
خواهد شــد. براســاس برنامه ریزی های 
انجام شده، در 20سال آینده نه تنها خطوط 
هفت گانه موجود تکمیل می شــود، بلکه 

4 خط دیگر نیز به آن اضافه می شود.

معطل ماندن قرارداد 630واگن 
چینی از سال 96

ســال ۹۶تفاهمنامــه ای با یک شــرکت 
چینی بــرای واردات ۶30دســتگاه واگن 
منعقد شد، اما دولت وقت، 15درصد مبلغ 
پیش پرداخــت را تامین نکرد تــا قرارداد 
منعقد شده به جریان بیفتد. در دوره جدید 
مدیریت شهری، مقدمات پیش پرداخت 
این قرارداد با پیگیری های شهرداری تهران 
در دولت سیزدهم فراهم و نهایی شده است، 
اما از زمان واریز پول حــدود 18 ماه )بین 
14 ماه تا 2سال( طول می کشد تا نخستین 
واگن وارد کشور شود و همچنین دست کم 
3 ســال زمان می برد تا تمام واگن ها وارد 

ناوگان متروی پایتخت شود. 

ترک فعل موضوعی است که شــاید کمتر مورد 
توجه قرار می گیرد و گاهــی با تغییر واژگان مهر 

تأیید بر آن می زنند. با شــعار انسان محوری بر 
سر کار آمدند اما 4ســال تهران را قفل کردند. 
عدم اجرای پروژه های بزرگ مقیاس، عدم توسعه 
حمل ونقل عمومــی، بی توجهی به نوســازی و 
بهسازی بافت فرسوده و... تنها گوشه ای از ترک 

فعل مدیریت شهری پنجم اســت. البته یکی از 
سیاســت های این افراد نگهداشت وضع موجود 
و آنچه از گذشته به ارث رســیده، بوده است اما 
حالا اسم رمز ترک فعل، پروژه های انسان محور 
است. همشهری در ابتدا با کنکاش درخصوص این 

قفل 4ساله به بررســی زوایای مختلف ترک فعل 
می پردازد و اساسا این موضوع را مطرح می کند که 
چرا تهران عقب افتاده است؟ در ابتدا به برخی از 
نکاتی که شهردار تهران در نشست خبری مطرح 

کرده می پردازیم.

مهدی اسماعیلی پورگزارش
روزنامه نگار
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یادداشت

ترک فعل باید پیگیری قانونی شود

به ترک فعــل بایــد از 2زاویــه نــگاه کــرد؛ اول اینکه 
باید ببینیــم درخصوص فعلی کــه باید انجام می شــد، 
مصوبــه ای وجود داشــته اســت یا خیــر؟ مثلا شــورا 
براســاس برنامه 5ســاله موضوعی را تصویب کرده است 
یا شــهرداری لایحه ای به شــورا فرســتاده و شــورا آن 
 را برای اجــرا تأیید کرده اســت؟ در این صــورت باز هم

 2 حالت به  وجود می آید. یکی اینکه برنامه به مرحله اجرا 
رسیده اما تامین بودجه نشــده است که می گویند به دلیل 
اینکه درآمد شهرداری در بخشــی محقق نشده و به دلیل 
کمبود بودجه اولویت ها بازنگری شده است و براساس اینکه 
چه مسائلی اهمیت و اولویت بیشتری پیدا کرده  اند، بودجه 
موجود در محل دیگری صرف شده است. اما حالت دیگر این 
است که مصوبه  وجود داشــته و بودجه هم تامین شده اما 
کاری انجام نگرفته. این باید در بخش نظارتی شورای فعلی 
بررسی شود. باید جزئیات برنامه 5ساله پایش شود که در 
محدوده زمانی مشــخص، مصوبات کتابچه بودجه که در 
شورا هم به تصویب رسیده بود، چقدر پیشرفت داشته است.

در حوزه حمل ونقــل می توان گفــت عقب ماندگی هایی 
به وجود آمده است و بخش مهم آن را می توان در اتوبوسرانی 
دید. در شورای پنجم این موضوع را بار ها مطرح کردند که 
باید کسری اتوبوس های تهران تامین شود. باید دید که این 
موضوع در متن بودجه به چه شکلی و با چه جزئیاتی آمده 
است و آن را با اقدامات انجام شــده تطبیق داد. اکنون در 
شورای ششم هم این موضوع مطرح شده است که در زمینه 
ناوگان اتوبوسر انی کمبود شدیدی وجود دارد. زمانی که ما 
شورای چهارم را تحویل دادیم، چیزی حدود 7هزار دستگاه 
اتوبوس در تهران فعال بود و در حال حاضر گفته می شود 
که تنها 2500اتوبوس موجود است و بخش عملیاتی آن به 
1500دستگاه کاهش پیدا کرده اســت؛ در حالی که برای 
شــهر تهران به 9هزار اتوبوس نیاز داریم. در شعار اعضای 
شورا گفته می شد که باید مشکل اتوبوسرانی رفع شود اما 
باید دید این شعار در قالب مصوبه و بند های بودجه درآمده 
بود یا خیر و براســاس آن ترک فعل را ارزیابی کرد. ممکن 
است فردی از شورا درباره ناوگان اتوبوسرانی و فرد دیگری 
درباره ایستگاه های مترو گفته باشد اما فقط زمانی می توان 
آن را از جنبه ترک فعل ارزیابی کرد که بودجه را بازخوانی 
کنیم. در شورای چهارم حدود 40– 30 ایستگاه از خطوط 

6 و 7 باقی مانده بود که باید تکمیل می شد. 
اگر در زمــان کار یک دوره مدیریت شــهری بر ترک فعل 
مسئولان شــهرداری نظارت نشده باشــد، نشانه کوتاهی 
شورای شــهر همان دوره اســت؛ زیرا شــورا بر عملکرد 
شــهرداری در برنامه و اجرا نظارت رسمی دارد. شهرداری 
لایحه، محل تامین هزینه و برنامه اجرایی را به شــورا می 
آورد و شورا آن را تصویب می کند. به همین دلیل است که 
شورا می تواند تمام بند ها و تبصره های بودجه را به ترتیب و 
دقت - کد به کد – بررسی کند. در مرحله اول شورای شهر 
همان دوره باید این کار را انجام دهد اما اگر به هر دلیلی این 
نظارت انجام نشود یا به صورت کامل انجام نگیرد، شورای 
شهر بعدی می تواند باز هم بودجه را بررسی کند. بعضی از 
شورا ها به دلیل اینکه جریان سیاسی مشخصی در شهرداری 
حاکم است از نظارت کامل اغماض می کنند و زیاد پیگیر 
نیستند یا از کنار مواردی می گذرند تا از نظر سیاسی آسیب 
نبینند. این اتفاق باعث نمی شــود که شورای دوره بعدی 
وظیفه ای نداشــته باشد. شــورای بعدی باید این موارد را 
پیگیری و اعلام کند. راهکار قانونی برای رسیدگی به این 
موارد، کاملا فراهم است. مثلا برنامه 5ساله و لایحه بودجه 
به شکلی بوده و پیشرفت فیزیکی و ریالی یک پروژه شکل 
دیگری را نشــان می دهد. اگر هم اعتبــاری در محل خود 
هزینه نشده اســت باید فهمید که بودجه در کجا و چطور 

صرف شده است.
شورای شــهر می تواند تخلفات دوره پیشین را شناسایی 
کند و با ذکر مستندات و مدارک به سازمان بازرسی کشور و 
نهاد های ناظر ارجاع دهد. سازمان بازرسی نیز این پرونده ها 
را به نهاد قضایی ارجاع می دهد و مطابــق قانون با عوامل 
اجرایی که ترک فعل انجام داده باشــند برخورد می شود. 
وقتی در مجلس شورای اســلامی می توان چنین کاری را 
درباره دولت فعلی و دولت قبلی انجام داد، در شورای شهر 

هم چنین اقدامی ممکن و قانونی است.
مثلا مقرر بوده که هزار میلیارد تومان برای تجهیز ایستگاه 
مترو صرف شود اما برای کار دیگری صرف شده که نه فقط 
درباره مترو بلکه اساسا ماموریت ترافیکی نبوده است. این 
موضوع را هم رئیس شورا و هم عضو شــورا می تواند طی 
نامه ای به سازمان بازرســی اطلاع دهد. سازمان بازرسی، 
هر فردی را که چنین کاری انجام داده باشد، به قوه قضاییه 

معرفی خواهد کرد.

ابوالفضل قناعتی؛ عضو شورای چهارم شهر تهران

جلال بهرامــی، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران با 
بیان اینکه به واســطه انباشت و تجمیع مشــکلات از سال های 
گذشته، امروز عقب ماندگی ها در حوزه حمل ونقل عمومی به ویژه 
درحوزه مترو، اتوبوس و تاکسی جدی است، گفت: »برای جبران 
عقب ماندگی در حمل ونقل شهری، نوسازی و بازسازی ناوگان، از اهمیت و ضرورت 
فراوانی برخوردار است. به عنوان مثال، به دلیل کمبود واگن نمی توانیم از تمام ظرفیت 

خود در شبکه مترو برای جابه جایی مسافران استفاده کنیم. علاوه بر تأمین واگن مورد 
نیاز، موضوع ساخت خطوط جدید را هم داریم اما اولویت ما با تکمیل خطوط فعلی 
مترو است. امروز، ساخت هر کیلومتر مترو، حدود 1500میلیارد تومان هزینه دارد 
و برای تکمیل شــبکه ریلی نیز در مجموع به حدود 450هزار میلیارد تومان بودجه 

احتیاج داریم. 
درکنار مترو، یکی دیگــر از اولویت های اصلی ما، موضوع تقویت و توســعه ناوگان 
اتوبوسرانی است. در حوزه ناوگان اتوبوسرانی هم عقب ماندگی های جدی داریم که 
کمبود و فرسودگی ناوگان ازجمله آنهاست. تا پایان سال1404، باید 7500دستگاه 
اتوبوس فعال در تهران داشته باشیم اما اکنون، اتوبوس های فعال ما تنها حدود 2هزار 
دستگاه است. عمر مفید اتوبوس های بخش خصوصی نیز تکمیل شده و باید به این 
بخش نیز کمک کنیم تا اتوبوس های در اختیار آنها نیز بازسازی شوند. بودجه ابلاغی 

حوزه حمل ونقل و ترافیک، 27هزار میلیارد تومان است که از این مقدار، حدود یک  
سوم آن یعنی 8هزارو460 میلیارد تومان به ساماندهی اتوبوسرانی اختصاص پیدا کرده 

است و البته ایستگاه های اتوبوس نیز باید بازسازی و نوسازی شوند.
 500میلیارد تومان پرداخت نقدی برای انعقاد قراردادهای اتوبوسرانی انجام 

شده است، با این توضیح که 50درصد تأمین منابع از محل تسهیلات بانکی، 
25درصد غیرنقدی و 25درصد نقدی است. همچنین، در بحث تاکسیرانی 

هم مشکلاتی نظیر فرسودگی ناوگان را داریم.« 
بهرامی با اشاره به مشکلات و عقب ماندگی در بخش های دیگر حمل ونقل 

شهر تهران ازجمله تامین فضای پارک خودروها، گفت: »همچنین در 
بحث فضای پارک، تلاش شده تا عقب ماندگی ها در زمینه تأمین 

پارکینگ جبران شــود که کار در این بخش نیز آغاز شده و 

ساماندهی پارک حاشــیه ای صورت گرفته که تا پایان سال جاری، 120هزار فضای 
پارک حاشیه ای ساماندهی شود. مسائل و مشکلات سامانه قدیمی کارت بلیت ها که 
بیش از 10سال از زمان آغاز به کار آن می گذشــت، با انجام اقدامات فشرده در طول 
چند ماه اخیر در مترو و اتوبوسرانی کاهش یافته، چنان که از اسفند سال گذشته در 
مترو، زمینه هایی برای صدور کارت بلیت فراهم شده و ان شاءالله تا پایان تابستان 
در بخش عمومی اتوبوسرانی مشکل دریافت پول نقد و سایر موضوعات برطرف 
خواهند شد. یکی از معضلات ما، پایانه جدید شــرق بود که حدود 90درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشــت و با توجه به غیرفعال بودن آن در سال های اخیر، 
15درصد پیشرفت منفی پیدا کرده بود که برای حل مشکل از محل 
قراردادهای مترو وارد شدیم که طرح اجرایی شود و ان شاءالله تا 

پایان تابستان امسال بتوانیم این پروژه را به سرانجام برسانیم.«

 عقب ماندگی ها 
در حوزه حمل ونقل عمومی جدی است

گزارش

دود ترک فعل در چشم تهرانی ها
همشهری زوایای مختلف ترک فعل در مدیریت شهری پنجم را بررسی کرد 

یکی از بزرگ ترین عقب ماندگی های تهــران از برنامه های 
زیرســاختی، در حــوزه برنامه هــای کاهــش آلودگی  
 هواســت. در این موضوع با 23نهاد مســئول، گاه تا آنجا 

ترک فعل وجود داشته که پاییز سال گذشته، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست اعلام کرده که فقط 2نهاد طی سنوات 

گذشته به وظایف خود عمل کرده اند.

حذف فیلتر دوده
از سال93 طبق قوانین بالادستی مصوب هیأت وزیران و مجلس، 
نصب فیلتر دوده برای کنترل آلودگی هوای وسایل نقلیه دیزلی 
الزامی شد اما 4ســال بعد در حالی که پیشــرفت هایی در این 
زمینه حاصل شــده بود، این مصوبه در شورای شهر تهران باطل 
شد. شورای شهر پنجم که بر سر دوراهی استفاده از فیلتر دوده 
روی وسایل نقلیه دیزلی یا وارد کردن اتوبوس های دیزلی دارای 
فیلتر دوده قرار داشت، یکباره روی گزینه نصب فیلتر دوده خط 

بطلان کشید و البته بعد از این پسرفت، در مورد دوم نیز نتوانست 
پیشرفتی حاصل کند. محمد علیخانی، رئیس وقت کمیسیون 
حمل ونقل شورا، مخالف سرسخت نصب این فیلترها بود و درباره 
این ایده علمی و کارشناسی که در صدها شهر جهان اجرایی شده، 
گفت: نصب فیلتر دوده، طرحی بی اساس است که برای دلالی برخی 
از افراد طراحی شده است. راه حل موردنظر او خرید اتوبوس های 
جدید بود که آن نیز هیچ گاه به میزان نیاز تهران انجام نشد تا این 
برنامه که یک سوم آلودگی هوای تهران را حذف می کرد، از اساس 

باطل شود.

نوسازی ناوگان
»مدیریت شــهری پنجم با تصمیمات 
خود تهران را قفل کــرد.« این جمله ای 
بود که پرویــز ســروری، نایب رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران 28آذر سال 
گذشــته اعلام کرد. آن گونه که شواهد 
ترددی در معابر شهری نشان می دهد، 
هر ساله باید تقویت عمده ای در ناوگان 
اتوبوسرانی، تاکسیرانی و البته ساخت 
خطوط متروی تهران ایجاد شود تا این 

شهر از قفل شــدگی ترافیکی در امان 
بماند اما طی 4سال مدیریت شهری پنجم، 
عملا نه تنها خط جدیدی در متروی تهران 
تکمیل نشــد که در بخش اتوبوسرانی 
نیز عقب ماندگی ها در سراســر 4سال 
یعنی 1396 تا 1400 تمدید  شــد  تا عمر 
نرسیدن اتوبوس به تهران از 11سال به 
15سال برسد. توجه به این نکته بود که 
ســروری را بر آن داشت تا بگوید: »آنها 
با تصمیمات خود به شهر قفل زدند و ما با 
زحمت در حال کلید انداختن به این شهر 

قفل شده هستیم.« در سال1396، 
تهــران 6هزار دســتگاه اتوبوس 
تحویل گرفت، اما در ســال1400 
تعداد اتوبوس هــای پایتخت، به 
2250دستگاه رسید تا  مشکل جدی 
در حمل ونقل روی سطحی عمومی 
پایتخت ایجاد شود. بدین ترتیب با 
ترک فعل شورا و شهرداری گذشته، 
اتوبوس  های فرسوده از رده خارج 
شدند و اتوبوس های فراوانی نیز به 

فرسودگی مطلق رسیدند.

 نگاهی به 2برنامه کاهش آلودگی هوای پایتخت
 که در شورای پنجم بر زمین ماند

وضعیتعملکردسازمانآتشنشانی
درشهریور1400

میانگین زمان رسیدن واحدهای امداد و نجات به محل حریق )دقیقه(

4:13 
میانگین عمر خودروهای عملیاتی )سال(

16-20 

وضعیتسرویسبهداشتیدرسطحشهر
درشهریور1400

 سرویس بهداشتی عمومی مناسب برای آقایان 

 به ازای هر 950نفر یک چشمه

 سرویس بهداشتی عمومی مناسب برای بانوان 

 به ازای هر 1060نفر یک چشمه

میانگینزمانصدورپروانه
درشهریور1400

میانگینپیشرفتپروژههایشاخصدرشهریور1400
بزرگراه های متقاطع 

6پروژه
64درصد 

 پارکینگ
 3پروژه 
 66درصد

 سوله بحران 
 8پروژه 
 81درصد

 آب های سطحی
 7پروژه 
 65درصد

 میدانگاه 
 3پروژه

 17درصد

 سایر 
 13پروژه 
 44درصد

پروانه های ساختمانی
 365روز

 گواهی های ساختمانی
155 
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نگاه

از انتخاب شهردار بازنشسته تا 
ایجاد رکود مسکن در تهران

شورای پنجم شهر تهران در شــرایطی شکل گرفت که 
رئیس جمهور سابق کشور بیشترین تبلیغات را برای ایجاد 
آن داشت. نخستین حرکتی که در آن دوره شورا عجیب 
به نظر رسید و مردم نیز در مقابل آن موضع گرفتند، بحث 
انتخاب شهردار بود. در دوره پنجم، 3شهردار و 2سرپرست 
در فاصله زمانی کوتاه انتخاب شــدند؛ حتی در انتخاب 
شهردار نیز قانون را رعایت نکردند و شهرداری انتخاب 
شد که به سن بازنشســتگی رسیده بود و از نظر وضعیت 
جسمی شرایط اداره شهر را نداشت. این مسئله موجب 
آسیب دیدن جایگاه شهردار تهران شد و مردم نیز حیران 

و سرگردان بودند.

جایی را پیدا کنید که افتتاح کنیم
درخصوص تــرک فعل هایی کــه در شــورای پنجم صورت 
 گرفت، می تــوان به عمل نکردن مطابق برنامه اشــاره کرد و 
به برنامه ای که مربوط به شــهر و تعیین کننده بودجه است، 
توجه نداشــتند و حتی آن را تغییر دادند و برنامه درازمدتی 
را چیدند؛ علاوه بر این بودجه شــهرداری را نیز تغییر دادند. 
همچنین در موضوع پروژه ها، در دوره سابق مدیریت شهری 
آنقدر پروژه ای افتتاح نکردند که رئیس ســابق شورای شهر 
تهران به طنز گفته بود: »جایــی را پیدا کنید که در روزهای 

آخر بتوانیم آن را افتتاح کنیم.«

حناچی برای درآمد پایدار کاری نکرد
حل کردن موضوع درآمد پایدار شــهرداری به عنوان یکی از 
موضوعات مهم در تمام دوره های شهرداری مطرح شده است 
و با وجود اینکه حناچی، شهردار سابق تهران رابطه خوبی با 
دولت سابق داشت، اما این موضوع را نتوانست حل و فصل و 
بودجه  ثابتی را از دولت وارد شــهرداری تهران کند. درواقع 
عضویت حناچی در هیأت دولت هیچ کمکی به موضوع درآمد 

پایدار شهرداری نکرد.

گرانی مسکن؛ نتیجه ترک فعل شورای پنجمی ها
دولت و وزیر مسکن سابق، از افتخاراتشــان این بود که یک 
مسکن هم بنا نکردند. این در شهرداری تهران هم نمود پیدا 
کرد؛ چراکه هیچ اقدام تشویقی از سوی شهرداری تهران برای 
توسعه ساخت وســاز صورت نگرفت و همین مسئله موجب 
رکود مسکن در تهران و سایر شــهرها شد. مدیریت شهری 
ســابق هیچ انگیزه ای برای رشد ساخت وساز در شهر نداشت 
و حتی در این باره قفل هایی نیز شــده بود. اینکه امروز شاهد 
گرانی مســکن در پایتخت هســتیم به دلیل ترک فعل هایی 
است که در شورای پنجم شــهر و مدیریت سابق شهری رقم 

خورده است.

اعتقاد به دیانت شهر نداشتند
به لحاظ فرهنگی نیــز اعتقادی به فرهنــگ و حفظ دیانت 
شهر نداشتند و بسیاری از خدماتی که ســازمان زیباسازی 
در دوره های چهارم و ششــم در اختیار مناسبت های انقلابی 
و دینی گذاشــته اند، وجود نداشــت؛ به عنــوان مثال برای 
روز 13آبان که روز مبارزه با اســتکبار نامگذاری شده اجازه 
نمی دادند بنری زده شود تا این روز را زنده نگه  داریم. درواقع 
در دوره سابق شهری قدمی برای برگزاری مناسب  مناسک 

انقلابی و دینی برداشته نمی شد.

مسجدسازی تعطیل شد!
در دوره چهارم برای کمک به ورزشــکاران، قاریان، مداحان و 
افرادی که در فرهنگ شهر نقش داشتند صندوقی درنظر گرفته 
بودیم که می توانستند وام هایی را دریافت کنند. در درجه اول 
حافظان و مفســران قرآن را حذف کردند و زمینه کمک به این 
افراد از بین رفت. همچنین در دوره ســابق زمینه های ساخت 
مسجد و... را تعطیل کردند و به جای آن کانون هایی که همسو با 
تفکر خودشان بود را رشد دادند. تمام اقدامات شورای پنجمی ها 
باعث اعتمادســوزی در میان مردم شــد؛ تاجایی که حتی در 
میان مردم نیز جایگاه خودشــان را از دســت دادند؛ به عنوان 
مثال محمد ســالاری با یک میلیون و 100رأی در دوره پنجم، 
در انتخابات 1400 به 35هزار رأی رســید. همچنین رأی علی 
اعطا با یک میلیون و200 به 32هزار رأی رسید. به دلیل عملکرد 
ضعیف شان مردم از این افراد قهر کردند و نمی خواهند قهر مردم 
را باور کنند و روایت می کنند که به دلیل عدم احراز صلاحیت ها 
نمی توانند مجدد پا به عرصه گذارند؛ لذا به نظر می  رسد این افراد 
یک منحنی سقوط در رأی داشــتند. این وضعیت در این دوره 
جدید انتخابات نیز تکرار خواهد شد و باید متوجه تحلیل های 
غلطی که این گروه سیاسی مطرح می کنند باشیم؛ چراکه صحنه 

را به نفع خود عوض می کنند.

مجتبی شاکری؛ عضو شورای چهارم شهر تهران

کلانشهری چون تهران ســالانه به 150هزار 
مسکن نیاز دارد؛ موضوعی که به گفته مدیران 
شهری در ادوار گذشته خیلی مورد توجه قرار 
نگرفته است و به همین دلیل امروز در پایتخت با 
کمبود یک میلیون مسکن مواجه هستیم.  حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی 
شهردار تهران با تأیید این موضوع می گوید: »اگر در ادوار گذشته فرایند ساخت وساز دچار 

رکود نمی شد، قطعا امروز تهران با چالش کمبود مسکن مواجه نبود و شهروندان هم برای 
یافتن مسکن مناسب دچار زحمت نمی شدند.« به تأکید او، رکود ساخت وساز در سایه 
ترک فعل ها در حوزه شهرسازی رخ داده است و مدیریت شهری در این دوره تلاش می کند 

با تسریع و تسهیل فرایندها این رکود را به حداقل برساند.
معاونت معماری و شهرسازی یک نهاد سیاستگذار است و در مباحث اجرا نقشی ندارد، اما 
ترک فعل در حوزه سیاستگذاری هم آنچنان تأثیر گذار بوده که امروز شهری چون تهران 
با کمبود مسکن دست و پنجه نرم می کند. اینها بخشی از صحبت های صارمی است. او 
در ادامه تأکید می کند: »عده ای با آگاهی محدودیت هایی در شــورای عالی معماری و 
شهرسازی و کمیسیون ماده 5ایجاد کردند و چون این تصمیم ها توجیه اقتصادی در حوزه 
ساخت وساز نداشت، عملا دچار رکود شد. درواقع ترک فعل به گونه ای رخ داد تا عملا کسی 
تمایلی به ساخت  وساز نداشته باشد و آثار آن را می توان در مصوبات شورای عالی معماری 

و شهرسازی مشاهده کرد.« تصمیمی که گرچه توسط یک فرد گرفته نشد، اما دود آن در 
چشم پایتخت نشینان به ویژه اقشار کم برخوردار رفت. معاون معماری و شهرسازی شهردار 
تهران در تشریح بیشتر می گوید: »ترک فعل ها به نحوی برنامه ریزی شدند تا هرگونه قوانین 
و مقرراتی در طرح های جامع و تفصیلی که به رونق ساخت وســاز کمک می کرد، دچار 
محدودیت شود. با توجه به اینکه امکان تغییر در طرح های جامع و تفصیلی وجود نداشت 
برای ایجاد رکود در ساخت و ساز، مصوباتی را در طرح ها گنجاندند تا سازنده به دلیل نبود 

توجیهات اقتصادی، به این موضوع ورود نکند.« 
ترک فعل در حوزه معاونت معماری و شهرسازی حساب شده و با مهندسی خوب انجام 
شده است. صارمی با اســتفاده از این تعبیر می گوید: »اهمال، کوتاهی، سهل انگاری و... 
در این حوزه با عناوین زیبا و فریبنده ای صورت گرفته اســت. کســانی که مرتکب این 
خطا شده اند برای سرپوش گذاشــتن روی ترک فعل ها موضوعات جلوگیری از مشکل 

جمعیت پذیری، کاهش خانوار ها و افزایش تقاضا و... را مطرح کردند تا همگان ظاهر ماجرا 
را بپذیرند؛ به طور مثال تامین پارکینگ را صددرصد الزام می کنند و همین امر ســبب 
افزایش 25متری بنا می شود. با این سیاســت خانواده هایی که توانایی خرید خانه 50تا 
70متری را داشتند به دلیل افزایش 25متری پارکینگ، قدرت خرید برایشان پایین آمد. 

مورد دیگر هم حذف مشوق بافت های فرسوده بود که امروز شاهد 
حجم زیادی از این بافت در مناطق هستیم.« پیشینیان هیچ وقت 
از بیان این واقعیت واهمه نداشتند که شهر باید گران اداره  شود 
تا فقرا به بیرون و محدوده حریم شهر رانده شوند؛ سیاستی که 
سبب کوچ بسیاری از بومیان از محلات شــد. بنابراین پنهان 
کاری در برابر چنین سیاستی به مثابه پاک کردن صورت مسئله 

و خیانت به اعتماد شهروندان است.

رکود ساخت وساز در سایه ترک فعل
معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران، ضرورت ورود به حوزه 

مسکن و رونق ساخت وساز در پایتخت را تشریح کرد

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

 وضعیت بدهی های شهرداری تهران 
در شهریور 1400 )میلیارد ریال(

مانده بدهی مناطق

72379 
 مانده بدهی سازمان ها و شرکت ها

61713 
 جمع مانده بدهی مناطق، سازمان ها و شرکت ها

134092 
 مانده بدهی به بانک ها و تسهیلات

560610 
 اوراق مشارکت

37110 
جمع بدهی های مالی

731812 
 مانده بدهی بابت احکام و پرونده های قضایی )قطعی(

6288 
 مانده بدهی بابت احکام و پرونده های قضایی )غیر قطعی(

11966 
 جمع کل اقلام بدهی

750066 

 وضعیت پل های عابر مکانیزه سطح شهر
 در شهریور 1400

 تعداد پل ها

121 
 یونیت های پله برقی 

502 
 یونیت های پله برقی فعال و غیرایمن

382 
 یونیت های پله برقی فعال و ایمن

54 
یونیت های پله برقی غیرفعال 

66 

وضعیت مطالبات شهرداری تهران در 
شهریور ماه 1400 )میلیارد ریال(
 مطالبات از دولت در چارچوب قوانین مصوب

75809 
 مطالبات از دستگاه های دولتی بابت عوارض پایدار )چهار آیتم و حفاری(

34295 
 مطالبات از دستگاه های دولتی بابت عوارض شهرسازی

174732 
مطالبات از شهروندان بابت عوارض معوقه

47824
 مانده مطالبات بابت آرای ریالی کمیسیون ماده 100

85697 
 جمع کل مطالبات شهرداری تهران

421357 

درآمد پایدار شهرداری در شهریور 1400
 کل درآمد پایدار محقق شده 

38147 
 سهم درآمدهای پایدار محقق شده از کل درآمد شهرداری در 6 ماه  اول 1400

 29درصد
درآمدهای محقق شده حاصل از مشارکت

8600
  سهم درآمدهای محقق شده حاصل از مشارکت به کل درآمد شهرداری در

 6 ماهه اول 1400

 7درصد
 عوارض محقق شده موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده

31391 
 سهم عوارض محقق شده موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده به کل 

درآمدهای شهرداری تهران در 6 ماه  اول 1400

 24درصد

وضعیت مترو در شهریور 1400
 واگن درون شهری غیر فعال

63 
 واگن های نیازمند اورهال

615 
 کسری واگن

1467 

وضعیت اتوبوس در شهریور 1400
تعداد کل اتوبوس 

5225
تعداد اتوبوس های فرسوده

4761 
 تعداد اتوبوس های غیرفرسوده

464 
 آمار اتوبوس های عمومی

1467 
 اتوبوس های عمومی فعال

661 
 اتوبوس های عمومی غیرفعال

806
 آمار اتوبوس های خصوصی

3758
 اتوبوس های خصوصی فعال

1215 
 اتوبوس های خصوصی غیرفعال

2543 

وضعیت تاکسیرانی در شهریور 1400
 تعداد تاکسی های سواری

78784 
 تعداد تاکسی های سواری فرسوده

42000 
 تعداد ون های تاکسی

6507 
 تعداد ون های غیرفعال

3700
تعداد ون های فرسوده

6439 

میانگین عمر ناوگان تاکسیرانی
تاکسی 

8/8 
 ون

13/5 

یکی از بزرگ ترین عرصه های زمین مانده در دوره گذشــته مدیریت شهری، 
 موضوع حریم و عقب ماندگی هایی است که در فاصله آن سال ها بر تهران گذشته 
است. بررسی ترک فعل سازمان ها و نهادها در انجام وظایف قانونی خود در قبال 
حریم شهر تهران نشان می دهد در شرق شهر، این موضوع بیش از همه در حریم 
مناطق 4 و 13 نمود دارد که ازجمله حساس ترین حریم های شهر تهران است. 
پیشگیری از تصرفات غیرقانونی، جلوگیری از تفکیک اراضی توسط افراد سودجو 
و ممانعت از ساخت و سازهای غیرمجاز در محدوده حریم، نیازمند نظارت مستمر 
و دائمی است و همراهی سازمان بازرسی کل کشور با شهرداری تهران در جریان 
نظارت و بازدیدها از این محدوده، حاکی از این است که موضوع صیانت از حریم 
شهر در کانون توجه مسئولان عالی رتبه دستگاه های نظارتی و قضایی قرار گرفته 
است. البته ورود جدی دستگاه های قضایی و نظارتی به موضوع حریم می تواند 
پایانی بر بی تفاوتی ها و بی توجهی های دستگاه های مرتبط با این مسئله باشد و 

تداوم این روند موجب افزایش مسئولیت پذیری و پاسخگویی همه دستگاه های 
مسئول در موضوع حریم می شود. از تابســتان سال گذشته بررسی ترک فعل 
ســازمان ها و نهادهای مربوطه در انجام وظایف و تکالیف قانونی خود در قبال 
حریم آغاز شده و سازمان بازرسی کل کشور، شورای شهر و شهرداری تهران، 
مسئله حریم را در کانون توجه، سیاست ها و برنامه های خود قرار داده اند و این 
رویکرد سازنده و مثبت نتایج خوبی را در صیانت و حفاظت از حریم شهر تهران 
درپی خواهد داشت. پرونده دیگر درباره مسائل ترک فعل حریم تهران به ساخت 
ویلاهای لاکچری بازمی گردد. در دوره قبلی مدیریت شهری تخلفات گسترده در 
حوزه حریم در منطقه یک رخ داد. این منطقه به علت افزایش چند برابری قیمت 
زمین و ملک بستر سودجویی های فراوانی شده که باید با آن برخورد فوری صورت 
می گرفته اما ترک فعل در آن زمان موجب شد برخی از آنها برای مدیریت فعلی 

شهر مشکل ساز شوند.

ترک فعل در قبال حریم شهر تهران 
یکی از موارد ترک فعل حریم تهران به ساخت ویلاهای لوکس در حریم منطقه یک مربوط است
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ترک فعل حناچی از نگاه  اعضای شورای پنجم 
اعضای شورای شهر تهران در دوره پنجم، از کم کاری های شهردار منتخب خود می گویند

 مروری بر نگاه شورای سابق
 به شهردار تهران

محمد علیخانی، رئیس ســابق کمیســیون عمران و 
حمل ونقل شورای شهر تهران

در این دوره مدیریت شهری ضابطه مندی و قاعده مندی در نهایت 
بدفهمی به عاملی برای انسداد کارها و محافظه کاری مفرط تبدیل 
شده است. اکنون بیش از هزار پرونده در مناطق شهرداری، ماده 
7، شهرسازی مرکز، آتش نشانی و نظام مهندسی سرگردان است؛ 
پرونده هایی کــه ذینفعان آنها طبق ضوابط جــاری وقت، اقدام 
به پرداخت عــوارض کرده اند اما همچنان در بلاتکلیفی به ســر 
می برند. چرا برخی به گونه ای رفتار می کنند که همفکران ما در 
بدنه شهرداری و در شهر آرزوی بازگشت مدیران گذشته را داشته 
باشند؟! چرا باید فرایند اخذ جواز، اخذ پایان کار و تعیین تکلیف 
پرونده ها به قدری طولانی باشد که در محافل بگویند قرار نیست 

در شهرسازی این دوره کاری انجام شود. 
دی 1398

محمدجواد حق شناس، رئیس سابق کمیسیون فرهنگی 
اجتماعی شورای شهر تهران

این گمان که شهردار پادشاه مطلقه ای است در جزیره ای مستقل به 
نام شهرداری که می تواند بنابه سلیقه و مصلحت و نفع شخصی خود 
و یا انتظارات بیش و کم برخی حوزه های قدرت، مدیران شهرداری 
را منصوب کند با اساس مدیریت شورایی همخوانی ندارد و برداشتی 
ناصواب است. اگر شــهردار بخواهد بر این سیاق عمل کند در هر 
شرایطی که باشد اینجانب به عنوان منتخب مردم در شورای شهر 
در تجدیدنظر نسبت به رأی اعتماد خود کوچک ترین تعللی نخواهم 
کرد، زیرا چنین تعللی خیانت در امانت و رأی مردم به حساب خواهد 
آمد. ... با قاطعیت و به هر قیمت نسبت به اصلاح رویه عمل می کنم 

و در رأی اعتمادم تجدیدنظر خواهم کرد.
اسفند 1397

محمد ســالاری، رئیس سابق کمیســیون معماری و 
شهرسازی

یکی از گلایه های ما از شــهردار تهران و مدیران ارشد و معاونان 
شــهرداری این اســت که به رغم همراهی اعضای شورای شهر و 
کمیسیون های تخصصی با شهرداری تهران و تصویب دغدغه های 
آنها در قالب طرح و لایحه در شورا ازجمله بسته محرک اقتصادی 
که اخیرا به تصویب رسید و موارد مشابه همراه بود و اما برنامه های 
اولویت محور بلاتکلیف باقی مانده اســت. شاهد هستیم که بدنه 
شهرداری در سطح معاونان دچار کرختی جدی شده  است و اگر 
لازم شود از اختیارات قانونی هم استفاده می کنیم. امیدواریم دکتر 
حناچی این پیام را جدی تلقی کند تا مدیرانی که با برنامه مصوب 
شورای شــهر تهران همراهی نمی کنند را کنار بگذارد و حداکثر 
توان و ظرفیت شهرداری تهران را با راهبری که دارد به کار  بگیرد. 
خرداد 99

نگاهدر شهر

دوچرخه سواری به جای توسعه 
مترو و اتوبوس

یکی از بزرگ ترین مشکلات پایتخت، ترافیک و آلودگی 
هواســت که باید با توســعه حمل ونقل عمومی مدیریت 
می شــد؛ این درصورتی اســت که شــهردار وقت تهران 
نه تنها توسعه مترو و اتوبوس را در اولویت قرار نداد، بلکه از 
آنجایی که می دانست نمی تواند به نتیجه برساند فرار رو به 
جلو انجام داد و سعی داشت تا دوچرخه سواری را در تهران 
ترویج کند.  در همان زمان غلامحسین کرباسچی، شهردار 
پیشین تهران در صفحه اینستاگرام خود با انتشار تصویری 
از حناچی از او خواســت تا به جای سوارشدن بر دوچرخه 
با ماشین به ســرکارش برود و تلاش کند که صد ها واگن 
معطل مانده به خطوط مترو ملحق شــوند که صد ها هزار 
مسافر مترو معطل نمانند و هزاران اتومبیل کمتر بیرون 
بیایند، اما او به این طرح ادامه داد؛ دوچرخه هایی که عملا 
مســیرهای ایمنی نداشتند و اساســا برای تهران نسخه 

قابل قبولی نبودند. 
ابتدا همه مدیران روزهای سه شــنبه با دوچرخه پشــت 
سر شــهردار تهران رکاب زدند و با تبلیغات فراوان سعی 
در ترویج آن داشتند، اما با رفتن حناچی این پروژه برای 
همیشــه جمع شــد و تهران ماند با اتوبوس ها و متروی 
فرسوده و پول هایی که خرج توسعه دوچرخه سواری شده 
بود؛ طرحی که حالا کمترین اثری از آن نیست.سید جعفر 
تشکری هاشمی، رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران در ابتدای شورای ششم نیز از این پروژه 
انتقاد و عنوان کرده بود که شــورای پنجم و شــهرداری 
قبلی ادعا کردند که 5هزار کیلومتر یعنی بیشــتر از طول 

خیابان های تهران خطوط دوچرخه راه اندازی می کنند. 
خیلی از خیابان های تهران به خاطر شــیب و عدم ایمنی 
برای دوچرخه سواری مناسب نیســتند. اما این تنها یک 
روی سکه اســت. شــهرداری تهران نه تنها راه حلی برای 
توســعه اتوبوس نداشــت، بلکه قطعات اتوبوس ها را باز 
و روی هم ســوار می کردند تا کمبود هــا را جبران کنند. 
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون حمل ونقل 
شورای شــهر تهران در مرداد ماه 1401در رابطه با اینکه 
چگونه تعداد ناوگان اتوبوس ها در دوره گذشــته از 6هزار 
دستگاه به 2هزار رسیده، عنوان می کند که شنیده ام که 
در دوره گذشــته برای اینکه هزینه تعمیر و خرید قطعه 
داده نشــود، قطعات اتوبوس ها جا به جا می شــده است و 
به همین دلیــل اتوبوس های دوکابین که می توانســتند 
2دهه در تهران به راحتی کار کنند با حدود تنها 13سال 
کارکرد، 700دســتگاه از این اتوبوس ها غیرفعال شدند. 
بخشی از دلایل زمین گیر شدن اتوبوس ها این بوده است؛ 
قطعاتی از اتوبوس های خراب برداشــتند که کاملا سبب 

زمین گیرشدن آنها شدند.

 یکی از مســتنداتی که می توان در راستای 
ترک فعل شهردار ســابق تهران عنوان کرد 
سخنان رئیس شورای شهر وقت است.  محسن 
هاشمی رفســنجانی، تیر مــاه 1399گفت: 

»مشکل اصلی در اجراســت. مدیران معمولا 
در سال آخر به ویژه اگر امید زیادی برای بقا و 
ماندن در دوره بعد نداشته باشند، محافظه کار 
می شــوند؛ مدیــران فعلی شــهرداری هم 
که از ابتدا جسارت و ریســک پذیری زیادی 
نداشــتند. ما فقط می توانیم در این سال آخر، 
شهرداری را تشــویق کنیم و حتی هل دهیم 
که تحرک بیشتری داشــته باشد.« محسن 

هاشمی رفســنجانی  در جایی دیگــر   نیز به 
عدم موفقیت شهردار پایتخت در زمینه تحقق 
بودجه اشاره دارد؛»شهرداری پایتخت در جذب 
بودجه غیرنقد موفق نبوده اســت. طی 3سال 
گذشته شــهرداری در جذب بودجه غیرنقد 
محافظه کاری های زیادی داشــته و به نوعی 
جسارت در این راستا نیست. دست شهرداران 
مناطق هم در این زمینه بسته شده است.« ولی 

آیا این شکست را می توان به دلیل بی تحرکی و 
عدم تلاش برای توسعه تهران قلمداد کرد؟ او 
نیز در جای دیگر عنوان می کند که »حتی یک 
کیلومتر تونل مترو ساخته نشد.« که مدیرعامل 
وقت شرکت متروی تهران نسبت به این سخنان 
واکنش نشــان می دهد و آن را تأیید می کند؛ 
»پروژه ای در خطوط جدید نداشته ایم؛ چراکه 

منابع مالی محدود بوده است.«

وعده های 
شهرداران شعار شهردار تهران در دوره پنجمی ها »تهران شهری برای همه« یا »جان تو و جان شهر« بود. 

اما شکاف میان شمال و جنوب پایتخت سبب شد که این وعده هرگز به سرانجام نرسد و در حد 
شعار و آرزو باقی بماند و مشکل اینجاست که هیچ کس شعارها را در زمره ترک فعل قرار نمی دهد.

 وعده های بی سرانجام
فروش برخی از املاک شهر تهران در آن دوران حاشیه ساز شد. فروش این املاک 
برای تامین اعتبار پروژه هــای عمرانی چون بلدیه، مجتمــع فرهنگی رازی و… 
عنوان شده اســت. شــهرداری تهران 11ملک خود را برای فروش به شورا معرفی 
کرد. مجتمع ایستگاه مولوی، فروشگاه شهروند بوستان، مجتمع دوستان، چاپخانه 
همشــهری،  پروژه شــرکت گاز، ملک ولی عصر واقع در تونل رســالت، پارکینگ 
ایرانشهر، ملک مجاور دادسرای ناحیه 2، گلستان جنوبی تقاطع کوچه رز، روزنامه 
اطلاعات و ملکی در پاســداران، املاکی بودند که در لیست فروش شهرداری قرار 
داشتند و در نهایت با خروج ملک ولی عصر و روزنامه اطلاعات شورا با فروش 9 فقره 

دیگر موافقت کرد.

آبان 98بود که صحبت های شهردار تهران برای مقابله با آلودگی هوا حاشیه ساز شد.  اما راهکار 
شهردار وقت تهران چه بود؟ پیروز حناچی، شهردار وقت تهران گفت:  اگر باد بوزد، اوضاع خوب 

می شود! برای کاهش آلودگی راهی جز وزش باد، بارش باران و کاهش تردد خودروها نداریم. 

چوب حراج به جای کسب درآمد

 منتظر »باد«

بخش جنوبی خط 6مترو با حضور رئیس جمهور به بهره برداری رســید که فقط  برای 
ســاعات اول خبر خوش روی خروجی های رســانه ها بود؛ چراکه کارشناسان معتقد 
بودند بخشی که قرار است مورد بهره برداری قرار گیرد از ایمنی لازم برخوردار نیست 
و از 7 هواکش میان تونلی که در این مســیر 9کیلومتری وجود دارد فقط یک هواکش 
حدفاصل ایستگاه های میدان خراســان و خیابان منصور راه اندازی شده است.  درباره 
نا ایمن بودن شبکه مترو محمد علیخانی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شهر تهران آن زمان به خبرنگاران گفت: همان مشکلاتی که موجب توقف بهره برداری 
از خط 7مترو شــد، در خط 6 وجود دارد و نمی توانیم به این دلیــل که اینها خودی 

هستند، سکوت کنیم.

کار با چاشنی عدم ایمنی 

صبا کاشانیگزارش
روزنامه نگار
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جهادی ها روایت

 کد را اسکن کنید 
 و  داستان » قرار« را   
 با صدای نویسنده 

بشنوید.
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غریبه های مهربان در معمولان
تک نگاری های یک نویسنده از اردوهای جهادی

تک نگاری

ادبیات داستانی حوزه نسبتاً گسترده ای دارد که بخشــی از آن را انواع »تک نگاری«ها تشکیل می دهند؛ شیوه ای از 
نویسندگی که از آن با عنوان»مونوگرافی« هم یاد می شود و معمولا از یک موضوع واحد بحث می کند؛ به بیان دیگر، 
تک نگاری بررسی کامل و جامع الاطراف موضوعی خاص و کمابیش محدود است که موضوع آن می تواند مورد خاصی 
از ادبیات، هنر، تاریخ، جغرافیا، جامعه شناسی و مردم شناسی با زمینه های علمی و فرهنگی باشد. از مهم ترین اهداف 

تک نگاری می توان به مکتوب کردن تکاپوها و زندگی های واقعی، جشن ها، شادی ها، عزاداری ها و... اشاره کرد.
 توجه به تک نگاری می تواند قســمت هایی از تاریخ را در برابر دیدگان ما باز کند. از شاخص ترین نویسندگان ایرانی 
که در حوزه تک نگاری آثار قابل توجهی از خود به یادگار گذاشــته اند، می توان به جلال آل احمد اشاره کرد که آثاری 
مانند»اورازان«، »تات نشین های بلوک زهرا« و »جزیره خارک درّ یتیم خلیج فارس« دارد. در سال های اخیر هم برخی 
نویسندگان ایرانی از این شیوه نگارش برای خلق آثاری در زمینه های فرهنگی و اجتماعی بهره برده اند که یکی از آنها، 
علی نورآبادی است که مجموعه تک نگاری هایش با موضوع فعالیت  گروه ها و اردوهای جهادی قابل توجه است. از این 
نویسنده تا به حال، کتاب های»سفر به دیار فراموش شدگان« و »سرزمین خارج از نقشه« با همین رویکرد منتشر شده اند. 
نمونه هایی از تک نگاری های علی نورآبادی با موضوع فعالیت  گروه ها و اردوهای جهادی در جریان سیل در شهر معمولان 

استان لرستان را با هم مرور می کنیم.

بازگشت
بیل ها، چكمه ها و دستكش ها را گوشه مسجد گذاشتیم برای گروه های جهادی بعدی که می آیند. اما من دستكش هایم را برای یادگاری با خودم آوردم. بالاخره بچه ها سوار شدند و ساعت6 حرکت 
کردیم از همان جاده ای که آمده بودیم. خرابی های جاده را این بار از سمت مخالف دیدم؛ ریزش کوه ها، سنگ های جابه جا شده، شكستگی پل ها و آسفالت ها. در مسیر، علاوه بر مزارع گندم و جو، باغات 
انگور و انجیر، فراوان بود. در معمولان در برخی خانه ها حتی درخت پرتقال و نارنج داشتند. اول بار که دیدم شک کردم که شاید اشتباه می کنم اما اهالی گفتند درست است، پرتقال و نارنج هم بعضی ها 

می کارند. در روستاهای عشایری بین راه، زباله های جدیدی دیده می شد؛  ظروف یک بار مصرف سفید که کنار روستا و بین سبزه ها و علف ها رها شده بود. 

هنر گروه های جهادی 
اگر بلوزهای بسیج سازندگی تن شان نبود اصلا نمی توانستی تشخیص دهی کی از مردم روستاست و کی از بچه های جهادی. 
سر و صورت همه شان خاکی و گلی بود. وقتی عرق پیشــانی را با آستین پاک می کردند گل های آستین به  صورتشان کشیده 
می شد و لكه های خشک شده گل پیشانی به آستین ها می چسبید. شلوار و زیرشلواری همه شان خیس و گل آلود بود. یک سر 
لوله پلاستیكی چند متری را آقا معمار، پیرمرد روستایی گرفته بود و سر دیگرش را بچه های جهادی. لوله را که در محل گودشده 
می گذاشتند و به سر لوله قبلی وصل می کردند آقامعمار لوله را نگه می داشت تا بچه ها رویش گل بریزند. احیا و لوله گذاری قنات 
روستای »درخت بید« یكی از مواردی بود که مردم روستا و بچه های جهادی در کنار هم و با هم کار می کردند؛ برای همین از 
نتیجه کار، هم مردم روستا راضی بودند و هم بچه ها. آخر خیلی مواقع دیده می شد که بچه های جهادی در روستا برای خودشان 
کار می کنند و مردم هیچ مشارکتی ندارند. حتی گاه دیده می شد که بچه ها مشــغول کارند و روستاییان بی اعتنا و بی تفاوت 
می آیند و می روند. البته این تقصیر مردم روستا نیســت؛ هنر گروه های جهادی است که هرجا می روند باید این هنر را داشته 

باشند که بتوانند با مردم ارتباط برقرار و از فكر و توان و تجربه آنها در کارهایشان استفاده کنند.

ابتدا 9نفر بودیم
 صبح که بــرای نماز بلند 
شدیم، آب دستشویی های 
نمازخانه قطع بود. حدس 
زدیم که از آثار و خرابی های 
سیل باشد. بعد از چند دقیقه 
چه کنم چه کنم، بالاخره با 
آب آبســردکن اداره در 
طبقه همکف  وضو گرفتیم. 
از تهران 9نفره راه افتادیم 
اما حالا 18- 17نفر بودیم. 
بقیه به صورت پراکنده در 
شــهرهای بین راه مثل قم 
و اراک اضافه شدند. بعد از 
صرف صبحانه، ساعت7 با 
2مینی بوس راه افتادیم به 
سمت معمولان. از جاده اصلی 
تا معمولان حدود یک ساعت 
فاصله بود اما سیل، این جاده 
را از چند جا بریده و مسدود 
کرده بود. باید از جاده فرعی 
می رفتیم که حدود 3ساعت 
طول می کشید. یک کارتن 
بزرگ حــاوی 30بیل نو و 
دسته بیل ها را در صندوق 
عقب مینی بوس گذاشتیم و 
حرکت کردیم. تا آفتاب روی 
شهر پهن شود هوا کمی سرد 

بود.
راننده با لهجه لری گفت:»تو 
این مینی بوس ها در زمستان 
یخ می زنی و در تابســتان 

زودپز است.«
 شــیارهای عمیق کنار 
خیابان هــا و کوچه هــا، 
گل ولای های انباشته شده 
در حاشــیه جاده، تخریب 
دیوارهــا، درخت های از 
ریشــه درآمده و انباشت 
زباله ها و پلاستیک ها، آثار 
به جا مانده از سیل در حاشیه 
شــهر خرم آباد بود. راننده 
هم می گفت که ســیل در 
حاشیه های شهر خرابی هایی 
داشته است و گاهی با دستش 

اشاره می کرد.

بخشی از تک نگاری نورآبادی 
درباره  سیل لرستان
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از صبح اینجا نشستم چون جایی ندارم بروم 
پیرمردی با کتی سرمه ای و شــلوار کردی آبی، داخل کوچه، روی صندلی کوچكی نشسته 
بود. از موقعی که آمده بودیم همانجا نشسته بود و کار کردن ما را نگاه می کرد. موهای سفید 
ســرش، آشــفته و 2دندان جلویش افتاده بود. عصایش را بین زانوهایش گرفته بود و گاهی 
پاهایش را دراز می کرد. خانه اش دقیقا روبه روی خانه ای بود که ما پاکســازی اش می کردیم. 
در 2خانه به روی هم باز می شد. خانه اش را گل روبی و تمیز کرده بودند. آسید میرزا 72سال 
داشت. خودش می گفت: در شناسنامه محمد است اما بهم می گویند »آسید میرزا«. این خانه 
)با عصا به خانه اش اشاره کرد( 300متر اســت و من 40سال پیش، اول انقلاب آن را ساختم. 
شب آمدند و در زدند که تخلیه کنید که فردا سیل می آید. یک سری وسایل که می توانستیم 
بردیم اما بیشتر آنها ماند و زیر گل رفت. منِ پیرمرد بیشــتر از این نمی توانستم کاری بكنم. 
یكی از پسرهایم تهران است و یكی در خرم آباد. کارگرند. 10هكتار زمین داریم اما کشاورزی 
نمی کنند. می گویند کشاورزی، چیزی ندارد. خودم آشپز بودم و در عزاها و عروسی ها آشپزی 
می کردم؛  اما الان دیگر نمی توانم کار کنم. هیئت دارم و هر ســال در محرم هزارو500تا غذا 
می دهیم. چند سال پیش می خواستم خانه را بفروشم و برویم بالا اما عیالم موافقت نكرد؛  گفت 
اینجا بزرگ و جادار است؛ کجا برویم؟ قبل از سیل، زمین خالی در این منطقه متری 500هزار 
تومان معامله می شد. بالای بلوار، خانه متری 1تا 1و نیم میلیون تومان قیمت دارد؛ نمی توانم 
بخرم. ما 3نفریم و فقط با پول یارانه و مختصر درآمــدی که از دکان داریم، زندگی می کنیم. 
تنها امید ما به قول های کمكی است که مسئولان داده اند.   دو سه سال از زلزله سرپل ذهاب در 
کرمانشاه می گذرد اما هنوز برخی ها در چادر زندگی می کنند. آسید میرزا سرد و گرم روزگار 
را دیده و چشیده بود و با لهجه لری و شــیرین صحبت می کرد. ادامه داد: دیدی که از صبح 
اینجا نشسته ام چون جایی ندارم بروم. پیرمردی مثل من کجا می تواند برود بجز در خانه اش؟ 
به صندلی اش تكیه داده بودم و گوش می دادم. بیشتر او صحبت می کرد و من گاهی که لازم 
بود سؤالی می پرسیدم. اشاره کرد که سرم را جلوتر ببرم. گوشم را نزدیک تر بردم. گفت: اینها 

کلک روزگار است. 

آخرین خانه
مسجد نرفتم و مستقیم به محل خانه دیروزی در پشت مدرسه رفتم. بچه ها مشغول بودند. حیاط 
خانه را گل یک دستی به ارتفاع 70–60ســانتی متر پوشانده بود. درخت زیتون سیاهی گوشه 
حیاط بود که ساقه اش تقریبا تا نیمه زیر گل رفته بود. حیاط خانه همسطح کوچه بود اما الان باید 
به اندازه 2پله، پایین می پریدی. خانه، 3اتاق داشت به اضافه هال و آشپزخانه. هال را تمیز کرده 
بودند. گل اتاق ها حدود 30تا 40سانتی متر بود. اما آب تا طاق ها بالا آمده و به اندازه یک انگشت 
سبابه هم روی طاق ها گل گذاشــته بود. چند گلدان گل در پانسیون خانه بود که سطح خالی 
گلدان ها با گل پر شده بود. حتی فرصت نكرده بودند موکت ها و پتوها را جمع کنند. گل ها را 
برداشتیم، موکت ها پیدا شد. این آخرین خانه گل روبی نشده معمولان بود. می خواستیم 
هرچه زودتر تمام شود و برگردیم. ما گل ها را با فرغون از اتاق ها بیرون می آوردیم 
و توی حیاط می ریختیم. بابكت، گل های حیاط را بار تریلی کوچكی می کرد و به 
بیرون شهر می برد. در فاصله جابه جایی با بچه ها با دو سه نفر گپی زدم. صاحب خانه 
پسر جوانی بود 30-25ساله. در تمام مدتی که ما کار می کردیم، توی کوچه ایستاده 
بود. 2دکمه بالای یقه اش باز و موهای سینه اش بیرون ریخته بود. دست هایش را به کمر زده 
و با همسایه ها و این و آن صحبت می کرد. خیر ببیند ان شاء الله اما دستی به ما نرساند. نخستین 
کسی که با او صحبت کردم خود او بود، می گفت: خانه دست مستأجر بود. حدود 20کارگر 
در اینجا زندگی می کردند؛ کارگران راهداری که برای 4خطه کردن جاده خرم آباد-پلدختر 
کار می کردند. الان هم روی همان جاده مشغولند. موقع آمدن سیل، خرم آباد بودیم و اصلا خبر 
نداشتیم. بعد از چند روز به ما خبر دادند؛ برای همین گل روبی خانه این قدر عقب افتاده است. 
موقع کار، بچه ها خبر خوشحال کننده ای دادند. سری به خانه آقای محمدی و آن زیرزمین زده 

بودند. گفتند: حیاط خانه، تخلیه شده بود و گل ها را با فرغون بیرون برده بودند. 

مهمان های ناشناس شهر
صدای اذ ان ظهر که بلند شد کار هم تعطیل شد و به مسجد برگشتیم. حالا که از گودی درآمدیم وقت آن است که موقعیت منطقه سیل زده را تشریح کنم. دایره ای را فرض کنید که مرکزش معمولان است 
و دور محیطش را کوه ها و تپه ها احاطه کرده اند. رودخانه کشكان مانند قطری از سمت غربی این مرکز )شهر( می گذرد. کشكان را نمی دانم از کجا می آید اما بعد از عبور از لابه لای رشته کوه های زاگرس و 
استان لرستان، وارد دشت خوزستان می شود. طغیان همین رودخانه بخش هایی از پلدختر، معمولان و ده ها روستای مسیرش را برده و یا تخریب کرده بود. شهر، حدود 8هزار نفر جمعیت داشت. نمی شد 

حدس زد که چند نفر به معمولان آمده اند اما شهر و مردمش تا حالا این همه غریبه مهربان به خود ندیده بودند.

تماشای جنب وجوش 
جهادی ها

دیوار برخی خانه ها را سیل 
خراب کرده بود و برخی را خود 

صاحب خانه برای خارج کردن 
آب و گل و لای. برخی خانه ها هم 

مانند خانه آقای محمدی، دیوار را 
سوراخ کرده بودند. برخی خانه ها 
در نداشت. خانه هایی که سالم بود 

صاحبان شان برگشته و چندنفره، 
سخت مشغول شست وشوی لوازم 

منزل بودند. خانمی یک سبد لوبیا 
را شسته و در حیاط پهن می کرد تا 

خشک شود. پیرمردی با سبیل سفید، 
کنار جوی نشسته و خرده ریزه هایی 

را از جعبه ای درمی آورد و با 
وسواس و حوصله می شست. چند 

قاب عکس را شسته و به دیوار تکیه 
داده بود؛  یکی از قاب ها عکس 
حضرت امام بود. آب گل آلود 

حاصل از این شست وشوها در حیاط 
یا داخل کوچه جاری بود. در و 

دیوار و پشت بام خانه ها با فرش ها، 
پتوها و ملحفه های شسته شده 

فرش  شده بود. برخی خانم ها هم 
با لباس های سنتی شان کنار دیوار 

نشسته و غمگینانه جنب وجوش 
جهادی ها و تردد انواع دستگاه های 

امدادی و خدماتی را تماشا 
می کردند.

قیافه ها و لهجه هایی از سراسر ایران 
غروب، برگشتیم مسجد. سر تا پای بچه ها گلی بود؛  از سر و صورت گرفته تا لباس ها و 
چكمه ها. با این وضع نمی شد رفت مسجد. بنده خدایی بیرون در مسجد، شیلنگ آب 
را با فشار، دست گرفته بود و بیل، چكمه ها و لباس های بچه ها را می شست. موقع وضو، 
از شدت خستگی و کوفتگی، دستم بالا نمی آمد که صورتم را بشویم. تاول دست چپم 
ترکیده و آبش جاری شده بود. بعضی از بچه ها هرطور بود دستكش گیر آورده بودند. بعد 
از نماز جماعت، همه از خستگی، سر جایشان ولو شدند. عجب روزی بود امروز. شب، 
مسجد، خلوت تر از ظهر بود. بیشــتر گروه های مردمی و جهادی از وسط هفته آمده و 
آخر هفته داشتند برمی گشتند اما ما پنجشنبه تازه رسیده بودیم. قبل از خواب، چند 
دقیقه بیرون مسجد قدم زدم. در کوچه بغل مسجد، تویوتایی پارک شده بود و چند نفر 
پشتش خوابیده بودند. خسته بودم و ساعت9 خوابیدم. با همه شلوغی ها و سر و صداها 
سریع خوابم برد. حدود ساعت11 با صدای بلند دعوا از خواب پریدم. 2دسته که آشنای 
هم بودند و از اول شب شوخی می کردند، دعوایشان شده بود. مزاح زیادی، حرمت ها را 
می ریزد و آخرش دلخوری و کدورت است. با پا در میانی، آرام شان کردند. به زور خوابیدم 
اما 2بار دیگر با همین دعواها و سر و صداها از خواب بیدار شدم. چیزی نمانده بود که کار 
به یقه گیری بكشد. آمدند و یكی دو نفر را که باعث و بانی شوخی ها و جنجال ها بودند، 
از مسجد بیرون بردند. شوخی و مزاح در اردوها و اقامت های دسته جمعی، طبیعی است 
اما اینها دیگر شورش را درآورده بودند. همه خسته بودند و می خواستند بخوابند. موقع 
خواب، مسجد پر شد و حتی یكی دو نفر روی سكو و پشت تریبون نمازجمعه خوابیده 
بودند. از سراسر ایران حضور داشتند؛ این را از قیافه ها و لهجه ها به راحتی می شد فهمید. 
اما موقع اذان صبح مشخص تر شد؛ صدای اذان هرچند دقیقه یک بار از گوشی ها بلند 
می شد؛ براساس اینكه از کدام شهر آمده و روی چه افقی تنظیم شده باشد. به هر حال 
از حدود یک ساعت قبل از اذان دیگر نتوانستم بخوابم. بچه ها پراکنده برای نماز بلند 

می شدند. در فاصله ای که برای وضو گرفتن رفتم و برگشتم پتویم را تک زده بودند. 



4

گفت  وگو

 شما جزو نخستین گروه از نویسندگان 
کشورمان هستید که با استفاده از عناصر داستانی 
سراغ موضوع فعالیت های جهادی طلاب رفتید و 
اثری ادبی در این زمینه خلق کردید. قبل از نگارش 
این اثر تا چه اندازه بــا فعالیت های این گروه های 
خدمات رسان در مناطق محروم یا بحرانی آشنایی 

داشتید؟ 
خب، من هــم بــا جهادی هــا رفیــق بــودم و از نزدیک 
می شناختم شــان و هم یک بار همراهشان شــده بودم و با 
آنها سفری به یكی از مناطق ســیل زده داشتم. در رسانه ها 
هم تا اندازه  ای کارهایشــان را دنبال می کردم. پس طبیعی 
است نسبتا شناختی از آنها و عملكردشــان داشته باشم. از 
طرفی احساس می کردم نوشــتن، ادای دین نویسندگان به 
جهادی هاست؛ برای همین وقتی شــرایط کار فراهم شد، 

دست به کار شدم و نوشتم.

 ماجرای نگارش کتاب»سیاحت سیل« 
از کجا شروع شد و تصور اولیه شما از این موضوع 

چه بود؟
ریشــه های ماجرای نــگارش این کتاب بــه واقعه ای در 
فروردین ماه ســال 1398برمی گردد که حادثه ســیل، 
هموطنان ما را در چند اســتان کشــورمان درگیر کرد. 
تابســتان آن سال، دوســت نویســنده ام جناب ابراهیم 
اکبری دیزگاه به میزبانی هلال احمر کشــور، اردویی در 

پلور برگزار کردند که جمعی از نویسندگان را دعوت کرده 
بودند. در آن دوران جناب یاسر احمدوند، معاون فرهنگی 
وزارت ارشاد فعلی در نمایندگی ولی فقیه در هلال احمر 
بودند. من هم در این  اردوی نویسندگان شرکت کردم و 
آنجا از نزدیک با یاریگران و امدادرسان های هلال احمر که 
عمده شان جهادی بودند، آشنا شدم؛ همان هم مرا ترغیب 
کرد تا کاری با موضوع بلایای طبیعی و یاری رسانی و جهاد 
در این عرصه بنویسم. البته قبل از آن، یک جلسه با آقای 
یاســر احمدوند و آقای معظی نیا داشتیم و گفتیم بیاییم 
از موضوع یاری رســانی و امداد رسانی بنویسیم که از قضا 
موضوع سیل پیش آمد. خلاصه؛ اردوی خوبی بود. در آن 
اردو از ما خواستند که از این رویداد بنویسیم. در پس ذهنم 
جریان سیل بود. یک بار هم همراه بچه های جهادی رفته 
بودم، اما من تماشا می کردم و بچه ها کار می کردند! با خودم 
گفتم باید از این موضوع، یک داســتان یا رمان یا روایت 
بنویسم تا ادای دین شود. آن اردو هم به نوعی برای ترغیب 
ما به نوشتن بود. ناگفته نماند در برنامه بلندمدت من بود 
که کاری این شكلی بنویسم. تا اینكه سال 99 از پژوهشكده 
باقر العلوم سازمان تبلیغات اسلامی تماس گرفتند و گفتند 
که ما یک پروژه و موضوعی داریم؛ حاضری با ما همكاری 
کنی؟ موضوع، حضور جهادی طلاب در صحنه سیل بود. 
دیدم چقدر خوب، فرصت برای نوشتن این موضوع فراهم 
شده است. پیشنهادشان را پذیرفتم و کار را از مصاحبه با 
طلبه های جهادی که در صحنه بودند، شــروع کردم. از 

میان مصاحبه هایی که گرفته بودم 10مصاحبه را گزینش 
کردم و یک داستان بلند هم با این موضوع نوشتم؛ تلفیقی 
از روایت حضور طلبه ها در مناطق سیل زده و یک داستان 

بلند که شد کتاب »سیاحت سیل«.

 پژوهشــکده باقرالعلوم)ع( به عنوان 
مرکزی که سفارش اولیه این کتاب را داده، تا چه 
اندازه در ایده پردازی و تامین منابع و محتوای اثر 

دخیل بوده است؟ 
پژوهشــكده چیز خاصی در اختیار من نگذاشت، جز چند 

مصاحبه که برایم کاربرد نداشت.

 آثار مستند-داستانی معمولا به تحقیق 
و پژوهش های میدانــی و مواردی هم کتابخانه ای 
نیاز دارند. منابع تالیف کتاب شــما از کدام راه ها 

تامین شد؟ 
منابع من مشاهدات میدانی خودم بود و مصاحبه هایی که با 

جهادگران انجام داده بودم.

 خط داســتانی که اکنون در کتاب شما 
وجود دارد و بخش های مستند اثر را هم به نوعی 

پوشش می دهد، چگونه طراحی و اجرا شد؟
 بخش مســتندش از طریق مصاحبه با جهادگرها و بخش 

داستانی اش از تخیل خودم است.

 
ی 
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 نوشتن، ادای دین نویسندگان
 به جهادی هاست

گفت وگو با مهدی کردفیروزجایی درباره روایتگری داستان نویسان از فعالیت گروه ها و اردوهای جهادی

مهدی کرد فیروزجایی متولد ســال 13۵8 و طلبه سطح 2 
است. سال 7۵ وارد حوزه علمیه بابل شده و از سال 81 دروس 
حوزوی را در حوزه علمیه قم ادامه داده است. داستان نویسی 
را از سال 83 و با نوشتن داستان کوتاه آغاز کرده و در ادامه، 
آثاری داستانی در قالب رمان و مســتند و داستانی هم به 

قلم وی تالیف و منتشر شده اســت. او در حوزه علمیه قم 
به مدت یک دهه فعالیت جدی در حوزه داستان نویســی 
داشته و دارد. از آثار داســتانی منتشرشده این نویسنده 
می توان به کتاب های »دارم می رسم جان جان«، »گرگ های 
تیمور قلعه«، »افعی کشــی« و »ملداش« اشاره کرد. یکی 

از آثار جدید و قابل توجه مهــدی کردفیروزجایی، کتاب 
»سیاحت سیل«؛ روایت داســتانی نقش طلاب جهادی در 
سیل 98 است. با این نویسنده درباره کتاب »سیاحت سیل« 
و روایتگری نویسندگان معاصر درخصوص فعالیت گروه ها و 

اردوهای جهادی گفت وگو کرده ایم.

مصاحبه با 10 طلبه جهادی 
برای نوشتن کتاب»سیاحت 
سیل« من با نزدیک به 20 نفر 
از طلبه های شرکت کننده 
در طرح کمک رســانی به 
سیل زده ها مصاحبه کردم، 
ولی چرا این 10مصاحبه را 
انتخاب کردم؟ چون دیدم 
بعضی از حرف هــا تکرار 
می شود و حرف و نکته تازه ای 
را بیان نمی کند؛ از این رو، این 
تعداد از مصاحبه ها را انتخاب 
کردم. یکی دیگر از دلایل 
اصلی این کار، شــیوه بیان 
خاطرات بود؛ یعنی مصاحبه 
با طلبه هایی را انتخاب کردم 
که نسبت به بقیه، قصه گو های 
بهتری بودند و نسبت به بقیه، 
بهتر روایتگری کرده و حق 
مطلب را ادا می کردند. شاید 
بقیه طلبه هــا هم به همین 
اندازه مواجهه شان با منطقه 
و اتفاق، دراماتیک بود، ولی 
این  افرادی که من انتخاب 
کردم بهتر روایت می کردند 
و زبان روایــی جذاب تری 
داشتند. البته شاید اینکه 
نتوانستم از بعضی از طلبه ها 
مصاحبه بگیرم به این دلیل 
بود که اساســا آنها مایل به 
گفت وگو نبودند و حتی به 
نوعی حضــور در این کار را 

کتمان می کردند.

کتاب»ملداش« نوشــته مهدی کردفیروزجایی، با موضوع زندگی یک روحانی جوان 
و مبلغ دین است که از ســوی نشر معارف منتشر شده اســت. ماجراهای این کتاب 
سرگذشت روحانی جوانی به نام هدایت اســت که برای سفری تبلیغی در  ماه رمضان 
از قم به روستایی در مازندران سفر یا هجرت می کند و در طول داستان با چالش های 
متعددی روبه رو می شود. هدایت ایلچی که مردم روستا به او ملداش)ملّا داداش به لهجه  
محلی( می گویند، علاوه بر دغدغه های تبلیغی با مشکلات شخصی هم دست و پنجه نرم 
می کند. وی همراه با همسرش به روستا آمده که به دلیل عوارض ناشی از درمان نازایی از 
بیماری روحی رنج می برد و هرگونه التهاب و ناآرامی منجر به تشنجش می شود. ایلچی 
با مشکلات مالی هم روبه روست و درگیری های ذهنی متعددی دارد که در قالب حدیث 
نفس، بیان می شوند. از سوی دیگر، کتاب ملداش روایت زندگی مردی است که در یک 
منطقه دورافتاده ســعی دارد مردم را با دین و اصول آن آشنا کند، اما سلسله وقایعی 

اتفاق می افتد که ذهن او را درگیر می کند. 

کتاب»به هم رسیدن در میانسی« نوشته مهدی کرد فیروزجایی با تکیه بر فضای طبیعی مازندران و 
اقلیم این منطقه، خواننده را به مهمانی فضایی بکر از آداب و رسوم شمال ایران می برد. این کتاب روایت 
نوجوانی به نام »شکرا...« است که به واسطه برادر ناتنی اش »زکریا«، ناخواسته وارد فضای مبارزات 
علیه رژیم پهلوی می شود و اتفاقاتی خواندنی برای او رقم می خورد. ماجراهای این داستان حول محور 
تلاش شکرا... برای نجات زکریاست که به واسطه مبارزات انقلابی تحت تعقیب ساواک قرار گرفته 
است. شکرا... عزم خود را جزم می کند تا هر طور شده مانع از دستگیری زکریا توسط ساواک شود. او 
در میان روایت داستان و تلاش برای سردرگم کردن مأموران در دستگیری زکریا، گهگاه نقبی به گذشته 
می زند و با روایت داستانی فرعی به عمق ماجرا می افزاید. این رمان روی هم رفته، روایت خوشخوانی از 
زندگی یک شخصیت داستانی مبارز است که مضمون و محتوای اثر به خوبی با زبان داستان عجین شده 
و خواننده در فراز و فرودهای آن با همذات پنداری با شخصیت اصلی گامی مهم در ارتباط برقرار کردن با 
داستان برمی دارد. کتاب »به هم رسیدن در میانسی« رمان کم حجم اما خواندنی ای است که برگزیده 

»جشنواره داستان انقلاب«، »جشنواره سراسری اشراق« و »جشنواره طلوع خرداد« شده است.
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کتاب »دارم می رسم جان جان«نوشته مهدی کردفیروزجایی، داستان اجتماعی دارد که از زبان راوی 
نوجوان آن روایت می شود. قصه این رمان که از سوی انتشارات شهرستان ادب منتشر شده، در دهه 
70خورشیدی و در مازندران می گذرد. در این داستان، جان جان دختر جوانی است که زمانی که متولد 
می شود، مادرش می میرد. همه او را شوم می دانند و هر اتفاق بدی که می افتد، فامیل و دوست و آشنا او 
را بدشگون می دانند. داستان در روز عروسی جان جان شروع می شود. این کتاب داستان تلاش مهدی 
برای برگزاری عروسی خواهر ناتنی اش است. او که وظیفه رساندن لباس عروس بر عهده اش گذاشته 
شده باید از روستای خود با دوستش عباس به سمت بابل راه بیفتد. او برای آنکه سریع تر به مقصد برسد، 
بی اجازه دوچرخه برادرش یارعلی را از طویله به سرقت می برد. ما در این کتاب از نگاه مهدی که پسر 
نوجوانی است کج فهمی ها و محدودیت های فکری مردم اطرافش را می بینیم. اصلی ترین درونمایه 
داستان، مبارزه با خرافه پرستی است. مهدی خوب می داند اگر این کار را به درستی انجام ندهد نه تنها 
عروسی خواهرش به هم می خورد، بلکه حرف های بی اساس درباره بدشگون بودن جان جان دوباره به 
راه خواهد افتاد و این برای او بسیار دردناک است. نویسنده در کنار حوادث اصلی داستان، با روایت 

ماجرای یک قتل، اشاره ای به شرایط فرهنگی سیاسی شمال کشور در دهه 70 می کند.

کتاب»سیاحت سیل« نوشــته مهدی کردفیروزجایی، روایت حادثه ســیل 1398و از مجموعه 
3  جلدی با رویکرد »روایت زندگی« شــامل خاطرات طلاب جهادگر اســت که به همت و سفارش 
پژوهشکده باقرالعلوم)ع( تهیه و از سوی انتشارات سوره مهر منتشر شده است. این کتاب برگرفته 
از حضور و گفت وگو با طلاب جهادی در حوادث است؛ سیل های نوروز سال1398که چندین استان 
ازجمله گلستان ، مازندران، لرستان، خوزستان و سیستان و بلوچستان را درگیر خود کرد. مهدی 
کردفیروزجایی در این کتاب سراغ راویان جهادگر رفته تا این گفت  وگوها و حضور را انعکاس دهد. بخش 
دیگر کتاب یک داستان بلند حاصل تخیلات نویسنده است که البته از مستندات واقعی الهام گرفته 
است. اپیزودهای این داستان و آن گفت وگوها به صورت یک در میان آمده و مجموعاً روایتی مستند، 
مخیل از تجربه حضور جهادی طلاب در مناطق سیل زده و آثار تبلیغی را عرضه می کند.  در بخشی از 
این کتاب می خوانیم: »گوشی چند ثانیه ای زنگ خورد و قطع شد. با خودم گفتم: »خوبه حالا یه حالی 
از شیخ بگیرم... .« باز گوشی زنگ خورد و باز هم بانو بود. صابر گفت: »بانو کیه دیگه؟« گفتم: »زنشه.« 
گفت: »درستش می کنیم.« صابر رد تماس داد و پیام فرستاد: »سر ساعت 12 و 20دقیقه با من تماس 

بگیر. الان توی کلاسم.« بعد ترانه »دختر بندر« را به عنوان زنگ گوشی تنظیم کرد.«

نقش کلیدی در راهنمایی من داشتند.
 نوشــتن آثار ادبی با رویکرد داستانی 
که زمینه های واقعی داشته باشــد و به نوعی 
در ردیف آثار »داســتان- مستند« قرار گیرد، 
معمولا سختی های خاص خود را دارد؛ چون نیاز 
به افرادی دارد که اطلاعات مســتندی از واقعه 
داشته باشند. برای شما نوشتن کتاب»سیاحت 
سیل« چگونه رقم خورد؟ چه مراحلی داشت و 
با چه تعداد از طلبه های شرکت کننده در طرح 

کمک رسانی به سیل زده ها صحبت کردید؟ 
برای نوشتن کتاب»ســیاحت ســیل« من با نزدیک به 
20 نفر از طلبه های شــرکت کننده در طرح کمک رسانی 
به سیل زده ها مصاحبه کردم، ولی چرا این 10مصاحبه را 
انتخاب کردم؟ چون دیدم بعضی از حرف ها تكرار می شود 
و حرف و نكته تازه ای را بیان نمی کند؛ از این رو، این تعداد 

از مصاحبه ها را انتخاب کردم.
 یكی دیگر از دلایل اصلی این کار، شیوه بیان خاطرات 
بود؛ یعنــی مصاحبه با طلبه هایــی را انتخاب کردم که 
نسبت به بقیه، قصه گو های بهتری بودند و نسبت به بقیه، 
بهتر روایتگری کرده و حق مطلب را ادا می کردند. شاید 
بقیه طلبه ها هم به همین اندازه مواجهه شان با منطقه و 
اتفاق، دراماتیک بود، ولی این  افــرادی که من انتخاب 
کردم بهتر روایت می کردند و زبــان روایی جذاب تری 
داشتند. البته شــاید اینكه نتوانستم از بعضی از طلبه ها 
مصاحبه بگیرم به این دلیل بود که اساســا آنها مایل به 
گفت وگو نبودند و حتی به نوعی حضــور در این کار را 
کتمان می کردند. کلا طلبه هایی که معمولا مشــغول 

کار جهادی هستند، به سختی راضی به صحبت درباره 
کارهایشان می شوند.

 نوشــتن از حوادث غیرمترقبه برای 
بعضی از نویسندگان جذاب است و آنها دوست 
دارند آثاری در این زمینه تالیف و منتشر کنند. 
حالا شــما که تجربه عملی در این بخش دارید، 
برای نویسندگانی که می خواهند بروند درباره 
حــوادث غیرمترقبه ای مانند ســیل، زلزله یا 
رویدادهای مشابه بنویسند چه توصیه ای دارید؟ 
از چه زاویه ای و چگونه به این مسئله ورود کنند، 

بهتر است؟
اولین قدم این است که نویســنده از نزدیک آن حادثه یا 
واقعه را دیده باشد. کسی که می خواهد درباره یک رویداد 
بنویسد اگر آن صحنه ها و وقایع را خودش دیده و از نزدیک 
لمس کرده باشــد، قطعا این فرد، خیلی بهتر، راحت تر و 
قوی تر می نویسد. به نظرم هیچ چیز بهتر از مشاهده نیست، 
ولی اگر خودش نرفته و از نزدیک ندیده باشد، باید سراغ 
آنهایی برود که در صحنه بوده اند و وقایــع را از زبان آنها 
بشــنود. گاهی ممكن اســت یک ماجرا را از زبان 10نفر 
بشنود، چون ممكن است هرکدام از اینها ماجرا را از یک 
زاویه دیده و روایت کند. در این مصاحبه ها، خصوصا اگر 
زمانی طولانی از حادثه گذشته باشد، احیانا اشتباهات و 
تناقض ها هم به میان می آید که باید تصحیح شود. البته 
مصاحبه گرفتن از کســانی که از نزدیــک وقایع را لمس 
کرده اند، خیلی مهم اســت؛ با وجود این طبیعی است که 
وقتی چیزی را می شنوید، با چیزی که می بینید فرق دارد. 
نویسنده توانمند کسی است که در صحنه ها حاضر باشد 
و از دل بحران، متن را دربیاورد و در مكانی که این اتفاق 
می افتد، متن را تولید کند. البته الزاما همه نمی توانند در 
آنجا حاضر باشند و خودشان را به آن موضوع برسانند، ولی 
نویسنده ای که در صحنه حاضر باشد اثر به مراتب بهتری 

را خلق می کند.

 از کتاب های در دست تالیف و زیرچاپ 
خودتان بگویید.

من 4رمان دارم که تقریبا هر کدام 80 تا 90درصد کارشان 
انجام شده است. امیدوارم زودتر تمامشان کنم و به ناشر 

بسپارم.

 به عنوان نویسنده ای که اثری داستانی با 
موضوع طلاب جهادگر نوشته اید، موانع و سختی ها 
و همچنین ظرفیت های این کار را در چه مواردی 
می دانید و آیا برای نویسندگانی که علاقه مندند 
در این حوزه کار کنند، امکان فعالیت در مقیاس 

حرفه ای وجود دارد؟
 از آنجا که در این موضوع با بلایا و حوادث غیرمترقبه سر و کار 
داریم و بشر با آن در ستیز است و از طرفی حوادث غیرمترقبه 
و عدم تعادل یكی از شــاخصه های اصلی ادبیات داستانی و 
رمان است فكر کنم ســوژه های خوبی برای داستان و رمان 

در اینجا نهفته است.

 برخی از طلاب حوزه هــای علمیه در 
سال های اخیر گرایش بیشــتری به سمت هنر 
نویســندگی پیدا کرده اند و امــروزه تعدادی از 
داستان نویسان موفق و فعال کشورمان تحصیلات 
حوزوی داشته و در زمینه نویسندگی هم کارنامه 
موفقی دارند. شما به عنوان یک طلبه چطور شد 
دســت به قلم بردید و داستان نویسی را به طور 

حرفه ای دنبال کردید؟
ماجرایش به چندین ســال قبل برمی گردد؛ سال سوم 
طلبگی ام بود که در کتابخانه، بروشوری به دستم رسید 
از بیانات مقــام معظم رهبری با ایــن مضمون که ما در 
مقابل هجمه مكتوب جریان مقابــل، باید خودمان هم 
به این فن مجهز باشــیم، این کار را بلد باشیم و یک کار 
فرهنگی بــا جریان مقابلمــان کنیم؛ این رفتــار را قلم 
امكان پذیر می کند. کلا در این بروشــور، درباره اهمیت 
نوشتن و نویسندگی بحث شده بود. به لحاظ تكلیفی، به 
این کار ترغیب شدم، اما هیچ وقت امكاناتش در اختیارم 
نبود. حتی قبل از آن اشــتیاقی به نوشتن داشتم، ولی 

جدی نمی گرفتم. خواندن آن بروشــور باعث شد که 
به این موضوع جدی تر فكر کنم. تا اینكه وارد حوزه 
علمیه قم شدم. فضای طلبگی قم کاملا متفاوت با 
شهرستان هاست. آنجا هم نیاز به نوشتن را جدی تر 
حس کردم و هم اینكه امكاناتــش پیش پایم بود. 
من قبلا طلبه بودم و در بابلســر درس می خواندم، 

متأســفانه در آنجا خبری از امكانات هنری نیســت. 
امكانات قم به نسبت مازندران به مراتب بیشتر بود. در قم 

کلاس های نویسندگی وجود داشت. 
اعلامیه کلاس های داستان مرکز آموزش ادبی دفتر تبلیغات 
اســلامی را دیدم. درحالی که هیچ شــناختی از داستان 
نداشتم و حتی تا آن روز داستان کوتاه هم نخوانده بودم، 

نمی دانستم رمان چیســت و داستان چیست. در 
این کلاس ها ثبت نام کردم، فقط می خواستم 

نویسنده شوم. وارد دوره عناصر داستان 
شــدم. مدتی هم در همان مرکز در 

دوره هــای فیلمنامه نویســی 
شرکت کردم و ســال 88 در 
حوزه هنری تهــران با آقای 
محمدرضا سرشــار آشنا 
شــدم و در کلاس هایش 
شــرکت کردم. استادان 
این دوره های آموزشــی 
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زلزله در »رمان جمعی«
ناداستان»رودخانه ماهی و نهنگ«روایت دراماتیک حضور جهادی طلاب در حادثه زلزله کرمانشاه است

روایت دراماتیک حــوادث واقعی، بخشــی از حوزه 
روایت گری در دنیای نویسندگی است که برخی از اهالی 
قلم در این بخــش تجربه آزمایی کرده و در مواردی آثار 
ادبی درخشانی از خود به یادگار گذاشته اند. البته امروزه 
به این شیوه روایت گری - که تلفیقی از داستان و واقعیت 

است - عناوین مختلفی اطلاق می شود که یکی از آنها، 
»ناداستان« به حساب می آید؛ بیان داستانی رویدادهای 
واقعی که در آن، نویســنده با کمــک گرفتن از عناصر 
داستانی به مجموعه تحقیقات و پژوهش های میدانی یا 
کتابخانه ای خود یا منابعی که دیگر محققان در اختیارش 

گذاشته اند، رنگ و بوی داستانی و دراماتیک می بخشد و 
اثر ادبی خواندنی خلق می کند. کتاب»رودخانه ماهی و 
نهنگ« به قلم حمید بابایی که روایتی دراماتیک از حضور 
جهادی طلاب در حادثه زلزله کرمانشاه است، نمونه ای 

شاخص و قابل بررسی در این زمینه محسوب می شود.

ترکیب تخیل و واقعیت
کتاب»رودخانه ماهی و نهنگ« روایتی اســت دراماتیک از حضور طلاب جهادی مدرسه 
علمیه حضرت بقیه الله الاعظم تهران در حادثه زلزله ســال1396 کرمانشــاه. این روایت با 
الهام از سبک مستندنگاری های خانم سوتلانا الكسویچ نگاشته شده که ژانر»رمان جمعی« 
یا »رمان- مستند« نامیده می شود. در این سبک از روایت، مجموعه خاطرات و گفت وگوها 
و مشاهدات و اسنادی که نویسنده جمع آوری کرده در قالب یک خط سیر دراماتیک روایت 
می شود و واقعیت و خیال درهم می آمیزد. خانم الكسویچ با آثاری که در این ژانر نوشت جایزه 
نوبل ادبی را برای آثار غیرداستانی برنده شد. روایت حاضر البته تفاوت های مهمی با سبک 
خانم الكسویچ دارد و نویسنده سعی کرده به مولفه های داستان پایبند بماند و اسناد واقعی 
را در متن داستان و به مثابه جزئی از آن روایت کند. این نوع روایت ادبی که شاید بتوان آن را 

با ژانر »مستند داستانی« در سینما مقایسه کرد، جزو نخستین نمونه هایی است که 
تولیدکنندگان آثار داخلی تالیف و عرضه کرده اند.

2رکن اساسی رمان- مستند
دلایل اصلی ورود به این شــیوه تجربه نگاری 2رکن اساسی اســت. اول آنكه پژوهش های 
کتابخانه ای صرفا نظری، هرچند جایگاه و ضرورتی خاص دارنــد اما به تنهایی نمی توانند 
ابعاد مختلف موضوعات کاربردی را در صحنه عمل بكاوند. بخش قابل توجهی از یافته های 
پژوهشی در حوزه های عملیاتی و اجرایی در گروه اقدام پژوهشی با مطالعات موردی و از این 
دست تحقیقات است که تجربیات و مشاهدات و گفت و گوها و... را از ارکان مطالعه خود قرار 
می دهند... دوم آنكه نتایج و یافته های حاصل از مطالعات موردی و تجربه نگاری های تبلیغی 
می تواند در قالب آکادمیک و به صورت مقالات و گزارش های پژوهش و کتاب و... ارائه شود.

 خلق شخصیت های داستانی
 برای بیان واقعیت

کتاب»رودخانــه ماهــی و نهنــگ« در 15فصــل تنظیم 
شــده که در فصول اول، ماجراهــا شــروع دراماتیک و 
داستانی دارند و کاراکتر اصلی اثر ســاخته و پرداخته و 
شــخصیت پردازی های آن به شــكل ملموس صورت 
می گیــرد. ماجراهای اثــر از آنجا آغاز می شــود که 
در روزهای نخســت حادثــه زلزله کرمانشــاه در 
ســال1396، مرد جوانی به نام غلام که آخرین 
روزهای خدمت ســربازی خــود را در پادگانی 
در آن حوالی ســپری می کند، همراه گروهی 
از پرســنل پادگان برای کمک رســانی به 
زلزله زده ها عازم مناطق زلزله زده می شود و 
اتفاقاً به روستایی اعزام می شود که زادگاه 
خودش هم هست؛ روستای»تپه عظیمه« که 
در اطراف کرمانشاه قرار دارد. در سوی دیگر ماجرا، گروهی 
از طلاب یک مدرسه دینی از تهران برای کمک رسانی به زلزله زده ها 
و تعمیر و ساخت بناهای تخریب شــده بر اثر زلزله عازم این مناطق می شوند. در 
میان این طلاب جوان، یک معلم نویسنده هم قرار دارد که تصمیم دارد مشاهدات خود از 
مناطق زلزله زده و نحوه کمک رسانی در این مناطق را در قالب یک اثر، مكتوب کند. تلاقی 
این شــخصیت ها با واقعیت های میدانی در صحنه و نقل خاطراتی از طلاب جهادی که در 
مناطق زلزله زده حضور دارند، چارچوب اصلی کتاب»رودخانه ماهی و نهنگ« را تشكیل 
می دهد و مخاطب با مطالعه این اثر با نحوه کمک رسانی در مناطق زلزله زده و حضور طلاب 
جهادی مدرســه علمیه حضرت بقیه الله الاعظم تهران در حادثه زلزله کرمانشاه به شكل 

ملموس آشنا می شود.

تعهد نویسنده به مؤلفه های زیبایی شناسی درام
یكی از شیوه های بسیار مؤثر برای رساندن آثار مطالعات و تحقیقات به مخاطبان عام، عرضه آنها در قالبی جذاب 
و عامیانه تر است. این شیوه البته بعضا از سوی پژوهشگران آکادمیک نیز دنبال شده و آنها علاوه بر آثار تخصصی 
به نگارش روایت های ژورنالیســتی یا ادبی از تحقیقات خود نیز اقدام کرده اند که بیشتر در حوزه های مطالعات 
اجتماعی نمود دارد. نگارش در قالب دراماتیک، اما از آنجا که باید به مولفه های زیبایی شناسی درام متعهد باشد 
و شخصیت پردازی و خط ســیر روایت را به نحوی حرفه ای و هنرمندانه پیش ببرد، گاه با بیان علمی یافته ها و 
ارائه تمام و کمال آنها در تعارض قرار می گیرد. روایت ادبی به معنای تضمین عرضه هر آنچه در گزارش تخصصی 
و آکادمیک پژوهش می آید نیست و حتی به دلیل جولان تخیل و تلفیق با داستان پردازی دربردارنده اطلاعاتی 
خیالی نیز خواهد بود. اما سعی نویسنده در این نوع ارائه مطالعات موردی آن است که لبُّ مطالب و اهم یافته ها 
در چارچوب روایت دراماتیک گنجانده شود و تا حد امكان اطلاعات مستند یا برگرفته از اسناد در قالب روایت 

نهایی مشخص و قابل تمایز باشند.

بریده ای از کتاب 
»رودخانه ماهی و نهنگ«

تو حاج آقای ما را 
نمی شناسی

تعدادی از اهالی دور ماشین 
و روحانی ها حلقه زده بودند. 
هر یک خواسته ای داشتند. 
روحانی مسن هم دستش را 
روی چشم گذاشته بود و دائم 
می گفت:»به چشم... من قول 
می دم... چشم درست می شه 
ان شاءالله... باشه، حواسم به 
این هم هست...« غلام از حلقه 
اهالی و ماشین ها فاصله گرفته 
و همان نزدیکی نشسته بود 
روی خرابه های یکی از خانه ها. 
غمگین بود و داشــت فکر 
می کرد بالاخــره کی دوباره 
روستایشــان سروسامان 
می گیرد که روحانی جوان به 
او نزدیک شد و گفت:»اجازه 
هســت؟«  غلام بــه تأیید 
سر تکان داد. روحانی چند تا 
پاره آجر را با نوک نعلینش به هم 
نزدیک کرد و نشست روی آنها 
و گفت:»تو خواسته ای نداری؟« 
غلام نگاهی بــه او انداخت و 
گفت:»فقط خواهش می کنم 
به این مردم قول الکی ندید. 
ما از این حرفا زیاد شنید یم.« 
روحانی لبخند زد و گفت:»تو 
حاج آقای ما را نمی شناسی 
پسر خوب! همین امشب براتون 
چادر و کمک می آد. شک نکن.«  

)صفحه 140( 
کتاب رودخانه ماهی و نهنگ 
به قلم حمید بابایی، در قطع 
رقعی، 236صفحه، شمارگان 
12۵0نسخه و قیمت ۵۵هزار 

تومان از سوی انتشارات 
سوره مهر به سفارش 
پژوهشــکده تبلیغ 
و مطالعات اســلامی 
باقرالعلوم)ع( به زیور 
طبع آراسته شده است.
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آشنایی با نویسنده
ناهید رحیمی متولد 1۵ اردیبهشت 
1364 در نجف آباد اصفهان است. او 
مدرک کارشناسی ریاضی کاربردی 
دارد. شــروع فعالیــت رحیمی در 
حوزه  ادبیات از سال 82 بوده است. 
در این سال رتبه  ممتاز کشوری در 
مســابقه  بزرگ تالیف کتاب نماز را 
به دست آورد و سپس از سال 84 با 
نشریات سراسری کودک و نوجوان 
کشور مانند ســلام بچه ها، انتظار 
نوجوان، دوســت، باران، کوپه، سه 
یک سه، ساعت صفر و … همکاری 
داشته است. رحیمی در این سال ها 
جوایز متعددی برای آثار داســتانی 
خود به دست آورده که از میان آنها 
می توان به رتبه  برگزیده  جشنواره 
داستان نویســی ملی خلیج فارس، 
رتبــه  دوم بخش داســتان کوتاه 
جشنواره  ملی ســردار دل ها ورتبه  
برگزیــده  مرحلــه  اول مســابقه  
داستان نویسی باغ ملی اشاره کرد. 
مجموعه داستان»فاخته های ناصره« 
از تازه ترین کتاب های این نویسنده 
است که از سوی نشر صاد در تهران 

چاپ و منتشر شده است.

 
ی  

حیم
د ر

اهی
 ن

قرار

داستان کوتاه

تا مرا می بیند هول و دســتپاچه برمی گردد به سمت دالان خانه. پشــت پلیورش را می گیرم و 
می کشم.

- کجا؟
- نه... توروخدا... نه!

تقلا می کند که برگردد اما یقه اش را سفت چسبیده ام.
- سرحرفت باید وایسی.

- غلط کردم... نه... جان مادرت... توروخدا.
یقه اش را محكم تر می کشم و از قاب در خانه بیرون می کشمش. شانه اش محكم می خورد به در.

- آخ...
هلش می دهم و می چسبانمش به دیوار زیر سقف کوتاه جلوی خانه شان. یقه اش را می گیرم:

-بی خیال نمی شم. خیال کردی شهر هرته؟ پس بگو چرا از صبح تلفن هامو جواب نمی دی؟ نگو 
یادت بوده که امسال شد یازده سال. قول دادیم سر یازده سال دوباره این کارو انجام بدیم. قولت 

که یادت نرفته؟!
بغض کرده و ناحیه دردناک شانه اش را گرفته. می خواهد بزند زیر گریه.

کشان کشان تا روی سكوی جلوی خانه می برمش. ناله می کند. تازگی صدایی که از گلو بیرون 
می دهد نمی گذارد بفهمم که دارد می خندد یا گریه می کند ولی من فقط با قدرت تا روی سكو 

می کشمش.
روی سكو می نشینیم. هر دو با هم. شانه به شانه هم. دســتش را محكم می گیرم که فرار نكند. 
چشمم می افتد به قرمزی نوک دماغ و صورت کج ومعوج شده اش. خودم را کنترل می کنم که 
نخندم و رویم را برمی گردانم و لب هایم تا منتهی الیه شان باز می شوند. دست هایش را رو به آسمان 

بلند می کند:
-خدایا... از دست این جانی نجاتم بده...

و بعد نگاهم می کند:
- توروخدا... من می ترسم...

- اون وقتی که قول دادی باید فكر اینجاشو می کردی. یازده سالِ پیش بود. درست همین جا. تو 
قول دادی اکرم.

جوابی نمی دهد. می بینم که مســتاصل و نگران، انتهای خیابان تاریک را نگاه می کند. نور زردِ 
روشنایی تیرچراغ برق، آخر خیابان را روشن کرده و سپیدارهای کنار جوی، در ضد نور، بلندتر از 
همیشه به نظر می رسند. پرنده در خیابان پر نمی زند و فقط ما هستیم که در تاریكی، روی سكوی 

آجری خانه دونبش پدری اکرم نشسته ایم و منتظریم.
-ساعت چنده؟

به صفحه تلفن همراهم نگاه می کنم.
- چیزی نمونده. ده دقیقه ای وقت داریم.

-دست هایش را دور تنش حلقه می کند. می بینم که می لرزد. باد سردی از روی گونه هایم عبور 
می کند.

- نفیسه...؟
- بله؟

- باز داد نزنی ها... بابا.... اون موقع....
تند و خشمگین نگاهش می کنم. با دیدن چشم هایم که می دانم به خاطر بی خوابی دیشب دو کاسه 

خون شده اند صورتش وحشت زده تر می شود. اما با این حال ادامه می دهد:
-اون...اون موقع بچه بودیم یه غلطی کردیم. الان خبرمرگمون یعنی بزرگ شدیم. درس خونده ایم. 

وقت شوهرمونه. نمی گی یكی ببینه چه خاکی به سرمون می شه؟!
جمله آخرش را درحالی که سرش با تنُ صدایش پایین می آمد و اطراف را با نگاهش می پایید ادا کرد.

به انتهای خیابان، جایی که با روشنایی تیر چراغ برق روشن شده نگاه می کنم.
-من نمی تونم بزنم زیرش. این هزار بار.

منظورم از هزار بار، چند صد پیامک بی جوابی بود که از هفته گذشته تا امشب برای اکرم فرستاده 
بودم.

من کل این یک هفته رو با خیال امشب بی خوابی نكشیدم که تو یه الف بچه بزنی زیر یازده سال 
انتظاری که کشیدم!

با اکرم نشسته ایم روی سكوی خانه دونبش آجری شان. عروسک هایمان را کنار هم خوابانده ایم. مادر 
اکرم برایمان نان برنجی آورده با بیسكوییت های پنجره ای که بابا هر بار از مدرسه می آورد و مادر بین 
در و همسایه پخش شان می کند. به عروسک هایمان نان برنجی می دهیم. چای درست می کنیم؛ 

توی قوری سفید کوچک من. سوراخ های بیسكوییت ها را می شماریم.
یازده تا سوراخ. ساعتِ یازده شب است. امشب قرارمان را گذاشتیم. قول دادیم. عروسک هایمان 
شــاهدمان بودند. با خط اختراعی مان قولمان را روی کاغذ نوشتیم. استامپ بابا را که یواشكی از 
روی میزش و از لابه لای برگه های امتحانی بدخط برداشته بودم گذاشتم جلوی اکرم. هردوتایمان 

انگشت زدیم.
آخر خیابان را نگاه می کنیم. جفتمان منتظریم. عروســک ها را گذاشته ایم کنار هم تا از تاریكی 

نترسند. مادر اکرم صدایمان می کند.
-بیاین تو وروجكا. دیروقته. الان پشه ها می خورنتون.

چادرهای سفید و گل گلی مان را به دندان می گیریم. به همدیگر نگاه می کنیم؛ اکرم به من و من 
به اکرم.

از دیدن قیافه عجیب غریب و دندان های خرگوشــی مان که چادرهایمان را نگه داشته اند خنده مان 
می گیرد. مثل خرگوش چادرمان را با دو دندان جلو چسبیده ایم و آماده ایم بدویم. یكهو اکرم داد می زند:

-اوناهاش... اومد!
باهم شروع می کنیم به دویدن. وانت مزدای آبی رنگ نونوار اصغر از سر نبش می پیچد توی خیابان. 
سرعتش کم می شود. جفتمان از در باربند آویزان می شویم. تا سر خیابان، تا جایی که نور روشنایی 
تیر چراغ برق، نهال های کوچک سپیدارها را روشن کرده، عقب وانت را، در باربرش را می چسبیم. 
چادرهای گل گلی مان زمین را جارو می کنند. اصغر بیشتر گاز می دهد. در میان سروصدای موتور 
و دود اگزوز به همدیگر نگاه می کنیم. از شدت خنده دســت هایمان شل شده اند. نزدیک است 

سقوط کنیم...
داد می زنم:

-اوناهاش... اومد!
دست اکرم را می گیرم و می کشم. می دویم.

دویدن اکرم بیشتر شبیه تلوتلو خوردن است تا دویدن. هنوز التماس می کند:
-توروخدا... نه... توروخدا...

در کسری از ثانیه صدای التماسش تبدیل به فریاد می شود:
-یا ابالفضل.... یا جده سادات!!

خنده ام می گیرد. پاهایم سست می شوند. جفتمان روی 
زمین پخش می شویم. توی بغل همدیگر می افتیم و 

غش غش می خندیم و نفس نفس می زنیم.
با چشم هایی پُر اشــک وانت مزدای اوراق و رنگ 
پریده اصغر را تماشا می کنم که از مقابل دیدگانمان 
دور می شود، بدون آنكه عقب وانت را، درِ باربرش را، چسبیده 

باشیم.



8

گروه ضمائم همشهري ناشر نشريات: 
دوچرخه، بچه ها، خانواده، پايداری، اقتصاد، 
تندرستی، خردنامه،  داستان، دانستنیها، 
 سرزمین من، ماه، معماری، 24، شهرنگار، 

سرنخ و محله 

 نشاني: تهران، خیابان ولي عصرعج،  نرسیده به پارك وي، 
كوچه  شهید قريشی،  شماره14، روزنامه   همشهري

صندوق پستي:
19395/5446

تلفن : 23023663    

چاپ: 
 همشهری

پذیرش آگهي : 84321000

و احد فنی: 
مدير فنی : حامد یزدانی ، مدير هنري: مهدی سلامی

صفحه آرايی: حمیدیزدانی،  امید روشنگرو  سعید غفوری
 ويرايش عکس:کامبیز نویدی، صفحه خوانی و حروفچینی: همکاران واحد فنی تحریریه

 و با تشکر ويژه از ديگر همکاران موسسه همشهری

صاحب امتیاز: مؤسسه   همشهري
مدیرمسئول: محسن مهدیان

سردبیر: دانیال معمار

معاون ضمائم:  حامد فوقانی
دبیر ويژه نامه: علی الله سلیمی

دبیر اجرايی:  مجتبی يارزمان 

ضمیمه  هفتگي روزنامه   همشهري

روایت مجاهدتتا خمینی شهر 

 

بخشی از کتاب
»در غربــت آن ســوی 
یادهــای گــم شــده 
گذشته های دور، دیاری 
هســت به غربت بانگ 
جــرس قافله های قصه 
و بربلنــدای قله هــای 
قصه...«دیگر قرار نبود 
فراموشی  دیار  بشاگرد 
باشد، امید و حیات از دل 
پیر جمــاران دمیده بود 
و در راه بود تا بشــاگرد 
را فتح کنــد و تن و جان 
خســته اش را زنده کند. 
نفس قدســی حضرت 
روح الله دل حاج عبدالله 
را آباد کرد تا خمینی شهر 
در قلب بشاگرد به تپش 
درآید و حیات طیبه را در 
وسعت مظلومیت مردمان 
بشــاگرد جاری کند. ای 
شــهر خمینی! تو برای 
حاج عبدالله مدینه فاضله 
انقلاب اسلامی و پیروان 
روح الله بــودی. اگر حاج 
مغموم  رفــت  عبدالله 
مباش. نام تو مظهر خدمت 
و عدالت خواهی شــده 
است و روزی را خواهی 
دید که جمعــی از یاران 
امام زمان)عــج( خود را 
خمینی شهری می نامند.«

روایت تصویری

روایت زندگی مجاهدانه حاج عبدالله والی

فعالیت گروه ها و اردوهای جهادی که اکنون با استقبال جوانان انقلابی به یک حرکت مجاهدانه، 
آبادگر و پوینده تبدیل شده با نام مؤسس این اردوهای جهادی، حاج عبدالله والی گره خورده 

و عجین شده و شرکت کنندگان در این حرکت جهادی همواره می کوشند از راه و رسم 
آن مجاهد خستگی ناپذیر در راه آبادانی مناطق محروم و کم برخوردار پیروی کرده و 

در راستای اهداف زنده یاد والی قدم بردارند.
 روایت گران آثار مكتوب هم از یاد وی غافل نبوده اند و کتاب »تا خمینی شهر« به 
شرح زندگی و فعالیت مجاهدانه مرحوم عبدالله والی می پردازد؛ نمونه ای از شیوه 
زندگی مجاهدانه در راه خدا که بر مبنای شــعارهای جهادی انقلاب اسلامی 

شكل گرفته است. 
در تدوین این کتاب بیش از 300نفر از نزدیكان و آشنایان مرحوم عبدالله 
والی مورد مصاحبه قرار گرفته اند که بخشی از آنها در شهر تهران و بخشی 
نیز در بشاگرد، میناب، اصفهان، قم، شهر بابک و بردسكن ساکن بوده اند 
که به گفته نویســنده مقدمه کتاب همگی در ارادت داشتن به مرحوم 
حاج عبدالله مشترک بوده اند. همچنین این کتاب برای انتشار از حدود 

1100برگه سند مكتوب، 20جلد کتاب و گزارش مربوط به بشاگرد و 150ساعت 
صوت و تصویر و 7 هزار و 700قطعه عكس از مرحوم عبدالله والی و بشاگرد استفاده کرده است. 
کتاب تا خمینی شهر با روایت سه تن از دوستان مرحوم عبدالله والی برای رسیدن به منطقه 
بشاگرد آغاز می شود. فصل اول با عنوان هجرت که شرح چگونگی رسیدن یک گروه 30نفره را 
که در نهایت سه نفره شده به این منطقه روایت می کند. فصل دوم کتاب نیز که با عنوان مرشد 
تدوین شده است به روایت زندگی مرحوم عبدالله والی از تولد تا دوران حضورش در بشاگرد 

می پردازد و به نوعی ساختار خانوادگی وی را معرفی می کند. 

فصل ســوم کتاب با موضوع جبهه های غریب نیز به موضوع چگونگی آشنایی مرحوم والی با 
منطقه بشاگرد و حرکت به سمت آن اختصاص دارد که در ادامه با شرح همراهی برادر وی با او 
در این حرکت جهادی و نیز سختی های موجود در مسیر این حرکت در فصول چهارم تا هشتم 
همراه می شود. این کتاب همچنین به دلیل موضوع خود در دو پرونده جداگانه به معرفی منطقه 
بشاگرد به صورت متن و تصویر و نیز معرفی دفتر عمران حضرت امام )ره( در کردستان که الگوی 
عمل مرحوم والی در بشاگرد بوده است، می پردازد. همچنین نقشه های مربوط به منطقه و نیز 

تصاویر آن نیز از دیگر ضمیمه های موجود در این کتاب هستند.
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